
کارهای  گفت:  قم  استاندار  امنیتی  سیاسی  معاون 
پژوهشی می تواند در رسیدن به نتیجه مناسب برای مقابله 
با مشکلات اجتماعی مانند طلاق موثر باشد و استانداری از 

طرح های علمی در این زمینه حمایت می کند.
احمد جمالی ظهر دیروز در کارگروه تخصصی زنان و 
خانواده که در استانداری قم برگزار شد،  اظهار کرد: آمارهای 
افزایش طلاق و کاهش ازدواج در استان قم نگران کننده است 
و با توجه به اینکه قم از شهرهای مهاجرپذیر است، برخی 

مسائل اجتماعی به همین دلیل روی می دهد و این مسئله 
برای استان تهدید محسوب می شود. وی به ظرفیت های 
معنوی قم اشاره کرد و افزود: باید از ناهنجاری های اجتماعی 
با راهکارهای مناسب جلوگیری کنیم. معاون سیاسی امنیتی 
استاندار قم با بیان اینکه معتقدیم کار پژوهشی می تواند در 
رسیدن به نتیجه مناسب برای مقابله با مشکلات اجتماعی 
مانند طلاق موثر باشد، گفت: طرح های دانشگاهی که نتیجه 

تحقیقات دانشگاهی است می تواند...

وکیل مدافع مهدی هاشمی و احسان مازندرانی به تشریح 
آخرین وضعیت پرونده موکلان خود پرداخت.

سیدمحمود علیزاده  طباطبایی صبح دیروز پیش از ورود به 
دادگاه انقلاب در جمع خبرنگاران در خصوص پرونده مهدی 
هاشمی گفت: موکلم در ملاقاتی که با خانواده اش داشت مطرح 
کرده که رأی صادره از سوی دادگاه خلاف بین شرع است زیرا در 

رأی دادگاه نوشته  شده ...

استاندارقم با تاکید بر پرهیز شوراها از ورود به مسائل گروهی و جناحی گفت : شوراها باید بیشتر دنبال انجام وظایف قانونی 
خود باشند و ازهرگونه ورود به مسائل گروهی و جناحی پرهیز کنند.

سید مهدی صادقی درنشست با روسای شوراهای اسلامی استان، شهرستان و شهر قم بر استفاده از ظرفیت شوراها تأکید 
نمود و اظهار داشت: خوشبختانه شوراها با ظرفیت خود بسیار کمک مسئولین دولتی هستند و باید از این ظرفیت بیشتر 
استفاده گردد و این امر باید مد نظر دستگاههای اجرایی استان قرار گیرد. وی افزود: ما اعتقاد داریم می بایست با ایجاد یک 
همدلی بین مسئولین استان و شوراها به سوی پیشبرد اهداف عالی استان گام برداریم. مهندس صادقی در ادامه در خصوص 

پرهیز شوراها از ورود به مسائل گروهی و جناهی ...
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استاندار در دیدار با روسای شورای استان، شهرستان و شهر قم تاکید کرد: 

پرهیز شورا از ورود 
به مسائل جناحی

آیت ا... فاضل لنکرانی در شهردار منطقه یک قم:

خدمت به قم عبادت است

چهارشنبه شب برگزار می شود :

یادواره شهید زین الدین و 6 هزار  شهید استان قم

معاون سیاسی امنیتی استاندار  عنوان کرد:

افزایش طلاق؛ کاهش ازدواج در استان قم

پاسخ  جهانگیری به سخنان آملی لاریجانی

2
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2
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 علیزاده طباطبایی مطرح کرد:

تشریح آخرین 
وضعیت پرونده  
مهدی هاشمی

آغاز خرید و 
فروش وام خودرو 
در فضای مجازی

آیا بابک زنجانی 
اعتصاب غذا کرده 

است!؟

8

ماجرای ارتباط ارتش چین 
با میلیاردر نفتی

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: ممکن است بگوییم چون در رأس قانون اساسی 
رهبری وجود دارد و ایشان حرف آخر را می زنند بنابراین می توان انسجام ایجاد کنیم، 
این حرف، حرف کاملی نیست، رهبر معظم انقلاب حتما عنصر انسجام بخش در کشور و 
یک موضوع قدرتمند برای تنظیم امور هستند اما همه جا نباید از این ابزار استفاده کرد.

علی لاریجانی روز دوشنبه در همایش استحکام ساخت درونی قدرت در دانشگاه 
عالی دفاع ملی اظهارداشت: در مسایلی مانند موضوع هسته ای و ملی باید حتما از 
جایگاه مقام معظم رهبری خط گرفته شود اما همه جا این طور نیست و این حُسن 
نیست همه جا از این ظرفیت استفاده شود، این ظرفیت باید همه جا بماند بنابراین باید 

ساز و کارهای درونی سامان یابد. 
وی افزود: در دولت گذشته حدود 500 هزار نفر جذب دستگاه های دولتی شدند که 
این خلاف قانون بود و در حال حاضر نیز تعدیل نمی شوند، ما یک نظام مردم سالاری 

دینی در کشور داریم و مسایلی مردم سالاری برای کشور به همراه داشته 
که مهم است و ثبات و جایگاه ایجاد می کند و از عناصر قدرت است.

رییس مجلس با تاکید بر لزوم جراحی بخش هایی از اقتصاد 
کشور تصریح کرد: باید ساماندهی برای انسجام در کشور برای 

جراحی به وجود آید البته اگر راهی غیر از این هست گفته شود. ..

علی لاریجانی:

همه جا نباید از ابزار رهبری استفاده کرد

سرمقاله :  حسن لاسجردی

در پی وقوع عملیات تروریستی 
بهت  با  که  فرانسه  پایتخت  در 
جهانی همراه شده و تلفات زیاد 
انسانی به همراه داشته است، این 
که چرا  سئوال مطرح می شود 
داعش به پاریس حمله کرده است؟ 
برای پاسخ به این سئوال می توان 

چند گزینه را مطرح نمود: ...

آیا تجربه 11 سپتامبر 
در پاریس تکرار می شود؟ 

در نهمین جلسه دادگاه علنی بابک زنجانی چه گذشت؟

2 7

8

7

در نظر دارد: باستناد صورتجلسه کمیسیون ماده 2 به شماره 129/4736 

مورخ  1394/8/17 و آئین نامه معاملات دولتی تعداد یک دستگاه 

اتومبیل با مشخصات ذیل به بالاترین قیمت از طریق مزایده عمومی 

به افراد واجد شرایط واگذار نماید. از متقاضیان دعوت می نماید از تاریخ 

1394/8/26 به مدت 5 روز کاری در ساعت اداری برای دریافت اسناد 

مزایده و بازدید خودرو به آدرس قم – خیابان 19 دی نبش کوچه 32 

بازرسی کل استان قم واحد دبیرخانه مراجعه نمایند. 

مهلت و محل تحویل پاکت های پیشنهادات از تاریخ  1394/9/5  

لغایت پایان وقت اداری مورخ  1394/9/16 در محل دبیرخانه بازرسی کل 

استان قم واقع در خیابان 19دی نبش کوچه 32 میباشد. ضمناً پیشنهادات 

رسیده درکمیسیون مزایده راس ساعت 10 صبح روز 1394/9/17 در 

محل سالن جلسات مفتوح و برنده مزایده اعلام خواهد شد.

بازرسی کل استان قم

بازرسی کل استان قم

آگهی مزایده )نوبت  دوم(

روزنامه

8

7
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آیا تجربه 11 سپتامبر 
در پاریس تکرار می شود؟ 

در پی وقوع عملیات تروریستی در پایتخت فرانسه که با 
بهت جهانی همراه شده و تلفات زیاد انسانی به همراه داشته 
است، این سئوال مطرح می شود که چرا داعش به پاریس 

حمله کرده است؟
برای پاسخ به این سئوال می توان چند گزینه را مطرح نمود:

- فرانسه در تحولات قهرآمیز و نظامی جهان یکی از بازیگران اصلی است و سهم عمده دارد.
- پاریس در ائتلاف های جهانی علیه دیگر مناطق بحران خیز همیشه حضوری فعال دارد

- فرانسه محل گذر بسیاری از نژادها و قومیت ها است که فرصت تحرک اجتماعی 
بالایی را دارند.

- پاریس در حال حاضر بدلیل مشکلات باقیمانده از بحران مالی جهانی همچنان با 
تدابیر اقتصادی سختگیرانه سبب شده تا برخی شهروندان در شرایط سخت ریاضتی و در 

کانونهای حاشیه شهر زندگی نمایند.
- فرانسه در سالهای اخیر با پذیرش مهاجران از دیگر مناطق بویژه سوریه و عراق که 
احتمال حضور اعضای داعش در میان آنها بسیار زیاد است، پتانسیل بالایی برای هر نوع 

اقدام تروریستی دارد.
در نهایت در سالیان گذشته قوانین سخت و طاقت فرسای مهاجرت و شکل گیری 
جریانهای نژاد پرست و ضد خارجی ها شرایطی را فراهم کرده که زندگی مهاجران را به 
شدت تحت تاثیر قرار داده و این عاملی است که افراد مهاجر جذب گروههایی همانند 

داعش و دیگران شوند. 
حال در چنین فضای رعب آوری پاریس می تواند دو رویکرد از خود بروز دهد که یکی 
به نفع آن و دیگری به ضررش باشد چرا که حوادث و رویدادهای اجتماعی از آنجا که پیوند 
عمیقی با بطن جامعه دارد در صورت عدم برخورد بهینه و کارآمد می تواند یک فاجعه 

جدید را فراهم سازد.
اگر چه عملیات تروریستی در هر صورتی محکوم است ولی بیاد داشته باشیم که هیچ 
اقدامی در جوامع انسانی بدون پیش زمینه صورت نمی گیرد به بیان دیگر عمل و عکس 

العمل یک فرایند طبیعی در زندگی انسانهاست.
برهمین اساس می توان گفت که برخورد دولت فرانسه اگر در قبال این حادثه 
تروریستی مواجهه ای یکجانبه علیه یک قومیت و یا ملیت و حتی افراد معتقد به یک 
دین باشد بطور حتم یک نقطه هدف تعریف می تواند باعث تمرکز فشارها و در نتیجه 
عکس العمل طرف مقابل باشد و لذا برخورد گزینشی پاریس با پدیده شوم تروریسم می 
تواند با عکس العمل طرف مقابل البته با شدت بیشتری همراه باشد چرا که در حال حاضر 
اگر داعش طرف دولت فرانسه در این عملیات باشد در ظاهر از موقعیت بالایی در درون 
مرزهای فزرانسه برخوردار نیست و لذا تلاش می کند هنگام ضربه زدن با تمرکز بیشتری 

به فرانسه تهاجم نماید.
ولی در صورت تحمل و داشتن صبر لازم برای کشف عوامل واقعی این عملیات 
تروریستی دولت فرانسه می تواند مدعی کارآمدی و برخوردار از حمایت دیگر کشورها باشد 

و به نوعی همراهی نظام بین الملل را به یدک بکشد.
سخن آخر اینکه تجربه 11 سپتامبر نشان داد متهم کردن افراد به دلایل پیوستگی 
قومی، نژادی و حتی دینی نمی تواند توجیه مناسبی برای فشار علیه دیگران باشد بلکه 
کشورها لازم است در حوادث مهم به هزاران عامل دخیل در یک بحران توجه جدی نمایند 

تا شاهد تکرار فاجعه آمیز حوادث نباشند.

فرمانده سپاه علی ابن ابیطالب  )ع( استان قم  خبرداد:

 برگزاری رزمایش بزرگ 
شهدای خلیج فارس در استان قم

فرمانده سپاه علی ابن ابیطالب  )ع( استان قم گفت: 5500 نفر بسیجی  از گردان های 
امام حسین )ع( و بیت المقدس  از استان قم  دررزمایش بزرگ شهدای خلیج فارس 

شرکت می کنند .
سردارغلامرضا احمدی ظهردیروز در  جمع خبرنگاران  با اشاره به برگزاری رزمایش 
شهدای خلیج فارس در استان قم اظهارداشت : رزمایش بزرگ شهیدان خلیج فارس  با 
شرکت 6 استان در روزهای پنج شنبه و جمعه 28 و 29 آبان ماه  در بزرگراه  قم - گرمسار 
برگزار می شود . وی بیان کرد: 10 گردان امام حسین )ع( و 10 گردان الی بیت المقدس 
استان قم در رزمایش بزرگ شهدای خلیج فارس شرکت می کنند و استان قم میزبان 

5500 بسیجی گردان های امام حسین )ع( و بیت المقدس است.
سردار احمدی بیان کرد: هدف از اجرای رزمایش شهدای خلیج فارس کسب آمادگی در 
برابر تهدیدات احتمالی است و همان گونه که رهبر انقلاب تاکید کردند بسیجیان آمادگی 

کسب می کنند تا در برابر دشمنان ایستادگی کنند.
وی با اشاره به فرارسیدن هفته بسیج و اهمیت گرامی داشت این هفته گفت: هفته 
بسیج متعلق به مردم است چون مردمی ترین مجموعه ای که در کشور وجود دارد و فعالیت 
می کند بسیجیان هستند، نیروهای بسیج در دفاع مقدس رشادت و ایثارگری زیادی نشان 

دادند و جان خود را در راه دفاع از دین از دست دادند.
فرمانده سپاه قم با اشاره به برگزاری فعالیت های فرهنگی توسط سپاه اظهار داشت: 
شجره طیبه صالحین زیر نظر مجموعه های سپاه در راستای مقابله با هجمه های دینی و 
فرهنگی دشمن فعالیت می کند که نمونه ای اقدامات فرهنگی سپاه برای مقابله با جنگ 

نرم دشمن است. 
وی با اشاره به فعالیت های صورت گرفته توسط شجره طیبه صالحین در راستای نشر 
دین و فرهنگ در جامعه افزود: همه بسیجی های استان عضو شجره طیبه صالحین هستند. 
تلاش می کنیم تا بسیجیان استان با کسب توانمندی لازم به حفظ اعتقادات دینی جامعه 

بپردازند.
سردار احمدی با بیان اینکه در زمینه اردوهای راهیان نور انقلاب عظیمی شکل گرفت 
که شایسته تقدیر است گفت: اعزام راهیان نور به مناطق عملیاتی نسبت به سال های 
گذشته به 10برابر رسیده و حضور دانش آموزان در مناطق عملیاتی افزایش چشم گیری 

داشته که این اقدام برای حفظ روحیه بسیجی در دانش آموزان است.
فرمانده سپاه قم با بیان اینکه بیش از گذشته نیازمند نشر فرهنگ ایثار و شهادت و 
انتقال آن به نسل جوان هستیم بیان کرد: نسل اول انقلاب اسلامی باید روحیه جهاد و 
شهادت و انقلابی گری را به نسل جدید منتقل کند که این موضوع با برگزاری اردوی راهیان 

نور و شجره طیبه صالحین انجام می شود.
سردار احمدی با اشاره به تشکیل شورای امر به معروف و نهی از منکر در مساجد با 
حضور امام جماعت مسجد بیان کرد: امر به معروف و نهی از منکر یکی از اقدامات بسیار 
مهم و مورد تاکید دین اسلام است که رهبر انقلاب در این زمینه رهنمودهای زیادی 

داشتند و همه ما وظیفه داریم این فریضه الهی را در جامعه نشر دهیم.

معاون اجرایی سپاه علی ابن ابیطالب )ع(استان قم :

یادواره شهید زین الدین و 6 هزار
 شهید استان قم برگزار می شود

معاون اجرایی سپاه علی ابن ابیطالب )ع(استان قم گفت: مراسم بیست و دومین یادواره 
شهید زین الدین و شش هزار شهید استان قم چهارشنبه شب 27 آبان ماه با سخنرانی 

جانشین فرمانده کل سپاه برگزار می شود. 
مراسم  داشت:  اظهار  خبرنگاران  جمع  دیروزدر  ظهر  بیطرفان  احمد  سرهنگ   
بیست ودومین یادواره شهید زین الدین و 6 هزار شهید استان قم روز 27 آبان ماه با سخنرانی 
سردار سلامی جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در مجتمع امام خمینی 
)ره( برگزار می شود. معاون اجرایی سپاه قم با اشاره به اقدامات صورت گرفته در راستای 
برگزاری یادواره شهید زین الدین بیان کرد: دیدار با آیت الله نوری همدانی مرجع تقلید 
شیعیان و خانواده شهدا و مادر شهید زین الدین از جمله برنامه های ستاد برگزاری یادواره 
شهید زین الدین است. بیطرفان با اشاره به برنامه های گرامیداشت شهید زین الدین و 6 
هزار شهید استان قم عنوان کرد: این مراسم از ساعت 18 تا 21 روز چهارشنبه 27 آبان 
ماه برگزار می شود که سردار سلامی جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران و سردار احمدی 
فرمانده سپاه استان قم در این مراسم سخنرانی می کنند؛ همچنین نماز جماعت توسط 
آیت الله نوری همدانی اقامه می شود. رضا فقیهی معاون هماهنگ کننده سپاه قم نیز در 
این مراسم با اشاره به برنامه های هفته بسیج گفت: 29 آبان ماه تا 6 آذرماه به نام هفته 
بسیج نامگذاری شده که روز 29 آبان ماه هفته بسیج با رزمایش شهیدان خلیج فارس آغاز 
می شود. وی بیان کرد: برگزاری کارگروه های معرفتی و بصیرتی و برنامه های فرهنگی از 

جمله برنامه های هفته بسیج است.

در مرحله استانی؛

رقابت 25۰ نفر در مسابقات قرآن قم آغاز شد
250 نفر در مرحله استانی سی و هشتمین دوره مسابقات قرآن قم در مدت چهار روز 

با یکدیگر مسابقه می دهند. 
مراسم افتتاحیه مرحله استانی سی و هشتمین دوره مسابقات قرآن قم شامگاه یکشنبه 
با حضور مدیرکل اوقاف و امور خیریه قم و جمعی از قاریان و حافظان استان قم در مجتمع 
فرهنگی امامزاده سیدعلی)ع( برگزار شد. در این مراسم که یکی از قاریان ممتاز به قرائت 
قرآن پرداخت و یا مداحی همراه بود، احمد دباغ حافظ روشندل قرآن به ارایه محفوظات 
خود پرداخت که با استقبال مخاطبان مواجه شد. مسابقات از امروز 25 آبان آغاز می شود و 
دو روز اول قاریان و حافظان مرد و دو روز بعدی نیز قاریان و حافظان زن با یکدیگر رقابت 
می کنند. این مسابقات در رشته های حفظ کل، 20، 10 و 5 جزء و قرائت برگزار می شود و 

35 نفر از نفرات برتر به مرحله کشوری اعزام خواهند شد.
مرحله شهرستانی این مسابقات مهرماه در دو ناحیه یک و دو و بخش های کهک و 

دستجرد برگزار شده بود.

سرمقاله

اخبار

حسن لاسجردی

اخبار
فرمانده انتظامی استان قم مطرح کرد:

رضایتمندی مردم
 از فعالیت فوریت های پلیسی 11۰

فرمانده انتظامی استان قم، انتقال تجربه بین کلانتری ها و پاسگاه ها را بسیار مهم 
ارزیابی کرد و گفت: تجربه های موفق کلانتری ها و پاسگاه ها باید به یکدیگر منتقل شده 
و تبادل اطلاعات در این خصوص صورت گیرد، این امر باید به عنوان یک موضوع کارآمد، 

قلمداد شود. 

پلیس، سردار "کاظم مجتبایی" در هشتمین  پایگاه خبری  به گزارش خبرنگار 
کمیسیون فوریت های پلیسی 110، به اجرای موفق رزمایش پدافند غیرعامل با موضوع 
زلزله در استان قم اشاره کرد و گفت: اجرای این رزمایش نشان دهنده حضور، اقتدار و 
آمادگی پلیس در صحنه های مختلف خدمت رسانی به جامعه در مواقع بحرانی بود که از 

تلاش تمامی رده ها در اجرای موفق این رزمایش، قدردانی می کنم. 
وی در ادامه، بر ارتباط مستقیم و روزانه کلانتری ها، پاسگاه ها و رده های تخصصی 
فرماندهی انتظامی استان قم با معاونت عملیات این فرماندهی تأکید و خاطرنشان کرد: 
این تعامل و ارتباط باید منطقی و دوسویه باشد تا بتوان کاستی ها و مشکلات را شناسایی 
و در جهت رفع آن ها تلاش کرد. فرمانده انتظامی استان قم، انتقال تجربه بین کلانتری 
و پاسگاه ها را بسیار مهم ارزیابی کرد و گفت: تجربه های موفق کلانتری ها و پاسگاه ها 
باید به یکدیگر منتقل شده و تبادل اطلاعات در این خصوص صورت گیرد، این امر باید به 
عنوان یک موضوع کارآمد، قلمداد شود. سردار مجتبایی با اشاره به رضایتمندی مردمی از 
فعالیت فوریت های پلیسی 110، اظهارداشت: فعالیت فوریت های پلیسی 110یک کار 
جمعی است و امید است ارتقاء شاخص ها با همکاری و هم افزایی رده های مختلف پلیس 
بیش از پیش محقق شده و شاهد کاهش جرم و افزایش کشف آن درسطح استان باشیم. 
فرمانده انتظامی استان قم فوریت های پلیسی 110 را بخش مهمی از خروجی عملکرد 
پلیس دانست و بر تحلیل محتوایی قوی و ارائه راهکار و پیشنهادهای مناسب در کنار آسیب 

شناسی ها و ضرورت پیگیری مستمر و پویا از عملکرد پلیس 110 تأکید کرد.

در نیمه نخست امسال صورت گرفت :

رسیدگی به  بیش از 4هزار پرونده 
در مرکز مشاوره فرماندهی انتظامی قم 

مسئول مرکز مشاوره فرماندهی انتظامی قم گفت: در نیمه نخست امسال چهار هزار و 
320 پرونده به این این مرکز ارجاع شد و مورد رسیدگی قرار گرفت. 

علی یاری پور روز دوشنبه در کارگروه زنان و خانواده استانداری قم، افزود: 33 درصد این 
پرونده ها خانوادگی، 8.2 درصد اجتماعی، 35 درصد حقوقی و 27 درصد مربوط به نزاع 
و درگیری بوده است. وی با بیان اینکه پرونده توسط مددکاران در کلانتری ها شناسایی و 
سپس به مرکز مشاوره فرماندهی انتظامی ارجاع داده می شود، افزود: اگر برای هر یک از 
این پرونده ها دو نفر مسئول و دو جلسه مشاوره در نظر بگیریم، بیش از هفت هزار جلسه 
مشاوره روان شناختی برای این تعداد پرونده تشکیل شده است. وی، خدمات مددکاری، 
روان سنجی، مشاوره خانواده، مشاوره های زوحین قبل، حین و بعد از ازدواج را از جمله 
خدماتی دانست که در مرکز مشاوره فرماندهی انتظامی قم ارائه می شود. یاری پور با اشاره 
به برگزاری کارگاه هایی با محتوای خدمات عنوان شده، افزود: طبق آمار و تحقیق ها حدود 
43 درصد متقاضیان طلاق در دوران نامزدی هستند که با توجه به اجباری شدن مشاوره 
پیش از ازدواج می توان برای جلوگیری از این معضل، اقدام های موثرتری انجام داد. وی 
هدف از تاسیس این مرکز را ارائه کمک به مراجعان برای مواجهه صحیح با احساس ها 
و افکار آنها دانست و گفت: مرکز مشاوره فرماندهی انتظامی از سال 1379 تاکنون در دو 

شیفت کاری به صورت رایگان به تمام قشرهای جامعه خدمات ارائه می کند.

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم  خبرداد:

مسمومیت سه تن براثر استنشاق گاز 
منواکسید کربن 

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: سه تن در این استان بر 
اثر استنشاق گاز منواکسید کربن مسموم شدند. 

محمدرضا حسنی ، افزود: این حادثه ساعت 7:07 دیروز که در یکی از روستاهای بخش 
خلجستان قم رخ داد به مرکز اورژانس قم اطلاع داده شد. وی افزود: بلافاصله آمبولانس 

های مرکز به محل حادثه اعزام شد و مصدومان را به مراکز درمانی منتقل کرد.
وی با اشاره به اینکه در این حادثه سه تن آقا 36، 34 و 29 ساله مسموم شدند، علت 
این حادثه را خروج لوله بخاری از جای اصلی خود عنوان کرد.  وی ادامه داد :شنبه هفته 
گذشته 16 آبان نیز، بر اثر مسمومیت با گاز منواکسید کربن در بخش کهک استان قم، 

یک فرد 29 ساله جان خود را از دست داد و سه تن دیگر دچار کاهش هوشیاری شدند.
حسنی  خاطرنشان کرد :از آغاز فصل سرما در استان قم تا صبح دیروز، دو تن بر اثر 

استنشاق گاز منواکسیدکربن فوت و 10 تن دچار کاهش سطح هوشیاری شده اند.

معاون امور اجتماعی اداره کل بهزیستی استان عنوان کرد:

بررسی پرونده 64۰ زوج
 در دبیرخانه کاهش طلاق قم 

معاون امور اجتماعی اداره کل بهزیستی قم گفت: در نیمه نخست امسال پرونده 640 
زوج در دبیرخانه کاهش طلاق این استان مورد بررسی و رسیدگی قرار گرفت. 

به گزارش ایرنا، مریم علی شیری روز دوشنبه در کارگروه زنان و خانواده استانداری 
قم، با اشاره به راه اندازی دبیرخانه طلاق استان در سال گذشته، افزود: این دبیرخانه طی 
تفاهم نامه ای با هدف استفاده از ظرفیت های مرکزهای مشاوره سطح شهر از جمله 
فرماندهی انتظامی، کمیته امداد امام خمینی)ره(، مفید و موسسه امام خمینی)ره( در 
دادگاه خانواده تشکیل شد. وی اضافه کرد: مددجویانی که دچار مشکل های مالی هستند 
به مرکزهای مشاوره کمیته امداد، فرماندهی انتظامی و یا بهزیستی ارجاع داده می شوند 
و سایر مددجویان که از تمکن مالی برخوردار هستند به مرکز مشاوره های دیگر که مورد 
تایید بهزیستی است، معرفی می شوند. وی با اشاره به عملکرد دبیرخانه کاهش طلاق 
استان، گفت: از 640 پرونده ارجاعی به این دبیرخانه در شش ماه نخست امسال، 45 
مورد منجر به سازش، 20 مورد عدم همکاری شده و 130 مورد نیز در دست اقدام است.

علی شیری افزود: در نیمه دوم پارسال نیز، 350 زوج که قصد طلاق توافقی داشتند 
به این مرکز ارجاع شدند که 22 مورد سازش و 20 مورد عدم همکاری بود و 166 مورد 
نیز در دست پیگیری است. وی با بیان اینکه طلاق های توافقی به دبیرخانه کاهش طلاق 
ارجاع می شود، بیان کرد: در طلاق های توافقی به دلیل اینکه هر دو طرف راضی به طلاق 
هستند، به سختی می توان سازش ایجاد کرد، ولی ایجاد سازش در طلاق های غیرتوافقی 

راحت تر قابل انجام است که این مرکز می تواند در این زمینه نیز اقدام کند.
وی درادامه به عملکرد مرکز مداخله درکاهش طلاق اداره کل بهزیستی در شش ماه 
نخست امسال اشاره و بیان کرد: در این مدت 280 زوج به این مرکز معرفی شدند که 50 
مورد منجر به سازش، 19 مورد عدم همکاری، 20 مورد سازش مشروط و 67 مورد نیز 
در دست اقدام است. معاون بهزیستی قم ادامه داد: 47 درصد این افراد بدون فرزند، 24 
درصد دارای یک فرزند، 19 درصد دو فرزند و 10 درصد دارای سه فرزند بودند. وی افزود: 
59 درصد مراجعه کنندگان به این مرکز افرادی هستند که کمتر از پنج سال از زندگی 
مشترکشان می گذرد.  به گفته وی، براساس آمار و مشاوره های ارائه شده، عدم بلوغ فکری، 
اعتیاد، عدم مسئولیت پذیری همسر، کمبود مهارت های ارتباطی و خیانت به ترتیب 

بیشترین و کمترین علت طلاق ها عنوان شده است.
علی شیری، عدم آگاهی ازتبعات طلاق را از جمله معضل های جامعه عنوان کرد و 
گفت: افسردگی، محدود شدن روابط خانوادگی، اختلال اضطرابی، اختلال در وظایف شغلی 

و سوء مصرف مواد از جمله تبعاتی است که زوج ها بعد از طلاق با آن روبرو می شوند.
وی، رفتارهای اضطرابی، پرخاشگری، افت تحصیلی، گوشه گیری و انتخاب دوستان 

ناباب را از تبعات به وجود آمده در فرزندان پس طلاق والدین عنوان کرد.
برخورد جدی با مهد کودک های غیر مجاز

وی در بخش دیگری از سخنان خود به فعالیت مهدکودک های غیرقانونی در استان 
اشاره کرد و گفت: این مهدها بدون رعایت استانداردها و دستورالعمل های خاص و همچنین 
با داشتن محتوای آموزشی غیراصولی اقدام به جذب کودکان با شهریه های پایین می کنند.

معاون بهزیستی قم خواستار برخورد جدی با این مشکل شد و افزود: کارگروهی در 
همین زمینه تشکیل شده و با فعالیت این مهدکودک ها برخورد قاطع صورت می گیرد.

به گفته وی، 86 مهدکودک استاندارد و با مجوز فعالیت که اقدام به جذب هفت هزار 
و 750 کودک کرده اند، در قم فعال هستند.  وی همچنین با اشاره به جمع آوری و 
ساماندهی کودکان خیابانی، گفت: سال گذشته 300 و امسال 180 کودک در مرکز کودک 

های خیابانی بهزیستی پذیرش و خدمات دهی شدند.

مدیرکل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری 
قم از پیشرفت 45 درصدی پروژه بلوار مرجعیت خبر داد.

عباس حلوایی زاده با اشاره به پروژه بلوار مرجعیت گفت: 
بلوار مرجعیت از جمله پروژه های بزرگ شهرقم است که 
می تواند گره کور ترافیك بلوار الغدیر را باز کند و راهی باشد 
برای رهایی پردیسان از بن بستی که در آن گرفتار شده است. 
مدیرکل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم 
ادامه داد: بلوار مرجعیت که خیابان جمهوری را به پردیسان 
متصل می کند و از طرفی دیگر به بلوار امام علی )ع( در منطقه 
دو متصل می شود و قسمتی از این بلوار که از سه راه انسجام تا 
پردیسان ادامه دارد را به نام بلوار مرجعیت نام گذاری کرده اند. 
وی با بیان اینکه افزایش مسیرهای دسترسی به پردیسان 

و بالعکس که موجب کاهش زمان سفر و سهولت تردد به 
شهرك های قدس، مهدیه و پردیسان می شود از عوامل اصلی 
احداث این بلوار بوده است خاطرنشان کرد: در ابتدای شروع 
این پروژه اعتبار 900 میلیارد ریالی برای هزینه های این پروژه 
برآورد شد که این رقم بدون احتساب معارض های ملکی، 

فضای سبز و زیباسازی بوده است.
حلوایی زاده درباره مشخصات فنی این بلوار بیان کرد: 
بلواری که 9.5 کیلومتر طول و 100 متر عرض دارد و به 
عنوان یکی از طولانی ترین بلوارهای استان قم محسوب 
می شود که معارض های موجود و تملکات به خصوص شهرك 
مهدیه که در مسیراحداث این پروژه وجود دارد مقداری از 
سرعت اجرای آن را گرفته است. مدیرکل نظارت بر امور 

عمرانی و ساختمانی شهرداری قم روند اجرای این پروژه 
گفت: تا کنون حدود 71 میلیارد تومان هزینه بر ای این 

پروژه هزینه شده است. 
وی از پیشرفت 45 درصدی این پروژه خبر داد و عنوان 
کرد: خوشبختانه این پروژه ماهیانه طبق زمان بندی پیش 
می رود و با توجه به اینکه بنیاد مسکن پیمانکار بوده و بخشی 
از مطالبات غیر نقدی است با برنامه ریزی های انجام شده 
مشکل مالی ندارد و در حال انجام است.حلوایی زاده در 
خصوص خاکبرداری های صورت گرفته تصریح کرد: تا کنون 
یك میلیون متر مکعب خاکبرداری 500 متر مربع خاکریزی 
انجام شده است و هفت نوبت انفجار صورت گرفته و ماشین 
آلات راهسازی بالغ بر 60 دستگاه در خدمت این پروژه است. 

 طرح الزام شهرداری به بازنگری تعرفه های عوارض و بهای خدمات شهرداری قم در جلسه 
این هفته شورای اسلامی شهر تصویب شد. 

به گزارش مهر، طرح الزام شهرداری به بازنگری تعرفه عوارض و بهای خدمات موضوعی بود 
که حسن بختیاری، نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم در جلسه شامگاه یکشنبه مطرح کرد.

بر اساس این طرح، شهرداری قم موظف است در مدت سه ماه با همکاری کمیسیون برنامه 
و بودجه تمام قوانین مربوط به عوارض شهرداری را بازنگری و اصلاح کند.

این بازنگری بر اساس اصولی مانند تقویت عدالت اجتماعی، توسعه زندگی به سبک 
اسلامی، استقرار پدافند غیر عامل، حفظ و توسعه فضای سبز و محیط زیست، افزایش رفاه 

شهروندان، تقویت سرمایه گذاری و تقویت درآمدهای پایدار صورت خواهد گرفت.
نائب رئیس شورای شهر در توضیح هدف این طرح ابراز داشت: هدف بیشتر این است 

که از الآن بازنگری را آغاز کنیم و در لحظات آخری که قرار است تعرفه جدید را در بهمن ماه 
تصویب و به فرمانداری ارسال کنیم، به مشکل محدودیت زمان برای اعمال تغییرات برنخوریم.

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه هم با اشاره به ضرورت اجرای این طرح گفت: مواردی 
هست که اصلًا عوارض و بهای خدمات دریافت نمی شود در حالی که در شهرهای دیگر 

دریافت می کنند.
حجت الاسلام سید محمد آتش زر اظهار داشت: قرار شد کمیته ای تشکیل شود و قوانین 
بازنگری شود که اگر ضرورت دیده شد که قوانین جدیدی وضع شود تا بهمن ماه این موضوع 
اتفاق بیفتد. وی با اشاره به اینکه قم برای کل کشور هزینه می کند، اما از جایی این هزینه را 
دریافت نمی کند اضافه کرد: ما می خواهیم پیگیری کنیم که ببینیم از کجا می توانیم اینها را 

دریافت کنیم.

رئیس اداره کنترل ترافیکی شهرداری قم گفت: طرح ایجاد 15 پارکینگ جهت ساماندهی 
پارک موتور سیکلت ها در قم به زودی اجرا می شود.

علیرضا میرزایی ، با اشاره به ضرورت ساماندهی وضعیت تردد موتور سیکلت ها در قم عنوان 
کرد: آمار تصادف ها و فوتی ها را به صورت ماهیانه از پلیس راهور و اورژانس دریافت می کنیم 

که نشان دهنده توجه به وضعیت ترافیکی تردد موتور سیکلت ها در قم است.
رئیس اداره کنترل ترافیکی شهرداری قم افزود: در این خصوص جلسه ویژه ای با مسوولان 
در پلیس راه، نیروی انتظامی، کارشناسان فرمانداری، مدیران منطقه 7 و سازمان ترافیک 
شهرداری قم در خصوص ساماندهی تردد و پارک موتور سیکلت ها در هسته مرکزی شهر 

برگزار شد.
میرزایی افزود:در این جلسه 17 نقطه پارکینگ مشخص شد که دو مورد از پارکینگ ها 
ویژه خودروهایی که در محل های غیر مجاز توقف می کنند و باید منتقل شوند پیش بینی و 

15 پارکینگ نیز برای پارک موتورسیکلت ها پیشنهاد شد.
وی ادامه داد: طی بازدیدی با حضور مسوولان از این 17 پارکینگ، 9 پارکینگ مورد تائید 

قرار گرفت که از ابتدای آذر ماه در جهت ساماندهی موتور سیکلت ها و وضعیت توقف آنها 
آماده خواهد شد تا پارک های غیر ایمن و غیر استاندارد موتور سیکلت ها از مرکز هسته ای 

شهر حذف گردد.
وی تصریح کرد:متاسفانه اغلب موتورسیکلت ها در شهر قم از قانون پیروی نمی کنند و 
خطراتی را برای خود و دیگران به وجود می آورند در این باره بسیاری از راکبان موتورسیکلت ها 
علاوه بر تخلفاتی مانند مخدوش بودن پلاک، نداشتن کلاه ایمنی و نداشتن معاینه فنی با عبور 

از خط های ویژه حمل و نقل عمومی و یا حرکت در پیاده روها منجر به تصادف ها می شوند.
رئیس اداره کنترل ترافیکی شهرداری قم گفت: آماده سازی پارکینگ ها در دست اجرا است 
و این توان وجود دارد تا پارکینگ هایی را برای توقف موتور سیکلت ها ایجاد کنیم و یا در کنار 

پلیس برای آغاز طرح ساماندهی موتورسیکلت ها امکانات لازم را مد نظر قرار خواهیم داد.
میرزایی ادامه داد: به موازات این اقدامات جلساتی با حوزه فرهنگ و ترافیک پلیس راهور 
در خصوص ساماندهی وضعیت موتور سیکلت ها و فرهنگ سازی استفاده از این وسیله نقلیه 

داشته ایم.

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم گفت: 
کارهای پژوهشی می تواند در رسیدن به 
مشکلات  با  مقابله  برای  مناسب  نتیجه 
اجتماعی مانند طلاق موثر باشد و استانداری 
از طرح های علمی در این زمینه حمایت 

می کند.
احمد جمالی ظهر دیروز در کارگروه 
تخصصی زنان و خانواده که در استانداری 
قم برگزار شد،  اظهار کرد: آمارهای افزایش 
قم  استان  در  ازدواج  کاهش  و  طلاق 
نگران کننده است و با توجه به اینکه قم از 
شهرهای مهاجرپذیر است، برخی مسائل 
اجتماعی به همین دلیل روی می دهد و این 
مسئله برای استان تهدید محسوب می شود.

وی به ظرفیت های معنوی قم اشاره کرد 
و افزود: باید از ناهنجاری های اجتماعی با 

راهکارهای مناسب جلوگیری کنیم.
با  معاون سیاسی امنیتی استاندار قم 
بیان اینکه معتقدیم کار پژوهشی می تواند 
در رسیدن به نتیجه مناسب برای مقابله 
موثر  طلاق  مانند  اجتماعی  مشکلات  با 

باشد، گفت: طرح های دانشگاهی که نتیجه 
تحقیقات دانشگاهی است می تواند در این 

زمینه راهگشا باشد.
وی با بیان اینکه استانداری از اجرایی 
شدن طرح های علمی جامعه الزهرا )س( و 
دانشگاه ادیان که برای بررسی علل طلاق 
تدوین شده است، حمایت می کند، ادامه 
داد: در صورتی که جمع بندی علمی در این 

زمینه وجود داشته باشد، به شیوه مؤثرتری 
می توانیم برای این مشکل اجتماعی راهکار 
گستره  کرد:  تصریح  جمالی  کنیم.  پیدا 
مسائل اجتماعی مانند طلاق به اندازه ای در 
جامعه فراوان است که اقدامات دستگاه هایی 
چندانی  تاثیر  نمی تواند  بهزیستی  مانند 

داشته باشد.
وی به بازدید اخیر از کمپ های ترک 

اعتیاد مردان و زنان در مناطق اطراف قم 
اشاره کرد و افزود: زمانی که با سه خانم 
معتاد که در این کمپ نگهداری می شدند 
سخن گفتیم معلوم شد که دو نفر از آنها 
فرزند طلاق هستند و به همین دلیل به 
سیاسی  معاون  کشیده شدند.  اعتیاد  راه 
میانگین  به  اشاره  با  قم  استاندار  امنیتی 
سنی طلاق که از سوی مقام های مسئول 
اعلام شده است، تصریح کرد: سن 15 تا 
به  انسانی  نیروهای  مفید  عمر  سال   65
شمار می رود و زمانی که این گروه سنی با 
مشکلی مانند طلاق مواجه می شوند، آسیب 
می بینند. وی با بیان اینکه همه دستگاه های 
مسئول باید برای پیشگیری از مسئله طلاق 
همکاری داشته باشند، خاطرنشان کرد: برای 
برطرف کردن این مسئله نمی توان به صورت 

جزیره ای عمل کرد.
فعالیت غیرقانونی  به  اشاره  با  جمالی 
برخی مهدهای کودک در قم گفت: برای 
پیشگیری و ساماندهی مهدهای کودک در 

قم در حال برنامه ریزی هستیم.

مدیرکل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم  خبرداد:

پیشرفت 45 درصدی پروژه بلوار مرجعیت

با تصویب در جلسه شورای اسلامی شهر؛

تعرفه عوارض شهرداری قم بازنگری می شود

رئیس اداره کنترل ترافیکی شهرداری قم  اعلام کرد:

ایجاد 15 پارکینگ جهت ساماندهی پارک موتور سیکلت ها 

معاون سیاسی امنیتی استاندار عنوان کرد:

افزایش طلاق؛ کاهش ازدواج در استان قم 

 معاون ستاد تسهیلات زائرین استان قم با اشاره به اینکه 
11 کمیته در استان قم مدیریت پیاده روی اربعین را در 
دست دارد، گفت: 12 موکب استان قم از مرز مهران تا کربلا 

دایر است. 
یونس عالی پور در جلسه ستاد تسهیلات زائرین استان 
قم با نگاه ویژه به اربعین حسینی که ظهر دیروز در تالار امام 
رضا )ع( استانداری قم برگزار شد، با اشاره به اینکه برگزاری 
مراسم اربعین به واسطه شخص وزارت کشور تشکیل شده 
است، اظهار داشت: در استان ها هم مدیریت مراسم اربعین 

برعهده استانداری است.
معاون ستاد تسهیلات زائرین استان قم با بیان اینکه 

هماهنگی بین دستگاه ها برای برگزاری شکوهمند اربعین 
حسینی بسیج شده اند، افزود: 2 ستاد و 11 کمیته برای 
برقراری نظم و امنیت در مراسم اربعین تشکیل شده که 
در  اینکه  بیان  با  وی  است.  کشور  وزارت  مرکزی  ستاد 
استان قم همان کمیته ها و ستاد 11گانه در مراسم اربعین 
هم فعالیت می کنند، خاطرنشان کرد: 3 قرارگاه در چزابه، 

شلمچه و مهران پیش بینی شده است.
عالی پور با اشاره به اینکه زائران قمی برای ساماندهی 
خروجی از مرز مهران می گذرند، تصریح کرد: مرز چزابه و 
شلمچه هم باز است ولی عبور زائران قمی تنها از مرز مهران 
صورت می گیرد. وی با بیان اینکه تمام دستگاه های حکومتی 

این  برای  آرام  فضای  می کنند  تلاش  دولتی  و  فرهنگی 
پیاده روی ایجاد شود، تاکیدکرد: استان قم 12 موکب از مرز 

مهران تا خود کربلا را به خود اختصاص داده است.
عالی پور با بیان اینکه 5 موکب در خود شهر کربلا دایر 
است، تصریح کرد: 2 موکب در راه نجف تا کربلا، 3 موکب 
در نجف و 2 موکب در مرز مستقر هستند که تماماً کار 

مردمی بوده است.
در  باید  فرهنگی  کار  به  توجه  اینکه  به  اشاره  با  وی 
راهپیمایی اربعین بیشتر انجام شود، تصریح کرد: بیمه زائران 
در این مراسم بسیار اهمیت دارد که باید مورد توجه قرار 

بگیرد و همه زائران با کارت بیمه عازم شوند.

معاون ستاد تسهیلات زائرین استان قم: 

استان قم 12 موکب از مهران تا کربلا برپا می کند

زیربنایی  امور  و  شهرسازی  معاون 
شهرداری قم گفت: هزینه احداث تقاطع 
امام علی)ع( و عمار یاسر در حدود مبلغ 
300 تا 400 میلیارد ریال برآورد شده است.

علیرضا قاری قرآن با اشاره به پروژه 
تقاطع امام علی)ع( و عمار یاسر گفت: 
انتهای خیابان 70 متری در انتهای بلوار 
عمار یاسر بن بست بود و ماشین هایی که 
می خواستند وارد اتوبان شوند و به سمت 
میدان 72 تن بروند تا از طریق آن از شهر 
خارج شود مجبور بودند بلوار را به سمت 
مقابل برگردند و از طریق میدان جهاد 
این کار صورت گیرد، به نحوی که شاهد 

ترافیك در میدان و شوارع اطراف بودیم.
وی افزود: احداث تقاطع غیرهمسطح 
از گذشته در برنامه شهرداری بود که در 
یکی دو ماه گذشته پس از مطالعه مشاور و 
بررسی گزینه های مختلف با عنوان روگذر، 

مانند  فنی  مسائل  دلیل  به  و...  زیرگذر 
تاسیسات شهری آخرین گزینه احداث 
روگذر در اتوبان امام علی)ع( مورد تصویب 

قرار گرفت.
زیربنایی  امور  و  شهرسازی  معاون 

شهرداری قم ادامه داد: با ایجاد پل مذکور و 
رمپ و لوپ های تقاطع، ارتباطات مسیر ها 
امام  وکمربندی  عماریاسر  خیابان  بین 
علی)ع( به صورت کامل برقرار خواهد شد.

وی خاطرنشان کرد: در برنامه آینده 

شهرداری است که با احداث این تقاطع، 
بلوار عماریاسر به اتوبان امیرکبیر متصل 
شده و خودروهای ورودی به شهر از سمت 
تهران، اصفهان و گرمسار از این مسیر وارد 

شهر شوند.
قاری قرآن در خصوص وضعیت اجرای 
این پروژه تصریح کرد: در فاز اول برای 
امکان مهیا شدن احداث روگذر، ترافیك 
از محور اصلی کمربندی باید خارج شود 
بنا بر این برای رسیدن به این منظور هم 
اکنون در حال ایجاد مسیر انحرافی کنار 

اتوبان هستیم.
زیربنایی  امور  و  شهرسازی  معاون 
شهرداری قم در خصوص بودجه در نظر 
گرفته شده برای تقاطع امام علی و عمار 
یاسر یادآور شد: هزینه احداث تقاطع در 
حدود مبلغ 300 تا 400 میلیارد ریال 

برآورد شده است.

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم خبر داد:

 برآورد 4۰۰ میلیارد ریال هزینه برای تقاطع امام علی)ع( و عمار یاسر

ابراز  ضمن  قم  استان  وامورخیریه  اوقاف  کل  مدیر 
امیدواری برای تبدیل امامزادگان قم به پایگاه قرآنی تاکید 
کرد: تمام مشکلات و گرفتاری های بشر به علت دوری از 

تدبر در قرآن کریم است.
حجت الاسلام والمسلمین سیداسماعیل حسینی مقدم، 
یکشنبه شب در مراسم افتتاحیه سی و هشتمین دوره 
مسابقات قرآن اوقاف قم، گفت: توجه به قرآن و عترت در این 
مراسم نویدبخش رخداد مسابقاتی خوب در این دوره خواهد 
بود. وی ادامه داد: برگزاری این محفل معنوی در امنیت کامل 
بیانگر شعاعی از برکت وجود امام و شهداست همچنین باید 
بر نعمت والای رهبری حکیم و بصیر نظام شاکر باشیم که 
در دنیای پرظلمت و جهنمی که استکبار برای منطقه ایجاد 
کرده است کشور اسلامی ما سرافراز و با عزت به مسیر خود 
ادامه می دهد و این در حالی است که تصمیمات منطقه با 

محوریت ایران صورت می گیرد.

مدیرکل اوقاف قم تصریح کرد: در بیان عظمت قرآن 
کریم، قطعا بهترین ظرفی که در میان همه زمان ها و مکان 
ها وجود دارد لیلة القدر است و مهمترین رخداد آسمانی که 
پیوند میان زمینیان و خدا ایجاد کرده است همین قرآن و 

وحی است که به پیامبر صورت گرفته است.
وی افزود: ما حقیقت وحی و نزول قرآن را درک نمی 
کنیم اما این نزول، به هر کیفیتی بود این ظرف بی نظیر بر 
ظرف بی نظیر قلب پیامبر نازل شد و این عظمت قرآن نه 
تنها روح بلکه جسم پیامبر را هم تحت تاثیر قرار داد و قطعا 
اگر روح و قلب و جسم نبی مکرم اسلام نبود کسی نمی 

توانست عظمت قرآن را دریافت کند.
حسینی مقدم بیان کرد: این قرآن با همه عظمتش آمد 
تا مردم در آن تدبر کنند و همه بدبختی ها و گرفتاری ها نیز 

ناشی از دوری از تدبر در قرآن است.
مدیرکل اوقاف قم اظهار کرد: داعش خبیث و ملعون با 

تلاوت قرآن دست به شمشیر می برد و افراد مظلوم و بی 
گناه را با خباثتی چون خباثت یزیدیان به شهادت می رسانند 

چون به محتوای قرآن توجه ندارند.
وی افزود: اگر امروز انقلاب اسلامی توانسته است در 
مقابل توطئه های کمرشکن استکبار بایستد و دشمن را ذلیل 
و خوار کند از برکت توجه به قرآن است و همه انقلاب تحقق 

یک آیه شریفه» قل انما اعظکم بواحده ...« است.
حسینی مقدم بیان کرد: امروز شکوه قرآن در قالب 
برگزاری مسابقات قرآن، مفاهیم، حفظ قرآن، تفسیر و تدبر 
متجلی شده و به عنوان یک ارزش محوری در نظام اسلامی 
مورد توجه اقشار مختلف مردم است و تلاش ما بر این است 
تا این دوره از مسابقات استانی در برندی مناسب برگزار شود.

وی افزود: قراء و حافظان استان تلاش کنند تا بتوانند 
از فرصت پدید آمده استفاده کنند و نام قم را در مسابقات 

کشوری اوقاف سرفراز کنند.

مدیر کل اوقاف وامورخیریه استان قم:

امامزادگان قم تبدیل به پایگاه قرآنی شوند 



3 اقتصادی

طلب 80 هزار میلیاردی بانک مرکزی
گرچه بدهی بانک ها به بانک مرکزی در چند ماه اخیر در مسیر کاهشی قرار گرفته ولی 

آخرین تغییرات بیانگر کند شدن روند تسویه این طلب بانک مرکزی است.
آخرین آمار اعلامی از سوی مدیرکل اقتصادی بانک مرکزی حاکی از بدهی 80.6 هزار 
میلیارد تومانی بانک ها به بانک مرکزی در پایان شهریور ماه امسال است. گرچه اکرمی 
توضیحاتی در رابطه با این تغییر ارائه نکرده ولی بررسی ترازنامه خرداد ماه بانکها که از سوی 
بانک مرکزی منتشر شده است نشان می دهد که بدهی 80.6 هزار میلیاردی فعلی بانکها 
نسبت به پایان سال گذشته حدود چهار درصد کاهش یافته است. این در حالی است که 
اضافه برداشت بانک ها و بدهی آنها به بانک مرکزی که طی سالهای اخیر روند رو به رشدی 
طی کرده از سال 1392 تاکنون حدود 30 هزار میلیارد تومان افزایش داشته و از 53 هزار 
میلیارد به بالغ بر 80 هزار میلیارد تومان رسیده است. با این وجود در سال جاری تا حدودی 
رویه اضافه برداشت بانک ها تغییر کرده و در نیمه اول امسال حدود 5000 میلیارد تومان 
از آن کاسته شده است. اما در همین دوره شش ماهه ابتدایی سال میزان کاهش بدهی نیز 
با نوسان همراه بوده به گونه ای که در پایان سه ماهه اول از حدود 85 هزار میلیارد به 81 
هزار میلیارد تومان رسیده ولی در انتهای سه ماهه دوم تنها ریزش حدود500 میلیون تومانی 
داشته است. بر این اساس روند تسویه بدهی های بانک ها به بانک مرکزی در بین دو فصل 
اول و دوم سال کند شده است چرا که درصد کاهش در خردادماه نسبت به اسفند سال 
گذشته 5.5 درصد ولی در شهریور ماه نسبت به اسفند حدود چهار درصد بوده است. به هر 
حال گرچه روند تسویه بدهی بانک ها به بانک مرکزی به کندی پیش می رود ولی با توجه 
به اینکه این بدهی از عوامل تاثیر گذار و فزاینده پایه پولی محسوب می شود معکوس شدن 
رویه رو به رشد سال گذشته می تواند اتفاق مثبتی برای شبکه بانکی به شمار آید هر چند 
که با اجرایی شدن سیاستهای اخیر بانک مرکزی در اجرای بسته تسریع رونق اقتصادی و 
تسهیلات دهی بانک ها برای خرید خودرو و همچنین کارتهای اعتباری بعید به نظر نمی رسد 
که موجب اضافه برداشت بانک ها از بانک مرکزی برای تامین منابع لازم شود. این در حالی 
است که گرچه در ابتدای اجرای بسته اقتصادی و سیاستهای اعتباری بانک مرکزی اعلام 
شد که منابع لازم با خط اعتباری بانک مرکزی و اختلاف سود با آنچه قرار است به مردم 
اعطا شود تامین خواهد شد، ولی در ادامه آنطور که کمیجانی قائم مقام بانک مرکزی عنوان 
کرد اولویت اول تامین مالی، خود منابع بانکها خواهد بود که این موضوع می تواند در ادامه با 
کاهش منابع بانک ها آنها را برای برداشت از بانک مرکزی ترغیب و بدهی آنها را افزایش دهد. 

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,057,000یک مثقال طلا

936,560یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,170,000سکه بهار آزاد ی

9,195,000سکه امامی

4,610,000نیم سکه

2,480,000ربع  سکه

1,670,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

معاون بازرگانی ایران ایر خبر داد؛

فروش بلیت پروازهای اربعین "هما" با نرخ 
مصوب به هیئت های مذهبی 

معاون بازرگانی ایران ایر با بیان این که"هما"همه صندلی های پرواز عتبات خود را به نرخ 
مصوب به هیئت های مذهبی عرضه کرد،گفت:مسافران در صورت تهیه بلیت هما بالاتر 
از نرخ مصوب جهت دریافت ما به التفاوت مبلغ پرداختی خود به واحد نظارت ایران ایر 

مراجعه کنند. 
محمدرضا خوشنویسان اظهار کرد: با توجه به فرارسیدن اربعین و درخواست هیات های 
مذهبی برای حضور در کربلای معلی تاکنون 6000 صندلی با نرخ مصوب مسیر نجف 

9 میلیون ریال و مسیر بغداد 8 میلیون و 500 هزار ریال بدین منظور عرضه شده است.
وی با تاکید بر این که نرخ بلیت های ارائه شده مطابق نرخ مصوب سازمان هواپیمایی 
کشوری است، افزود: مسافران در صورت تهیه بلیت هما بالاتر از نرخ مصوب با در دست 
داشتن فیش واریزی جهت دریافت ما به التفاوت مبلغ پرداختی خود به واحد نظارت و 

بازرسی "هما"  مراجعه کنند.
وی در خصوص زمان شروع پروازهای عتبات عالیات ویژه اربعین گفت: پروازها از اوایل 

آذرماه سال جاری آغاز و به مدت 16 روز ادامه خواهد داشت.
هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران به صورت هفتگی تعداد 37 پرواز برنامه ای به دو 
فرودگاه نجف اشرف و بغداد انجام می دهد و پروازهای ویژه اربعین با عنوان پروازهای 
فوق العاده این شرکت برای حضور هموطنان در مراسم اربعین حسینی برنامه ریزی شده 

است.

نتایج پایش کیفی نانهای سنتی در سه ماهه دوم سالجاری؛ 

سنگک بی کیفیت شد 

سرپرست پژوهشکده غلات گفت : در تولید نان سنگک، میانگین کشوری درصد خاکستر 
در ماده خشک، که بیانگر درصد سبوس گیری از گندم است، با استاندارد های تعریف شده 
مغایرت دارد و بدین معنی است که در تولید نان سنگک صرفا از آرد سنگک استفاده 

نمی شود. 
حیدر علی نصر اظهار کرد: این مرکز نسبت به بررسی آماری، انطباق با استانداردهای 
مرتبط و تحلیل نتایج آزمایشات کنترل کیفی انجام شده توسط شرکتهای غله و خدمات 
بازرگانی استانها،  اقدام کرده و نتایج حاصله  رادر قالب" گزارش فصلی سنجش کیفیت 

آرد" بصورت مستمر ارائه می دهد.
وی افزود: دراین بررسی ها اگر مواردی مغایر با استاندارد دیده شود، مراتب  به مراجع 
ذیربط ازجمله: دانشگاه علوم پزشکی و اداره کل استاندارد در هر استان منعکس و موضوع 

در کارگروه پایش کیفیت آرد و نان استان مورد پیگیری قرار می گیرد.
نصر در خصوص اهم نتایج بررسی کیفیت آرد در سه ماهه دوم سالجاری اظهار داشت: 
در بررسی های انجام شده، میانگین کشوری ویژگی های کیفی مهم آرد مصرفی نان های 
بربری، تافتون و لواش شامل: درصد رطوبت، درصد خاکستر در ماده خشک، درصد 
پروتئین، درصد گلوتن مرطوب و ابعاد و اندازه ذرات در محدوده مجاز و مطابق با استاندارد 
103 آرد)تجدید نظر پنجم و اصلاحیه شماره 1( است. وی درخصوص ارزیابی میانگین 
کشوری ویژگیهای کیفی آرد مصرفی نان سنگک نیز تاکید کرد:این ارزیابی ها شامل: 
درصد رطوبت، درصد پروتئین، درصد گلوتن و ابعاد و اندازه ذرات در محدوده مجاز و مطابق 
با استاندارد است. سرپرست پژوهشکده غلات تصریح کرد:در تولید نان سنگک، میانگین 
کشوری درصد خاکستر در ماده خشک، که بیانگر درصد سبوس گیری از گندم است، با 
استاندارد های تعریف شده مغایرت دارد و بدین معنی است که در تولید نان سنگک صرفا 

از آرد سنگک استفاده نشده  و از آرد های روشن تر استفاده می شود.

 از حدود یک ماه قبل که مقامات ارشد اقتصادی دولت از برنامه های تسریع خروج ازرکود 
پرده برداری کردند، جامعه ایران با مقوله ای به نام »کارت اعتباری« آشنا شدند؛ مقوله ای که 
سال ها است در کشورهای دیگر به عنوان ابزاری پرکاربرد برای خرید از آن استفاده می شود 

اما به علل و دلائل مختلف تا کنون در کشور ما رایج نشده است.
اگرچه بانک ها سال های قبل مجاز شدند برای کارمندان برخی دستگاه های دولتی چنین 
امکانی فراهم آورند ولی به دو علت این اختیار منجر به رونق صدور و استفاده از کارت های 
اعتباری نشد؛ یکی از این علل، شبهات موجود در مورد شیوه استفاده از این نوع کارت ها در 

قالب عقود اسلامی بود. 
بانک مرکزی اما مرداد ماه سال جاری دستورالعمل کارت اعتباری بر پایه عقد مرابحه را 
اصلاح کرد. حوزه نظارت بانک مرکزی بر اساس بازخوردهاي واصل و همچنین با هدف رفع 
برخي ابهامات و ایرادات موجود، انطباق بیشتر مفاد دستورالعمل اجرایي کارت اعتباري بر پایه 
عقد مرابحه  با مقتضیات و شرایط فعلي جامعه، ترویج استفاده از کارت هاي اعتباري در بین 
مشتریان بانکي و نیز فراهم کردن بستر لازم جهت اجراي نرم افزاري و سخت افزاري کارت 

اعتباري مرابحه، اقدام به بازنگري مفاد این دستورالعمل کرد.
این اقدام چندین ماه بعد امکان استفاده از کارت های اعتباری را برای آنچه دولت می خواست 

برای تحریک تقاضا در قالب برنامه های تسریع خروج از رکود انجام دهد، فراهم آورد. 
پیش از عملیاتی شدن فرایند صدور کارت اعتباری در جلسه 26 مهر ماه شورای پول و اعتبار 

اختصاص کارت اعتباری خرید کالا تصویب شد.
فراهم آوردن زمینه های سخت افزاری و نرم افزاری استفاده از کارت اعتباری اما بسیار دشوار 
بود به گونه ای که مسئولان بانک مرکزی برای تمهید آن نیازمند از کاری شبانه روزی بودند.

از آنجایی که مردم روز شنبه 16 آبان ماه را نخستین روز پرداخت تسهیلات 25 میلیونی 
خودرو و آغاز مراحل ثبت نام دریافت کارت اعتباری ده میلیون تومانی می دانستند، دستگاه 
های مسئول جلسات شبانه روزی و فشرده برای نهایی کردن ساز و کار اعطای کارت های 
اعتباری و تسهیلات برگزار می کردند. تلاش های فراوانی نیز با حضور نمایندگان بانک مرکزی، 
وزارت رفاه و صنعت برای نهایی کردن ساز و کار اعطای کارت اعتباری 10 میلیون تومانی در 
جریان بود.  بخشی از این فشردگی ها به این خاطر بود که اعطای کارت های اعتباری برای 
سال های متمادی در دستور کار شبکه بانکی بوده اما اهتمام جدی برای عملیاتی کردن آن 
وجود نداشته است. اما در پی وعده های داده شده در راستای استفاده از این ابزار برای ایجاد 

تقاضا در قالب بسته ایجاد رونق، تمام زیرساخت های لازم باید در مدت کوتاهی فراهم شود.
بنا بر این گزارش، بررسی های نهایی برای شیوه اعطای تسهیلات 25 میلیون تومانی خرید 
خودرو نیز ادامه دارد تا مشخص شود این تسهیلات در کدام قالب باید به متقاضیان داده شود.

پس از این اقدامات، بانک مرکزی و وزارت صنعت معدن تجارت در اطلاعیه مشترکی که 
جمعه 15 آبان ماه منتشر شد، شرایط استفاده از این کارت ها را اعلام کردند.

در بخشی از این اطلاعیه درباره اعطاي تسهیلات خرید کالاهاي مصرفي بادوام ایراني منتخب 
از طریق صدور کارت خرید کالاي ایراني توضیحاتی داده شده بود؛ کارت خرید کالاي ایراني، 
ابزاري اعتباري است که توسط بانک هاي کشور براي عموم مردم که درآمد مشخص و ثابتي 
دارند، صادر شده و دارنده آن مي تواند تا سقف تعیین شده که متناسب با درآمد ماهیانه و 
حداکثر معادل یکصد میلیون ریال خواهد بود، کالاهایي را که فهرست آنها توسط وزارت 

صنعت، معدن و تجارت تعیین شده است، خریداري کند. 
 ،)www.dolat.ir( فهرست کالاهاي قابل خریداري در این طرح نیز ازطریق تارگاه دولت
www.mimt.gov.( و وزارت صنعت، معدن و تجارت )www.shaparak.com( شاپرک

ir( در اختیار عموم قرار مي گیرد؛ در مراحل بعدی و به تدریج متناسب با اعلام آمادگی 
دستگاه های اجرایی و یا کارفرمایان ذیربط، این طرح گستردگی بیشتری پیدا خواهد کرد. 
شرایط و نحوه عمل و فهرست کالاها متناسب با شرایط تولید در کشور، متنوع و متغیر خواهد 

بود و به تدریج اطلاع رسانی خواهد شد.
در فاز اول اجرای طرح، حسب تقاضای امور اداري دستگاه ها، شرکت ها و صندوق هاي 
بازنشستگي از بانک های عامل پرداخت حقوق کارکنان، فرم هایي در اختیار آنان قرار می گیرد 
که به کارکنان و مستمري بگیراني که مایل به دریافت کارت خرید کالاي ایراني هستند، ارائه 

شود. 
ارسال فرم هاي درخواست متقاضیان توسط دستگاه ها، شرکت ها و  و  از تکمیل  پس 
صندوق هاي بازنشستگي، بانک هاي عامل کارت ها را صادر کرده و از طریق دستگاه هاي مربوطه 
در اختیار متقاضیان قرار مي دهند. کارت ها از زمان تحویل به متقاضیان، قابلیت خرید در مراکز 

فروش حضوري و اینترنتي مشخص شده را خواهد داشت. )اینجا بخوانید(
پس از صدور این اطلاعیه دو سؤال مهم در جامعه مطرح شد؛ یکی اینکه چه کسانی در 
اولویت دریافت کارت اعتباری خرید کالا هستند؟ دوم هم اینکه کدام کالاها در فهرست خرید 

قراردارند؟
رییس انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان لوازم خانگی در پاسخ پرسش اول گفت:» در 

مرحله اول طرح خرید کالاهای ایرانی با کارت اعتباری پیش بینی شده که ارگان ها و کارمندان 
دولتی از آن استفاده کنند و در مرحله بعد، استفاده برای عموم مردم خواهد بود«.

در گام دوم نیز فهرست کالاهایی که دارندگان کارت های اعتباری می توانند بخرند، اعلام 
شد.  بنابر اعلام وزارت صنعت معدن تجارت، فهرستی متشکل از  7 گروه کالایی تولید ایرانی 
در سبد خرید کارت اعتباری قرار دارد. انتشار فهرست کالاها اما حاشیه هایی به دنبال داشت 
چرا که برخی معتقد بودند کالاهای معرفی شده در فهرست، انحصاری و متعلق به برخی 

برندهای خاص است.
وزارت صنعت معدن تجارت اما با صدور اطلاعیه ای نسبت به این انتقادات پاسخ داد؛ بنا بر 
این اطلاعیه » فهرست کالاهای مشمول طرح خرید کالای ایرانی با کارت اعتباری با همکاری 
و هماهنگی انجمن ها و تشکلهای بخش خصوصی تدوین شده است که این فهرست تکمیل 
خواهد شد. طرح خرید کالای ایرانی با کارت اعتباری  با هدف  ایجاد تحرک در اقتصاد، حمایت 
از تولیدکنندگان داخلی و ایجاد فضای رقابتی بین آنها در فروش محصولات داخلی تدوین شده 
است که با همراهی بانک مرکزی و تولیدکنندگان داخلی انجام خواهدشد«. وزارت صمت پس 
از چند روز فهرست تکمیلی را منتشر کرد. شرایط دریافت کارت اعتباری نیز از جمله مسائلی 
بود که برای مردم مبهم بود. به همین خاطر نیز رسانه ها درصدد اطلاع رسانی درباره کم و 
کیف شرایط دریافت این کارت ها برآمدند و مشخص شد گواهی کسر از حقوق و سفته شرط 

دریافت کارتهای اعتباری 10 میلیون تومانی است.
پس از مدتی اما مشخص شد که مبلغ اعتبار این کارت ها لزوما ده میلیون تومان نیست؛ ناصر 
حکیمی مدیرکل فناوری اطلاعات بانک مرکزی در این باره گفت: »کارت های اعتباری خرید 
10 میلیونی نیست و بسته به میزان کسر از حقوق و همچنین توان بازپرداخت، سقف مبالغ 
مشخص می شود. اعتبار کارتها یک ساله است به این معنی که تا یک سال مشتری مهلت دارد 

تا با انتخاب کالای مورد نظر اقدام به خرید کند . البته این مدت زمان قابل تمدید می باشد.
براساس این طرح هر میزان اقساط بازپرداخت شود به همان اندازه به اعتبار کارت اضافه می 
شود؛ بنابراین این کارت یک بار مصرف نیست و در اصل، دارنده کارت می تواند 30 ماه از 
تسهیلات آن استفاده کند. سه حالت برای بازپرداخت تسهیلات پرداختی توسط کارت های 
اعتباری 10 میلیونی درنظر گرفته شده است. در حالت نخست دستگاه اجرایی اگر آمادگی 
داشته باشد، می تواند براساس فیش حقوق بازپرداخت را انجام دهد. در حالت دوم به صورت 
خودکار از حساب حقوق فرد کسر می شود و در حالت سوم اقساط در قالب قبض مانند آب 
و برق به شکل صورتحساب پرداخت می شود. کد کالای خریداری شده توسط فروشنده وارد 

سیستم می شود«.
با این وجود اما عملیات توزیع کارت اعتباری آغاز نشده است و همه چیز تحت الشعاع فروش 

عجیب خودرو با وام 25 میلیون تومانی قراردارد.
گرچه اعطای خرید کالای ایرانی به کمک کارت اعتباری 10 میلیون تومانی همزمان با اعلام 
تسهیلات 25 میلیون تومانی خودرو اعلام شد، اما به نظر می رسد به دلیل درخواست بیشتر 
خودرو و رسیدگی هرچه سریع تر دولت مبنی بر اعطای تسهیلات خودرو،  اعطای کارت خرید 
لوازم خانگی کمی بلاتکلیف کانده است البته از ابتدای هفته جاری فهرست کالاهای مشمول 
خرید با کارت اعتباری 10 میلیون تومانی اعلام شد، اما به دلیل اعلام جزئیات هرچه سریع تر 
خودرو، استقبال از این کالا پیش گرفت و حالا تولید کنندگان لوازم خانگی در پیچ و تاب 

اجرای این طرح هستند.
ازاین رو گفته می شود اعلام جزئیات و زمان اعطای تسهیلات خرید لوازم خانگی همچون 
خودرو آسان نیست، چراکه ممکن است یک برند ایرانی حداقل 10 تا 170 قلم کالا تولید کند، 

بنابراین نیازمند زمان بیشتری برای برنامه ریزی و نحوه فروش است.

وقتی کارت خرید کالا در هیاهوی وام خودرو گم شد

مروری بر پروژه های نیمه تمام استانی؛

آن هایی که در جوانی پیر می شوند

 حجم انبوهی از پروژه های عمرانی نیمه تمام سال ها 
است که در تک تک شهرهای کشور جاخوش کرده و 
در انتظار یک قیچی برای بریدن روبان افتتاح هستند.

نقشه ایران را که باز می کنی، نام 31 استان تک به 
تک مقابلت صف می بندد، قدم به قدم که با استا ن ها 
و شهرهای کشورت همراه شوی، می توانی آبادانی و 
عمران را در جای جای کشورت ببینی اما در این میان 
کم نیستند پروژه های عمرانی که جای خالیشان با تمام 
وجود حس می شود، پروژه هایی که سال ها و دهه ها در 
گوشه و کنار شهرها خاک خورده اند و سهمشان فقط 
وعده های تکراری از دولتی به دولت و از مسئولی به 

مسئول دیگر بوده است.
بر جان  این خبرگزاری مهر  از  مروری که پیش 
خسته پروژه های نیمه تمام در هر نقطه ایران داشته، 
نشان داده سهم هر استان حداقل یک هزار و یا حتی 
بیشتر است، پروژه های عمرانی که کم سن و سال هم 
نبوده و حتی برخی از آن ها عمری بیش از 35 سال 

نیز دارند.
اتمام راه آهن مراغه – ارومیه در هاله ای از ابهام

از گوشه شمال غربی نقشه ایران که آغاز کنی نام 
آذربایجان غربی به چشم می خورد، استانی که برای 
تکمیل راه آهن مراغه – ارومیه، 15 سالی می شود که 
مردمش را چشم انتظار گذاشته تا با احداث آن، این 
استان  بصورت ریلی به استان های همجوار آذربایجان 

شرقی، زنجان، قزوین و بالاخره به تهران متصل شود.
پروژه ای که مدیر کل راه و شهرسازی آذربایجان 
غربی، میزان پیشرفت کل آن را بیش از 77 درصد 
دانسته و  می گوید: در سفر آتی رئیس جمهور به 
آذربایجان غربی امیدواریم بخشی از نیاز اعتباری طرح 

تأمین شود.
خلیل محبت خواه مجموع مطالبات پیمانکارات را 
175 هزار و ۴76 میلیون ریال عنوان کرده و می گوید: 
متاسفانه طلب بالای پیمانکار یکی از مهم ترین دلایل 
تأخیر روند اجرای این طرح به شمار می رود هر چند 
تاکنون چهار هزار و 976 میلیارد ریال برای این پروژه 

هزینه شده است.
مسیری که از تبریز به مرگ می رسد

آذربایجان شرقی دیگر استان واقع در گوشه غربی 
نقشه ایران است که اگر صفحات مربوط به پروژه های 
نیمه تمام آن را ورق بزنی، باید از پروژه های نیمه تمام 
بزرگی همچون راه آهن میانه- تبریز، مترو تبریز و 
چندین و چند پروژه دیگر بگذری تا به جاده اهر – 
تبریز برسی، جاده ای که این روزها نام جاده مرگ و 

وحشت را یدک می کشد.

این جاده یکی از مشهورترین و شناخته شده ترین 
جاده های کشور است که در طول سال های گذشته 
همواره جزو سوژه و تیترهای ثابت رسانه ها بوده و کمتر 
هفته ای است که در طول آن، خبر کشته و مصدوم 

شدن عده ای از مردم در این جاده منتشر نشود.
جاده اهر- تبریز که عمری هفت ساله دارد هم اکنون 
در سه باند مختلف و در قطعات متعددی در حال کار 
شدن است و پس از سفر رئیس جمهور به این استان 
شتاب ویژه ای به خود گرفته هر چند به دلیل طولانی 
بودن محور برای تکمیل شدن کار زیادی پیش رو دارد.

پتروشیمی زنجان حکایت وعده های 
سرخرمن 9 ساله

زنجانی  استان  راهی  شرقی  آذربایجان  وقتی 
می شوی، باید از پروژه ورزشگاه 15 هزار نفری این 
استان و طرح های شهری زنجانی عبور کنی تا بالاخره 
نوبت پتروشیمی زنجان شود؛ این پروژه که عمری 9 
ساله دارد تنها دارای 22 درصد پیشرفت فیزیکی است 
و طبق گفته مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی 
زنجان، کل اعتبار صرف شده برای این پروژه از ابتدا 
تا کنون تنها 560 میلیارد  ریال بوده اما در مقابل  به 
اعتباری نزدیک به 18 هزار تا 20 هزار میلیارد ریال 

نیاز دارد.
با تامین 560 میلیارد ریال در طول 9 سال، تامین 
18 هزار میلیارد برای تکمیل پروژه به نظر کار آسانی 
نبوده و باید تنها امیدوار بود تا عمر رکود 9 ساله این 

پروژه عمرانی به بیش از 50 سال نرسد.
احیای تالاب انزلی گیلان

 در پیچ و خم سوء مدیریت ها
کافی است از استان زنجان به سمت دریای خزر 
حرکت کنی تا این بار نگاهت به پروژه های نیمه تمام 
استان گیلان بیفتد، از پروژه های راه و سدهای مختلف 
نیمه تمام استان می گذری تا بالاخره به پروژه احیای 
تالاب انزلی برسی، پروژه ای که در سال 72 آغاز و امروز 
پس از گذشت 22 سال هیچ پیشرفت فیزیکی نداشته 

است.
پروژه  این  برای  وقتی می فهمی  تعجب می کنی 
صفر کیلومتر 100 میلیارد ریال هزینه شده و جالب تر 
اینکه طبق گفته نماینده شهرستان بندر انزلی، حتی 
هزینه های پیمانکارانی که به صورت مقطعی با پروژه 
مطالعاتی طرح همکاری داشته اند نیز پرداخت نشده 

است.
توقف راه آهن همدان- تهران- سنندج در میانه راه

از استان های مرزی شمال کشور که فاصله بگیری، 
نقاط  تمامی  در  می شوی.  همدان  استان  متوجه 

استان می توانی ردی از زخم هایی که کم آبی به بدنه 
کشاورزی، صنعت و آب شرب وارد کرده، ببینی اما 
علاوه بر این، پروژه ها، گره های ترافیکی و حمل و نقلی 

در این استان هم کم نیستند.
راه آهن همدان- تهران- سنندج سال 83 در سفر 
مقام معظم رهبری به همدان تصویب و از سال 85 
عملیات اجرایی آن آغاز شد که هم اکنون طبق گفته 
مدیرکل راه و شهرسازی همدان، طول این راه آهن 
267 کیلومتر بوده که از این میزان 95 درصد زیرسازی 

و حدود 67 کیلومتر نیز ریل گذاری شده است.
برای  نیاز  مورد  اعتبار  رودباری همچنین  محمد 
تکمیل این کریدور را ۴50 میلیارد تومان عنوان کرده 
و از انجام مذاکراتی با کشورهای هند و چین به منظور 

تأمین ریل این راه آهن سخن به میان می آورد.
بزرگراه کربلا، ابر پروژه بزرگراه های کشور

با گذر از استان همدان، حالا پروژه های نیمه تمام 
کرمانشاه، استان مرزی ایران است تا از نیمه کاره ماندن 

خود در طول سال ها گله داشته باشند.
یکی از این پروژه های نیمه تمام، بزرگراه کربلا است 
که ۴03 کیلومتر از این بزرگراه در استان کرمانشاه قرار 
گرفته که مدیر کل راه و شهرسازی استان کرمانشاه، 
امیدوار است با وجود پیشرفت 75 درصدی تا پایان 

سال 95 به بهره برداری برسد.
این پروژه که 2۴ سالی می شود آغاز شده، تاکنون 
هزار میلیارد ریال هزینه در برداشته و برای تکمیل آن 

نیز اعتباری دو هزار و 350 میلیارد ریالی نیاز است.
لرستان و کابوس تشنگی شهر

 نیم میلیون نفری
استان لرستان نیز سهم کمی از پروژه های نیمه تمام 
کشوری ندارد و با نگاهی دقیق به پروژه های مهم این 
استان می توان رد طرح های نیمه تمام آبی را بر پیکره 
استان یافت و با نگاهی به آمار فهمید که کل پروژه های 
سدسازی این استان نیز طی سال های گذشته به دلیل 
آنچه از سوی مسئولان کمبود اعتبار عنوان می شود یا 
متوقف  شده یا به دلیل احداث سدی در بالادست عملًا 

بی نتیجه بوده است.
انتقال آب »کاکارضا« به شهر خرم آباد یکی از این 
طرح های مهم است که از سال 83 آغاز شده و با اجرای 
آن،  170 میلیون متر مکعب آب شرب، صنعتی و 

کشاورزی این شهرستان تامین می شود.
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای لرستان نیز در این 
میان با اشاره به میزان اعتبار هزینه شده برای پروژه 
گفته است: تا کنون حدود ۴00 میلیارد ریال برای 
اجرای این پروژه اعتبار هزینه شده و  حدود 10 هزار 

میلیارد ریال دیگر نیز برای تکمیل پروژه نیاز است.
 پرواز مرغداری ها بر فراز فرودگاه قم

 از لرستان که به سمت مرکز ایران حرکت می کنی 
پروژه  و  ایران  نگاهت متوجه دومین شهر مذهبی 
فرودگاه قم می شود و شاید تعجب کنی از بهانه هایی 
که برای تاخیر در ساخت این فرودگاه آورده می شود 
چرا که این بار خبری از کسری بودجه و بهانه های 

معمول همیشگی برای تاخیر در پروژه ها نیست. 
حرف و حدیث ها برای ساختن فرودگاه قم از سال 
89 و با ورود بخش خصوصی به جریان ساخت و 
تکمیل قسمت های مختلف آن به سر زبان ها می افتد 
اما آن چه سد راه گشایش این فرودگاه شده مسائل 
مالی نبوده و این بار قصه تلخ معارضین در ساخت آن 

مطرح شده است.
 پای صحبت مدیر پروژه فرودگاه قم که می نشینی 
شکایت مرغداری های اطراف فرودگاه با عنوان معارض 
و همچنین عدم همکاری مسئولین در ادامه پروژه را از 
جمله دلایلی عنوان  می کند که موجب توقف پروژه 

شده است.
 بیمارستانی که بیماران یاسوجی را 

آواره کرده است
 نوبت به استان کهگیلویه وبویراحمد می رسد تا 
هزار و 800 پروژه نیمه تمام خود را تک به تک برایت 
نمایانگر سازد، پروژه هایی که از جاده های نیمه تمام و 
طرح های مربوط به آب و سد استان می گذرد تا به 

بیمارستان 200 تختخوابی یاسوج می رسد. 
یاسوج هشت  تختخوابی  بیمارستان 200  پروژه 
سالی می شود که آغاز شده اما در طول این سال ها 
تنها پیشرفتی 71 درصدی داشته است تا مردم این 
استان را به دلیل نداشتن مرکز درمانی مناسب آواره 

استان های همسایه بکند.
میلیارد   300 اعتباری  نیازمند  که  پروژه  این   
ریالی برای تکمیل است، طبق گفته مدیر کل راه و 
شهرسازی استان در صورت تأمین اعتبار لازم تا پایان 

تیرماه 95 به بهره برداری می رسد.
 مترو شیراز همچنان

 در پیچ اعتبارات مانده است
 دو هزار و 670  پروژه در استان فارس چشم انتظار 
نگاهت  به دفتر پر ورق طرح های نیمه تمام در این 

استان هستند.
از  دیگر  برخی  همانند  شیراز  کلانشهر  مردم   
کلانشهرهای کشور چند سالی می شود که منتظر 
تکمیل بخش عظیمی از متروهای شهرهای خود 
هستند، انتظاری که هم اکنون با وجود گذشت سال ها 

به وقوع نپیوسته است و مشکلاتی در ورود واگن ها 
به کشور و جزئیات ترخیص آن در مرز، این چشم 

انتظاری ها را طولانی تر کرده است. 
عملیات اجرایی قطار شهری شیراز از سال 80 آغاز 
و تا کنون نیز هفت هزار و 372 میلیارد ریال برای آن 
هزینه شده که طبق گفته های مدیرعامل قطار شهری 
شیراز چنانچه اعتبارات کامل در سال جاری تخصیص 
داده شود خط یک مترو شیراز تا سال آینده به طور 

کامل به بهره برداری می رسد. 
انتظار 31 ساله برای اتمام پیرترین 

پروژه عمرانی هرمزگان
از استان فارس که به مقصد هرمزگان حرکت   
همچون  را  فارس  خلیج  و  عمان  دریای  می کنی، 
همیشه خروشان در کنارت حس می کنی اما تعجب 
می کنی وقتی که بیشترین پروژه های ناتمام استان را 
مربوط به طرح های آبرسانی و مشکلات کمبود آب 
می یابی گویی که کم آبی به استان های مجاور دریاها 

نیز رحم نکرده است. 
در کنار این پروژه های آبرسانی، طرح فاضلاب شهر 
بندرعباس نیز از قدیمی ترین پروژه های عمرانی در 
استان هرمزگان است که دارای عمر 31 ساله بوده و با 
وجود هزینه  161 میلیارد تومانی که تاکنون برای آن 
شده است، پیشرفتی 75 درصدی دارد و تکمیل آن نیز 

95 میلیارد تومان دیگر هزینه می خواهد.
 راه اندازی پایانه صادراتی سنگ خراسان 

جنوبی در انتظار زمین عمر می گذراند 
نگاهت را متوجه خراسان جنوبی در شرقی ترین 
نقطه کشور که بیندازی، توجهت معطوف می شود به 
پروژه راه اندازی پایانه صادراتی سنگ این استان که در 
صورت افتتاح می تواند ارزآوری خوبی برای استان و 

کشور داشته باشد.
 این طرح که در 26 آبان سال 86 توسط هیئت 
دولت نهم در دومین سفر استانی به خراسان جنوبی 
مصوب شد هم اکنون بعد از گذشت سال ها به جای 
زمین  دنبال  به  هنوزهم  احداث،  آخر  مراحل  طی 

مناسب است. 
به  در سراسر کشور  تمام  نیمه  پروژه های  حجم 
اندازه ای است که نتوان آن را درچندین کتاب قطور نیز 
جای داد، کتاب های قطوری که پروژه های متعددی 
هزار  هزاران  و  ورزشگاه   بیمارستان،  راه،  همچون 
طرح عمرانی مختلف را در سینه خود پنهان کرده اند 
تا شاید این بار با تدبیر مسئولان کشوری بتوانند از 
بند کتاب های چند هزار صفحه ای آزاد شده و سرانجام 

روبان افتتاحشان بریده شود.
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خداحافظی جهان فو تبا ل با »رائول گونسالس«

بامداد روز )دوشنبه( ستاره شماره هفت اسپانیایی از دنیای فو تبا ل خداحافظی کرد.
 29 اکتبر سال 199۴ بود که ماجراجویی رائول گونسالس بلانکو در فو تبا ل آغاز شد 
و شانزدهم نوامبر سال 2015 نقطه پایان آن بود. رائول در 1013 بازی اش، ۴27 گل 
به ثمر رساند و به 22 عنوان قهرمانی دست یافت.لحظه خداحافظی او خاطره انگیز 
شد. دوران بازیگری پله، ستاره برزیلی نیز در باشگاه »کاسموس« نیویورک با فتح 
جام لیگ آمریکای شمالی به پایان رسید. رائول نیز به همین صورت و با اضافه شدن 
جامی دیگر به افتخاراتش، با دنیای فو تبا ل خداحافظی کرد.مهاجم سابق ر ئال  ماد رید 
همیشه سعی داشت گلزنی کرده و به کسب پیروزی تیمش کمک کند. در آخرین 
تیمش با وجود سن بالا، چیزی کم نداشت و همچون دوران جوانی اش می دوید و قصد 
داشت به سرمربی اش ثابت کند که بازیکن مهمی است.رائول، شروع و پایان دوران 
بازیگری اش را با پیروزی پشت سر گذاشت. شماره »هفت« اسپانیایی در اولین بازی اش 
برابر رئال ساراگوسا قرار گرفت و در آخرین بازی نیز در فینال لیگ آمریکای شمالی 
به همراه کاسموس برابر »اوتاوا فری« قرار گرفت.او در این دیدار بهترین بازی اش را به 
نمایش نگذاشت اما بخشی از توانایی هایش را نشان داد. هوشمندانه عمل کرد و به هم 
تیمی هایش کمک کرد تا بتوانند بازی بهتری ارائه دهند.سلرینو در این بازی هت تریک 
کرد و پیروزی را برای نیویورکی ها به ارمغان آورد و رائول را به هدف نهایی اش یعنی 

فتح پانزدهمین فینال و خداحافظی با جام از دنیای فو تبا ل رساند. 

مسی برای تیم های لیگ برتری هفته ای 600 
هزار پوند آب می خورد

یک نشریه انگلیسی مدعی شد اگر تیم های بزرگ لیگ برتری قصد به خدمت گرفتن 
ستاره آرژانتینی بارسلونا را داشته باشند، هفته ای 600 هزار پوند باید به او پرداخت 

کنند.
هر چه به پنجره نقل و انتقالات زمستانی نزدیک می شویم بر شدت شایعات افزوده 
می شود. یکی از بازیکنانی که همیشه نامش در پنجره نقل و انتقالات بر سر زبان ها 
بوده، لیونل مسی است و این پرسش مطرح است که »در صورت جدایی این مهاجم 
آرژانتینی از بارسلونا، او چقدر می ارزد؟«، نشریه »دیلی استار« در  پاسخ به این پرسش 
نوشت: اگر مسی قصد ترک نیوکمپ به مقصد لیگ برتر انگلیس را داشته باشد دستمزد 
هفتگی او 600 هزار پوند در هفته خواهد بود.این نشریه گزارش داد، با توجه به اینکه 
ستاره 28 ساله بارسلونا در اسپانیا به تخلف مالیاتی متهم است و این موضوع برای او 
دردسرساز شده، لیگ برتر و تیم آرسنال که ظاهراً مقصد مورد نظر وی است، می تواند 
گزینه خوبی باشد. در این بین اما یک مانع بزرگ وجود دارد چون فوق ستاره بارسلونا 
برای پیوستن به آرسنال یا هر تیم لیگ برتری دیگر دستمزد سالانه 18 میلیون پوندی 
پس از کسر مالیات می خواهد که این یعنی دستمزد ماهانه 2.۴ میلیون پوندی و 

دستمزد هفتگی 600 هزار پوندی.
از  ترتیب  به  الکسیس سانچس  و  اوزیل  با خرید مسعوت  این  از  آرسنال پیش 
رئال مادرید و بارسلونا نشان داده اگر لازم باشد به وقتش حاضر است پول خوبی به 
بازیکنان بزرگ بپردازد، ولی رقم فسخ قرارداد 175 میلیون پوندی لیونل مسی شاید 
توپچی های لندن را از رقابت برای جذب او کنار بگذارد و رقابت برای جذب این بازیکن 
احتمالاً بین منچستریونایتد، منچسترسیتی و چلسی خواهد بود که قدرت مالی خیلی 

خوبی دارند.

زیدان: بعد از رونالدو و مسی،
 ازِار محبوب ترین بازیکن من است

هافبک پیشین تیم ملی فرانسه می گوید پس از رونالدو و مسی، هافبک بلژیکی 
چلسی سومین بازیکن مورد علاقه اوست.

 ادن ازِار که در فصل جاری با چلسی افت کرده است، فصل گذشته  بود که با 
بازی های درخشانش به انتخاب اتحادیه فوتبالیست های حرفه ای به عنوان بهترین 
بازیکن سال انگلیس انتخاب شد. ستاره بلژیکی آبی پوشان لندنی همچنین به انتخاب 
انجمن فوتبال نویسان انگلیس عنوان بهترین بازیکن فصل 15-201۴ لیگ برتر را 
به خود اختصاص داد. هافبک 2۴ ساله چلسی در هفته های اخیر به شدت شایعه 

پیوستنش به رئال مادرید مطرح شده است.
زین الدین زیدان، سرمربی رئال مادرید کاستیا معتقد است که هافبک بلژیکی چلسی 
دوباره به روزهای اوجش بازخواهد گشت. وی در این باره گفت: پس از کریستیانو 

رونالدو و لیونل مسی، ازِار محبوب ترین بازیکن من است. 
تماشای بازی ادن فوق العاده است. آیا می توانم او را با پیراهن رئال مادرید تصور کنم؟ 
تنها می توانم بگویم بازی ازِار را دوست دارم. شکی هم ندارم که او به زودی به روزهای 
اوجش بازخواهد گشت.ستاره پیشین تیم فوتبال لیل که از او به عنوان مسی کوچک یاد 

می شود در ماه ژوئن 2012 در ازای 32 میلیون پوند به چلسی ملحق شد.

افشاگری یک سایت اسپانیایی
 از صحبت های رونالدو علیه بنیتس

آینده  به  رئال مادرید  پرتغالی  کرده که ستاره  ادعا  اسپانیایی  پایگاه خبری  یک 
کهکشانی ها با هدایت سرمربی فعلی  اش خوشبین نیست.

پایگاه خبری کنفدنسیال اسپانیا بخشی از مکالمه میان کریستیانو رونالدو و فلورنتینو 
پرس، رئیس باشگاه رئال مادرید منتشر کرده  که در آن رونالدو اعتراف کرده به آینده 

باشگاه با هدایت سرمربی اسپانیایی فعلی اش امیدوار نیست.
رونالدو و بنیتس در این فصل رابطه چندان صمیمانه ای با یکدیگر نداشته اند و به نظر 
می رسد مهاجم پرتغالی کهکشانی ها هم اعتماد چندانی به سرمربی اسپانیایی اش ندارد 
و این موضوع را هم با فلورنتینو پرس در میان گذاشته است. به نوشته کنفدنسیال، 
رونالدو در گفت و گویی که قبل از سفر تیم به آندلس برای بازی هفته گذشته برابر سویا 
با پرس داشته، به رئیس باشگاه گفته که با هدایت بنیتس، آینده درخشانی در انتظار 

تیم نیست. او به پرس گفته است: »با این سرمربی هیچ چیزی نخواهیم برد.«
کنفدنسیال همچنین گزارش کرده که رابطه میان رونالدو و پرس هم کم کم تیره و تار 
شده است و آغاز تیرگی روابط آنها هم نجوا کردن رونالدو در گوش لوران بلان، سرمربی 
پاری سن ژرمن پس از بازی رئال و PSG در برنابئو بود، نجوایی که طبق ادعای برخی 
رسانه ها حاکی از ابراز تمایل رونالدو برای پیوستن به جمع شاگردان بلان بوده است. 
پرس این حرکت رونالدو را نوعی قدرنشناسی قلمداد کرده و طبق ادعای نشریه آس، 
او به یکی از معاونان خود در باشگاه رئال مادرید گفته است: اگر باشگاهی حاضر شود 

غرامت فسخ قرارداد رونالدو را بپردازد، باید بگذاریم او برود.
نارضایتی رونالدو از وضعیتش در رئال مادرید مشخص و ناسازگاری وی با گرث بیل، 
هم تیمی ولزی اش یکی از عوامل آن است. گزارش ها حاکی از آن است که پرس، بیل را 
به رونالدو ترجیح می دهد ضمن اینکه او تمایل دارد بازیکن مورد علاقه اش، کریم بنزما 

در نوک خط حمله رئال بماند و رونالدو به این پست منتقل نشود.

 حاشیه ها همیشه وجود دارد؛
کفاشیان: نقاط ضعف را پشت درهای بسته

 به کادرفنی می گوییم

 پیشنهاد آقای گل جهان به رییس سازمان لیگ؛

دایی: هفته  یا هفته هایی از لیگ را به نام شهدا نامگذاری کنیم

رئیس فدراسیون فوتبال می گوید که برای ایجاد نشدن حاشیه 
برای تیم امید نقاط ضعف کادرفنی را پش��ت درهای بسته به 

کادرفنی می گوید.
 علی کفاش��یان درباره وضعیت تیم فوتبال امید که در حال 
حاضر برای حضور در رقابت ه��ای انتخابی المپیک ریو آماده 
می ش��ود، گفت: تیم امید بهترین تدارک و اردوها را داش��ته و 
درخواس��ت هایی که کادرفنی از ما خواسته انجام شده است. 
این تیم در دبی حضور دارد و امروز بازی دوستانه ای با استرالیا 
خواهد داشت. این اردوهای تدارکاتی دوباره برگزار خواهد شد و 
تیم امید اردوی دیگری خواهد داشت تا برای حضور در انتخابی 

المپیک به خوبی آماده شود.

وی در خص��وص اینکه تیم امید با بازیکنان فعلی و تدارکی 
که داش��ته چقدر شانس صعود به المپیک را دارد و آینده این 
تیم چه خواهد ش��د، گفت: روی این تیم سرمایه گذاری شده 
و قطعاً این س��رمایه گذاری برای آینده تیم ملی است که هدر 
نمی رود. این بازیکنان اگر بتوانند با همین اعتمادبه نفس و حفظ 
آمادگی در مسابقات شرکت کنند و کادرفنی برنامه ها را به خوبی 
پیاده کند، این تیم لیاقت رفتن به المپیک را دارد و قطعاً جزو 
سه تیم اول آسیا خواهیم بود. رئیس فدراسیون فوتبال درباره 
اینکه چ��ه کارهایی باید صورت بگیرد تا تیم امید به المپیک 
برسد خاطرنشان کرد: بازیکنان تیم امید جزو آنهایی هستند 
که در تیم های خود در لیگ بازی می کنند. این بازیکنان بعد از 
اردوها نیز به لیگ برگشته و برای تیم های خود بازی می کنند 
که باید در بازی های باشگاهی خودشان را به خوبی نشان دهند. 
مسئله بعدی اینکه کادرفنی باید مطالعه دقیقی روی حریفان 
داشته باشد و تفکری را برای رویارویی با حریفان در نظر بگیرد. 
کادرفنی باید با همین تفکر در آخرین اردوها آمادگی بازیکنان 
را حفظ کرده تا تیم به مسابقات اعزام شود. امیدواریم کادرفنی 
مطالعه بیشتری درباره حریفان داشته باشد. کفاشیان که با رادیو 
ورزش صحبت می کرد، درباره اینکه چطور می گوید تیم امید 
می تواند جزو سه تیم برتر آسیا شود و سهمیه المپیک بگیرد در 
حالی که در مرحله قبلی به عنوان تیم دوم صعود کرده است، 
عنوان کرد: درست است که به عنوان تیم دوم صعود کردیم، اما 
شرایط مان نسبت به دوره قبلی خیلی فرق کرده است. ضمن 
اینکه در مسابقات اگر بچه های ما با تیم های قوی تر روبرو شوند، 
بازی بهتری ارائه می کنند. این دوره هم بازیکنان خوبی در تیم 
امید داریم و امیدوارم شرایط به وجود بیاید تا راه را برای رفتن 
به المپیک هموار کنیم.  وی درباره اینکه حاشیه ها ضربه زیادی 
به تیم ها زده اس��ت که این مس��ئله پیش از این در قبال تیم 

مل��ی رخ داد و حالا چه تدبیری وجود دارد تا تیم امید اس��یر 
حواشی نش��ود، گفت: بالاخره حاشیه ها همیشه وجود دارد و 
برخی رسانه ها مسائل را رعایت نمی کنند و حاشیه ها را به وجود 
می آورند. همیشه اعتقاد داریم که یار دوازدهم فوتبال، رسانه ها 
هستند و آنها باید باید حمایت کنند. مطمئناً اگر حمایت از سوی 
رسانه ها به وجود بیاید، کمتر مشکلی پیش خواهد آمد. رئیس 
فدراسیون فوتبال با اشاره به وضعیت تیم امید و دوری این تیم 
از حواشی افزود: در فدراسیون با تشکیلاتی که داریم، از کادرفنی 
و سرپرستی تیم امید حمایت کردیم و این حمایت کامل بوده و 
تا مسابقات المپیک هم قطعاً این حمایت ها از سوی فدراسیون 
فوتبال خواهد بود. کفاشیان در پاسخ به این سؤال که راهکارش 
برای دور ش��دن تیم امید از حواش��ی چیس��ت، اظهار داشت: 
می توانیم شرایط آرامی را برای تیم امید ایجاد کنیم. اگر نقاط 
ضعفی وجود دارد، به جای بیان کردن در رسانه ها پشت درهای 
بسته به خودشان بگوییم تا حاشیه ای به وجود نیاید. وی درباره 
تخفیف ۴0میلیاردی سازمان لیگ به اسپانسر لیگ برتر فوتبال 
گفت: این تخفیف هنوز به اسپانسر داده نشده است. بندهایی در 
قرارداد آمده که اسپانسر ادعا دارد این خواسته ها و بندها اجرایی 
نشده و س��ازمان لیگ هم گروهی را برای بررسی این مسئله 
تشکیل داد. این گروه در هیئت رئیسه تشکیل شد که به بررسی 
بندهای قرارداد پرداختند و پیشنهاد شد بخشی از مبلغ را کم 
کنیم، اما هنوز این اتفاق رخ نداده است. اگر هم قرار تخفیفی 
به اسپانسر بدهیم، در هیئت رئیسه سازمان لیگ و فدراسیون 
فوتبال باید تصویب شود. رئیس فدراسیون فوتبال درباره جلسه 
هم اندیشی امروز مدیران باشگاهی در سازمان لیگ نیز گفت: 
این جلسه خواست معاون ورزشی وزارت ورزش وجوانان بود که 
درباره داوری ها برگزار می شود تا اگر پیشنهادی وجود دارد، داده 

شود.

 س��رمربی تیم فوتبال صبای قم در نامه ای به رئیس س��ازمان لیگ اعلام کرد که هفته یا 
هفته هایی از لیگ را به نام شهدا نامگذاری کنند. علی دایی در نامه ای سرگشاده به مهدی تاج، 
رئیس سازمان لیگ خواستار نامگذاری هفته ای از رقابت های لیگ برتر به نام دو فوتبالیست 
ش��هید شد. سرمربی تیم فوتبال صبای قم در نامه ای لزوم توجه به الگوسازی های مناسب را 
مطرح و با گرامیداشت یاد شهیدان امید نسترن و سروان خلبان ابراهیم بازرگان از مهدی تاج 
خواسته است تا در معرفی این شهدا به اهالی فوتبال گام های جدی بردارد. آقای گل فوتبال 

جهان نوشته است:
»جناب آقای مهندس مهدی تاج

ریاست محترم سازمان لیگ
با سلام و احترام   

فوتبال می تواند بهانه ای باشد برای یکدلی ها و ترویج فرهنگ غنی ایرانی و اسلامی، اما افسوس 
که روال کنونی در فوتبال ما به سمت و سویی رفته که نگاه بیرونی به آن عموماً مطلوب نیست. 
نمی توان به کسی ایراد گرفت. خود ما سرنشینان این قایق برای غرق شدن آن، کم میخ به کف 
آن فرو نکرده و نمی کنیم. جنگ و جدل های بی سر و ته، حواشی مخرب و رفتارهایی که از سوی 
برخی اهالی خانواده بزرگ فوتبال سر می زند سبب شده تا ذهنیت منفی در خصوص فوتبال 
و فوتبالی ها ش��کل بگیرد. در سوی دیگر ماجرا، در همین فوتبال هم کم نبوده اند انسان های 

وارسته ای که می توانند الگوی نسل جوان ما باشند، اما متأسفانه برای معرفی آنها کوچکترین 
قدمی برنداشته ایم. در سفر اخیرم به بوشهر فرصتی دست داد تا دقایقی را در کنار خانواده شهید 
امید نسترن باشم. فوتبالیستی که از جنوبی ترین نقطه کشور عزیزمان قد کشید و به کاپیتانی 
تیم های نوجوانان و جوانان ایران هم رسید و در جنگ تحمیلی به درجه رفیع شهادت رسید. 
برای معرفی او چه کرده ایم؟ کدام تورنمنت را در بوش��هر یا هر جای دیگری به نام او برگزار 
کرده ایم؟  کدام فوتبالیست امروزی ما می داند روزی در ترکیب تیم دوست داشتنی و قدیمی 
برق شیراز که این روزها جایش در فوتبال ما حسابی خالی است، فوتبالیستی به نام سروان خلبان 
ابراهیم بازرگان توپ می زد؟ مدافع راست خوش قد و قامتی که در راه راست زندگی، دفاع از 
آب و خاک این مرز و بوم را برگزید و به جای سرزدن روی سر مهاجمان فوتبال، رفت تا روی 
سر مهاجمان دلاوری می کرد.  برای معرفی این عزیزان که همه مدیون آنها هستیم چقدر تلاش 
کرده ایم؟ چقدر کوشیده ایم با الگو قرار دادن این چهره ها که ستاره های واقعی فوتبال ما هستند از 
اشتباهات دوری کنیم؟  پیشنهاد اینجانب به عنوان عضوی کوچک از خانواده فوتبال به مسئولان 
سازمان لیگ این است که هفته یا هفته هایی از رقابت های لیگ برتر را به نام این شهیدان سرفراز 
نامگذاری کنیم تا با ارج نهادن به مقام شامخ این بزرگان، الگوهای مناسبی را برای جوانان مان 
معرفی کنیم.  تردیدی ندارم که با پیگیری این موضوع از سوی شما و سایر همکاران تان می توانیم 

دریچه های زیبایی را به سمت فوتبال مان باز کنیم.

رییس کیمته انضباطی فدراسیون فوتبال خبر داد:

بخشش کارت قرمز دروازه بان پرسپولیس در 
انتظار پاسخ کمیته داوران

رییس کمیته انضباطی فدراس��یون فوتبال از ارسال نامه باشگاه پرسپولیس با موضوع 
بخشش کارت قرمز دروازه بان این تیم در دیدار با ذوب آهن، به کمیته داوران فدراسیون 

خبر داد.
 اسماعیل حسن زاده، رئیس کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال درباره درخواست باشگاه 
پرسپولیس مبنی بر بخشش اخراج دروازه بان تیم خود به دلیل اشتباه داوری، گفت: با توجه 
به آیین نامه انضباطی فیفا که اعلام کرده اگر داور مسابقه در تصمیم انضباطی )کارت زرد 
و قرمز( اشتباه آشکار انجام دهد، موضوع می تواند در کمیته انضباطی مطرح شود و این 
کمیته اختیار و اجازه تصمیم گیری در حذف و یا تبدیل کارت را دارد و در این خصوص 
نیز چند نمونه قدیمی هم داشته ایم که سلیقه کمیته انضباطی درباره این موضوعات بر این 
است که ابتدا ادعای باشگاه معترض را به دپارتمان داوری ارجاع می دهیم و نظر کارشناسی 
آنها را می پرسیم. با توجه به مجموع دلایل و مدارک، اگر به این نتیجه برسیم که نظر داور 
اشتباه بوده، آن را اصلاح می کنیم. تاکنون در هر موردی که تصمیم به تغییر نظر داوری 
گرفته ایم طبق نظر کتبی و صریح دپارتمان داوری بوده است. در نهایت منتظر اعلام رسمی 
کمیته داوران در خصوص درخواست این باشگاه هستیم تا تصمیم گیری نهایی را انجام 
دهیم. وی در ادامه درباره بحث اجرای محرومیت های مالی در لیگ های برتر، دسته اول، 
دوم و سوم، افزود: خوشبختانه دبیر کل و رییس سازمان لیگ فوتبال به جدیت بحث اجرای 
باقیمانده مطالبات را از باشگاه های بدهکار پیگیری می کنند. فدراسیون فوتبال برای اولین 
بار در اجرای احکام مالی با هماهنگی مقامات فدراسیون و همت سازمان لیگ، گام موثری 
برداشته است. حسن زاده در ادامه خاطرنشان کرد: تنها دو باشگاه پرسپولیس و استقلال 
به دلیل دولتی بودن، شرایط پرداخت بدهی هایشان مشخص نیست و قرار است تا نشستی 
را با دبیر کل، رئیس سازمان لیگ و همچنین نماینده وزارت ورزش و جوانان برگزار کنیم 
تا در این مورد تصمیمات نهایی و اجرایی گرفته شود. در لیگ های پایین تر نیز تقریبا 
50 درصد مطالبات با تصمیماتی که در اول فصل گرفته شده بود، پرداخت شده و مابقی 
توسط تیم ها در لیگ های دو و سه با توجه به جدول زمانبندی، پرداخت خواهد شد. بدون 
شک اگر باشگاهی اقدام مناسب در راستای بدهی های خود انجام ندهد با محرومیت ها 
و یا تعلیق فعالیت در فوتبال مواجه خواهد شد. وی در مورد شهرآورد و رفتار مناسبی که 
از س��وی تماشاگران دو تیم صورت گرفت، اظهار کرد: در شهرآورد هشتاد و یکم یکی از 
کم حاشیه ترین یا می توان گفت بی حاشیه ترین دربی ها را شاهد بودیم و سازمان لیگ 
فوتبال ایران نیز برنامه های فرهنگی مناسبی برای شهرآورد اجرا کرد. تماشاگران ضمن ارج 
نهادن به مراسم مذهبی و همدردی با کاپیتان فقید این تیم، عملکرد بسیار مناسبی را از 
خود به جای گذاشتند. بر همین اساس برای اولین بار از کانون هواداران دو باشگاه تقدیر 
خواهیم کرد. در واقع از محل درآمد مالی فدراسیون فوتبال از جریمه های انضباطی، 10 
میلیون تومان از سوی سازمان لیگ به کانون هواداران هر باشگاه پرداخت می شود. رئیس 
کمیته انضباطی در پایان گفت: اگر در مسابقات آتی طبق گزارش ها، توهین یا فحاشی 
در ورزشگاه ها صورت نگرفته باشد،کانون های هواداران میهمان و میزبان به تناسب مورد 
تقدیر قرار گرفته و پاداش نقدی دریافت می کنند. ضمن این که نحوه پرداخت باشگاه ها 

به کانون هواداران بر اساس سیاست های باشگاه های مربوطه است. 

مقدماتی جام جهانی و جام ملت ها؛

گوام - ایران؛ مبارزه میان اقیانوس

تیم ملی فوتبال ایران با اینکه دو مشکل بزرگ 
برای دیدار با گوام دارد اما در صورت پیروزی برابر این 
تیم و ناکامی عمان در ترکمنستان، صعودش به جام 
ملت های امارات و مرحله بعدی جام جهانی را قطعی تر 

می کند.
تیم ملی فوتبال ایران با پیروزی برابر ترکمنستان در 
هفته هفتم از مسابقات مقدماتی جام جهانی 2018 
روسیه و جام ملت های 2019 امارات، صدرنشین گروه 
D شد با پیروزی در زمین گوام که جزیره ای در میان 
اقیانوس آرام است و ناکامی عمان در خانه ترکمنستان، 
شانس صعودش به مرحله بعدی جام را بیشتر می کند، 
اما برای صعود و یا حفظ و تحکیم صدرنشینی کار 

سختی را در زمین گوام پیش رو دارد.
هرچند بازی رفت دو تیم با برتری 6 بر صفر ایران 
همراه شد اما شاگردان کی روش در بازی برگشت علاوه 
بر تیم میزبان باید با گرمای هوا و بازی روی زمین چمن 
مصنوعی غیر استاندارد که مانند موکت است، مقابله 
کنند، مشکلاتی که به ضرر تیم ملی بوده و ممکن 
است روی برنامه های کادرفنی و عملکرد تاکتیکی و 

تکنیکی نفرات درون زمین، تاثیر منفی بگذارد.
از وجود  بازی هرچند می تواند  این  تیم ملی در 
کاپیتان آندرانیک تیموریان در میانه میدان مجددا 
بهر ه مند شود اما به خاطر مشکلات در صدور ویزا، 
علیرضا حقیقی، سعید عزت اللهی و احسان حاج صفی 
آزمون،  سردار  شدند.  محروم  ملی  تیم  همراهی  از 
سیدجلال حسینی و پژمان منتظری هم به دلیل 
مصدومیت و سردار آزمون و امید ابراهیمی به دلیل 
محرومیت در این سفر همراه ملی پوشان نیستند تا 
تیم ایران در غیاب 8 بازیکن تاثیرگذارش، در این بازی 

سخت به میدان برود.
در این بین ابهام بزرگ درون دروازه تیم ملی است؛ 
آیا کی روش همانند بازی رفت به علیرضا بیرانوند میدان 
می دهد و یا از بین سوشا مکانی و محمدرضا اخباری، 
یکی را به عنوان سنگربان ایرنا معرفی می کند. در 
غیاب سیدجلال و منتظری؛ مرتضی پورعلی گنجی و 
عزت الله پورغار بار دیگر در مرکز خط دفاعی به میدان 
می روند اما اینکه چه کسی جای خالی احسان حاج 
صفی در جناح چپ را پر می کند، یک علامت سوال در 

ترکیب تیم ملی است.
دفاع  راست  سمت  در  رضائیان  رامین  حضور 
محتمل تر از خسرو حیدری است و در میانه زمین، 
کاپیتان آندرانیک تیموریان میان داری خواهد کرد. 
علیرضا جهانبخش، اشکان دژاگه و رضا قوچان نژاد 
سه ضلع از مربع هجومی تیم ملی را تشکیل می دهند 

اما باید منتظر ماند و دیگر نفر چهارم این بخش کاوه 
رضایی است یا مهدی طارمی؛ هرچند شاید قرعه 
هرچند  بیافتد.  هم  انصاریفرد  کریم  نام  به  شانس 
احتمال بازی کردن وحید امیری و یا مسعود شجاعی 

به جای علیرضا جهانبخش هم وجود دارد.
شاید در این بازی هم پرتغالی سرمربی تیم ملی، به 
بازیکنان جوانی همچون مهدی ترابی و یا حتی میلاد 
محمدی و محمدحسین کنعانی زادگان هم شانس 
بازی بدهد و همانند دیدار با ترکمنستان، دیدن ترکیب 
تیم ملی باعث سورپرایز و تعجب همگان شود؛ جوانانی 
که با حضور در این بازی ها با تجربه تر شده و خود را 

آماده دیدارهای مهم مرحله بعدی خواهند کرد.
سومین رویارویی تاریخی

چهارم آذرماه سال 1379، ورزشگاه باغشمال تبریز، 
پرگل ترین بازی تاریخ ملی فوتبال ایران را رقم زد، 
جایی که تیم ملی ایران در مرحله نخست مقدماتی 
جام جهانی 2002 کره جنوبی - ژاپن با 19 گل مقابل 

تیم گوام به پیروزی دست یافت.
در آن مسابقه که اولین رویارویی تیم ملی ایران و 
گوام بود، تیم ملی با هدایت براگای برزیلی و گل های 
کریم باقری )6 گل(، علی کریمی )۴ گل(، علی دایی و 
فرهاد مجیدی )3 گل(، سهراب بختیاری زاده )2 گل( و 
علیرضا نیکبخت واحدی )یک گل( یک پیروزی رویایی 

و فراموش نشدنی و رکوردی تاریخی را رقم زد.
بعد از حدود 1۴ سال و 9 ماه و به عبارتی حدود 
5395 روز دوباره این دو تیم این بار در ورزشگاه آزادی 
برابر هم صف آرایی کردند که برتری 6 بر صفر حاصل 
تلاش مردان کارلوس کی روش بود. فردا سومین دیدار 
تقابل تاریخی دو تیم است که امیدواریم تیم ملی 
فوتبال ایران در زمین گوام پیروزی دلچسبی بدست 
آورده و مسیر حرکتی خود به سمت جام جهانی 
2018 روسیه و جام ملت های 2019 امارات را هموارتر 

سازد.
تلاش ایران و 12 تیم برای صعود

دو تیم مدعی گروه A یعنی عربستان و امارات در 
این هفته میهمان هستند. عربستان صدرنشین، در 
خانه تیمورشرقی قعرنشین به میدان می رود و امارات 
در زمین مالزی به فکر بردن است زیرا این 3 امتیاز، آنها 
 B را هم به مرحله بعدی نزدیک می کند. مدعیان گروه
هم در این هفته میهمان هستند. استرالیا که به لطف 
پیروزی هفته پیش، اختلافش با اردن صدرنشین را 
به یک امتیاز رساند، در این هفته به خانه بنگلادش 
قعرنشین می رود اما اردن برای حفظ صدرجدول این 
گروه، کار سخت تری در زمین قرقیزستان پیش رو دارد.

در گروه C که قطر صدرنشین میهمان ضعیف ترین 
تیم گروه و مسابقات یعنی بوتان است، هنگ کنگ در 
خانه از چین پذیرایی می کند؛ دیداری که چین برای 
رسیدن به رده دوم و بالابردن شانس صعودش حتما 
باید در خانه میزبانش پیروز شود و هنگ کنگ در 
صورت شکست دادن چین، گامی بلند برای صعود به 

مرحله بعدی بر می دارد.
تیم های مدعی گروه D یعنی ایران و عمان در این 
هفته به ترتیب میهمان گوام و ترکمنستان هستند که 
در صورت برتری در زمین حریفان، شانس صعودشان 
به مرحله بعدی این مسابقات را افزایش می دهند. هر 
دو تیم میزبان این بازی ها که 7 امتیازی هستند، تنها 
در صورت شگفتی سازی و بردن میهمانان خود، به 

صعود امیدوار می شوند.
ژاپن که به لطف پیروزی هفته پیش به صدرجدول 
کامبوج  میزبان  هفته  این  در  کرد،  گروه E صعود 
قعرنشین است و با برتری در خانه قعرنشین گروه، 
گامی بلند برای رسیدن به مرحله بعد برمی دارد. در این 
گروه هم نبرد تیم های سنگاپور و سوریه بسیار حساس 
و سرنوشت ساز است. سنگاپور در صورت پیروزی در 
این بازی به رده دوم رسیده و به صعود امیدوار می شود 
اما بردن سوریه در این بازی، یعنی وداع زودهنگام 

سنگاپور با جام جهانی.
در تنها دیدار گروه F، عراق که با دو بازی کمتر 
و 8 امتیاز اختلاف نسبت به تایلند، در رده دوم قرار 
گرفته است، در خانه چین تایپه قعرنشین گروه به 
میدان می رود و می تواند با کسب 3 امتیاز این بازی، 
افزایش  را  امیدهایش برای صعود به مرحله بعدی 
دهد. کره جنوبی، صدرنشین گروه G هم در این هفته 
میهمان کامبوج است که با برتری در این بازی به 
مرحله بعد صعود می کند اما کویت در زمین میانمار به 

فکر تحکیم جایگاهش در رده دوم گروه است.
در گروه آخر یا همان گروه H، کره شمالی در یکی 
دیگر از دیدارهای حساس این هفته میزبان بحرین 
است و در صورت برتری در این مسابقه به مرحله بعد 
نزدیک تر می شود؛ این بازی آخرین شانس بحرینی ها 
برای از دست ندادن شانس حضور در جام جهانی است. 
ازبکستان هم در خانه یمن قعرنشین به دنبال برد است 
تا گامی محکم برای صعود به مرحله بعدی مقدماتی 

جام جهانی بردارد.
کارلوس کی روش: 

بازیکنانم وظیفه  دارند برای برد بجنگند
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران اعلام کرد تیمش با 
تعهد کامل و بدون عذر و بهانه  باید در زمین بجنگد. 

وی همچنین گفت: وظیفه بازیکنان است بهترین 
عملکردشان را به نمایش بگذارند و بتوانند به پیروزی 

برسند.
کارلوس کی روش در نشست خبری پیش از دیدار 
برابر گوام با قدردانی از حضور نمایندگان رسانه های 
گروهی، ضمن بیان مطلب فوق اظهار کرد: با برگزاری 
چنین بازیهایی در گوام، در راه توسعه فوتبال این کشور 
گام بر می داریم. مطمئنا ما از وظایفی که برای صعود 
به مرحله بعد انتخابی جام جهانی داریم، آگاه هستیم 
ولی با کمال احترام برای گوام، در بازی امروز با تمرکز 
بالا و تعهد لازم به میدان خواهیم رفت. ما در سفر به 
گوام با مشکلاتی خارج از زمین فوتبال روبه رو بودیم و 
در اینجا هم با مشکلاتی نظیر چمن مصنوعی روبه رو 
هستیم ولی با در نظر گرفتن تمام مسائل وظایفمان را 

با تمرکز بالا انجام خواهیم داد.
اساس  بر  این سوال که  به  پاسخ   کی روش در 
اطلاعات رسانه ها از سایت فیفا ایران می تواند به خاطر 
وضعیت چمن مصنوعی گوام برابر این تیم به میدان 
نرود، گفت: مطمئنا بازی در چمن  مصنوعی برای 
بازیکنان من دشوار خواهد بود اما این شرایطی است 
که تمامی تیمهایی که به گوام سفر کردند با آن روبه رو 
بودند. البته باید این را هم در نظر بگیریم که وقتی گوام 
در چمن طبیعی برابر ما به میدان رفت، کارش مشکلتر 
از شرایط معمول بود. این را هم باید بدانید که بازیکنان 
من بدون هیچ توجیه و بهانه ای در سرما، گرما، برف 
یا باران باید همیشه در زمین بجنگند و سعی کنند 
نتیجه لازم را کسب کنند.   وی افزود: البته در بازیهای 
مقدماتی جام جهانی تنها پیروزی اهیمت دارد اما 
همانطور که سرمربی گوام اشاره کرد من موافقم که به 
غیر از رقابتی که ما در انتخابی جام جهانی داریم، یک 
چالش و ماموریت بزرگ دیگری بر دوش داریم و آن 
هم توسعه فوتبال در جزیره گوام است که ما باید حتما 
سعی کنیم به این آینده سازی کمک کنیم و حضور 

ایران قطعا این کمک را به گوام خواهد کرد.  
کی روش ادامه داد: در انتها باید بگویم که فردا وظیفه 
بازیکنان است که بهترین عملکردشان را به نمایش 
بگذارند و بتوانند به پیروزی برسند. اینجا کاپیتانهای هر 
دو تیم حضور دارد. این روزها اگر تلویزیونها را روشن 
کنید و در رسانه ها رصد کنید، شاهد خواهید بود که 
دوران سختی را در جهان پشت سر می گذاریم و باید 
سعی کنیم فضای ورزش را فضای مناسبی کنیم تا 
تمام دختران و پسران در جهان بتوانند از این فضای 

ورزشی استفاده کنند.
وایت: لطفا به هواداران ما امضاء بدهید!

سرمربی تیم ملی فوتبال گوام می گوید حضور تیم 
ملی فوتبال ایران در این کشور بزرگترین اتفاق تاریخ 

فوتبال این جزیره است.
گری وایت در نشست خبری پیش از دیدار برابر 
ایران، اظهارکرد: حضور تیمی در سطح جهان برای 
گوام بزرگترین اتفاق تاریخ فوتبال این جزیره است و 
ما از حضور تیم ایران و سرمربی بین المللی اش بسیار 
مفتخریم. مطمئنا بازی فردا را با جدیت کامل انجام می 
دهیم و سعی می کنیم با جدیت و انگیزه ای که داریم 
برای تیم ایران مشکل ساز شویم. نگاه من به بازی فردا 
مثل بازیهای جام حذفی انگلیس است که همیشه تیم 
های درجه دو می توانند برای تیم های لیگ برتری 
مشکل ساز شوند و ما امیدواریم که بازی خوبی مقابل 
ایران انجام دهیم. وی در پاسخ به این سوال که شما 
پیش از سفر به ایران مرتبا نسبت به مساله ویزا اعتراض 
می کردید اما در پایان تمامی تیم تان ویزای ایران را 
گرفتند، اما اکنون ایران بهترین دروازه بان و چند نفر از 
بازیکنانش را در اختیار ندارد، توضیح داد: ما حتی از تیم 
ایران هم ناراحتتر هستیم چرا که بازی مقابل تیم ایران 
با مربی فوق العاده ای که دارد یک فرصت بزرگ برای 
توسعه فوتبال گوام است. بسیار ناراحت هستیم که تیم 
ایران نتوانست با تیم کاملش به این جا بیاید. با این حال 
هنوز هم تیم فوق العاده ای دارید، با بازیکنانی که بسیار 
به توسعه فوتبال گوام کمک خواهند کرد. باور کنید 

که من هم خیلی ناراحت هستم. می دانم تیم ایران 
بازیکنان مصدومی هم دارد و این ناراحت کننده است 

که تیم ایران با تیم کامل به گوام سفر نکرده است.
وایت افزود: در بعد فوتبالی هم بازی مقابل تیم هایی 
مثل ایران همیشه تجربه خوبی به تیم ما می دهد. با 
در نظر گرفتن این موضوع که نتوانستیم برابر ایران در 
بازی رفت نتیجه خوبی بگیریم، اما همان باخت باعث 
شد که برابر عمان بازی بهتری به نمایش بگذاریم و به 
همین خاطر این بازی هم فرصت بسیار خوبی برای ما 
خواهد بود. او در پاسخ به این سوال که چرا این بازی 
باید بر روی چمن مصنوعی برگزار شود، افزود: ما همین 
یک زمین را داریم. در این مدتی که اینجا آمده ام از 
نظر مالی در تنگنا هستیم ولی همانطور که کی روش 
اشاره کرد و دقیقا به همین خاطر ایشان مربی بزرگ با 
فلسفه ای فراتر از فوتبال است، این بازی راجع به توسعه 
فوتبال و برای تمام دختران و پسرانی است که به سمت 
و سوی فوتبال خواهند آمد. امیدواریم امروز، سه تا پنج 
هزار تماشاگر با فضایی بسیار خوب داشته باشیم و از 
بازیکنان ایران می خواهیم که در پایان بازی با هواداران 
ما عکس بگیرند و به هواداران ما امضا بدهند و کاری 
کنند که مردم فوق العاده جزیره گوام هر چه بیشتر از 

بازی لذت ببرند.
تیموریان: گوام در زمین خودش بازی 

متفاوتی انجام می دهد
کاپیتان تیم فوتبال کشورمان تاکید کرد که تیم ملی 
گوام در زمین خودش بازی متفاوتی نسبت به آنچه در 

بیرون نشان داده است، ارائه می دهد.
آندرانیک تیموریان در نشست خبری پیش از دیدار 
ایران برابر گوام گفت: تیم ملی گوام در کشور خودش 
امتیازات خوبی را کسب کرده و مقابل تماشاگران 
خودش فوتبال متفاوتی را نسب به آنچه در بیرون 
نشان داده، ارائه می کند. امیدوارم بتوانیم بازی خوب 
و قابل قبولی را مقابل تماشاگران این تیم انجام دهیم.

وی افزود: با تمرکز کامل و احترام کامل برابر گوام به 
میدان می رویم تا بتوانیم به آن چیزی که می خواهیم 

برسیم.
کاپیتان تیم ملی درباره مشکلات ایران در راه سفر 
به گوام عنوان کرد: درباره مسئله ویزا سرمربی تیم ملی 
صحبت کرد. فکر می کنم تیم ما با وجود پرواز طولانی 
که داشت، به خوبی آماده شده است و امیدوارم بتوانیم 
بازی خوبی را انجام بدهیم و 3 امتیار را بگیریم. بازی 
در چمن مصنوعی سخت خواهد بود اما این شرایط 
برای هر دو تیم وجود دارد. در این وضعیت می خواهیم 

بهترین عملکردمان را ارائه کنیم.
کاپیتان گوام: 

بازی با ایران یک رویا بود که به واقعیت پیوست
کاپیتان تیم ملی گوام بازی با ایران را برای کشورش 

رویا خواند که به حقیقت پیوسته است.
 جیسون کالنیف در نشست خبری پیش از دیدار 
ایران و  از تیم  با تشکر  ایران  تیم های ملی گوام - 
گفت:  کشور  این  به  سفر  برای  کی روش  کارلوس 
میزبانی از تیم سطح جهانی همچون ایران افتخار 
بزرگی است. امیدواریم در بازی امروز )سه شنبه( نتیجه 

بدی که در بازی رفت کسب کردیم را جبران کنیم.
وی افزود: اگر هواداران در ورزشگاه حضور پیدا کنند 
مطمئنا از بازی درجه یکی که دو تیم ارائه می کنند، 
تماشاگران  امیدواریم که همه  و  برد  لذت خواهند 
از بازی فردا استفاده کنند. کاپیتان تیم ملی گوام 
فکر  حتی  و  خوشحالیم  بسیار  کرد:  خاطرنشان 
نمی کردیم که روزی در اینجا میزبان تیمی چون ایران 
باشیم. این رویایی بوده که به واقعیت پیوسته است. باور 
کنید که درون زمین جنگ خواهد بود چرا که یازده 
بازیکن مقابل یازده بازیکن بازی می کنند و تا آخرین 
لحظه تلاش می کنیم. کالنیف درباره غیبت "ای جی" 
بازیکن گالکسی آمریکا در این بازی گفت: نبودن او 
سخت خواهد بود اما ما مقابل ترکمنستان هم بدون 
او بازی کردیم و فردا تلاش می کنیم به عنوان تیمی 

متحد بهترین عملکردمان را ارائه کنیم.



علمی و سلامت

پولتان را بابت شامپوهای گران قیمت
 به باد ندهید 

ریزش مو در روز طبیعی است و مصرف شامپوهای گران قیمت تأثیری در رفع آن نخواهد 
داشت.

دکتر ساکت متخصص پوست و مو در خصوص ریزش مو در افراد عنوان کرد: ریزش 
موهای سر دلایل متفاوتی دارد. 

وی افزود: اکثر افرادی که به متخصص پوست و مو مراجعه می کنند و از ریزش موی 
سر شاکی هستند، پس از معاینه توسط پزشک متوجه می شوند که میزان ریزش موی 
آنها طبیعی است و این افراد باید بدانند که ریزش بین 70 الی 120 تار مو در روز طبیعی 
است و با موهای ریخته شده جایگزین می شوند در نتیجه این میزان ریزش روزانه ی مو 

نگران کننده  نیست. 
ساکت در خصوص ریزش حادِّ موی سر گفت: هرگاه فردی که دارای موهای سالم 
بوده و در دوره ی زمانی مشخصی دچار ریزش موی بی سابقه می شود، بایستی به پزشک 

متخصص مراجعه کرده و علت را جویا شوند.
 وی خاطرنشان کرد: ریزش موی سر دلایل مختلفی دارد که از جمله این عوامل می توان 
به اختلالات تیروئید، عمل جراحی، مصرف داروهایی با دوز بالا در مدت زمان طولانی، 
مسمومیت های غذایی و دارویی، استرس، شوک ناگهانی و همچنین بیماری های پوستی، 

خودایمنی و یا التهاب در ریشه ی مو اشاره کرد.
 وی ضمن اشاره به این نکته که نوع شامپو هیچ تأثیری بر روند رشد مو نخواهد داشت 
عنوان کرد: استفاده از داروهای خوراکی و داروهای مناسب برای ماساژ دادن پوست سر، 
بهترین راه برای درمان و بهبود ریزش می باشد که قوی ترین و رایج ترین دارو در این زمینه 
محلول »ماینوکسیدیل« با درصدهای متفاوت، بسته به میزان ریزش مو است، که ماساژ 
دادن پوست سر توسط این محلول موجب گردش خون و تغذیه ی بهتر پوست می شود. 
البته افرادی که از این محلول استفاده می کنند باید توجه داشته باشند که پس از استفاده 

از این محلول به مدت سه ساعت موهای خود را نشویند. 
این متخصص پوست و مو در پایان هشدار داد: مصرف خود سرانه ی قرص های آهن و 
روی توسط این افراد توصیه نمی شود و تنها آنهایی که به دلیل فقر آهن دچار ریزش مو 

شده اند می توانند با تجویز پزشک این دارو را به مدت دو هفته الی 20 روز مصرف نمایند.

معجون عسل و دارچین معجزه می کند 
امروزه پزشکان مدرن هم بر این باورند که ترکیب سنتی دارچین و عسل موجب کاهش 

کلسترول خون و جلوگیری از بیماری های قلبی می شود.
ترکیبی از عسل و دارچین به عنوان یک درمان سنتی کارآمد برای هزاران سال استفاده 

می شده است.
مصریان از این ماده برای درمان زخم های پوستی خود و یونانیان باستان برای افزایش 

طول عمر و سرخپوستان برای حفظ تعادل بدن استفاده می کردند.
خاصیت دارچین و عسل خیلی بیشتر از درمان های سطحی است به طوری که امروزه 

پزشکان مدرن نیز بر این ترکیب سنتی تأکید خاصی دارند.
این دو ترکیب طبیعی باهم بسیار مقوی می باشد و برای درمان سرماخوردگی و آنفولانزا، 
کلسترول بالا و بیماری های قلبی عروقی، عفونت کیسه صفرا و ورم مفاصل استفاده می شود.

چند توصیه درمانی از این ترکیب را به شما بیان می کنیم.
از بین بردن سرماخوردگی

به منظور درمان سرماخوردگی، مخلوط یک قاشق غذاخوری عسل و یک چهارم قاشق 
چای خوری دارچین. این ترکیب را به عنوان شربت سینه، برای سرفه های مزمن و گرفتگی 

سینوس مصرف کنید.
  تقویت سیستم ایمنی بدن

مصرف روزانه ترکیب دارچین و عسل موجب بالا بردن کارای سیستم ایمنی بدن 
می شود، به گونه ای که از عفونت های باکتریایی و ویروسی محافظت می شود.

  کاهش کلسترول خون 
مخلوط دو قاشق غذاخوری از عسل و سه قاشق چای خوری دارچین در یک فنجان 
بزرگ آب باعث کاهش کلسترول بالا می شود. سطح کلسترول خود را با این معجون 

معجزه  آسا حدود 10 درصد در عرض دو ساعت کاهش دهید.
  درمان بیماری های قلبی عروقی

مصرف منظم یک کم عسل و دارچین بر روی تکه ای نان علاوه بر اینکه موجب کاهش 
سطح کلسترول خون شما می شود از خطر ایست قلبی نیز جلوگیری می کند.

   درمان عفونت کیسه صفرا
یک قاشق غذاخوری عسل و دو قاشق غذاخوری دارچین را در آب جوش حال کنید و 

روزانه مصرف کنید. منجر به از بین بردن عفونت های کیسه صفرا می شود.
 مبارزه با ورم مفاصل

دو قاشق غذاخوری عسل و یک قاشق غذاخوری دارچین در یک فنجان کوچک آب 
جوش را تهیه کرده و آن را روزانه بنوشید. باعث التیام درد مفاصل می شود.

 

فواید عجیب مسواک زدن در تاریکی 
مسواک زدن در فضای تاریک در این ساعت از روز فواید سلامتی کم نظیری در اختیار 

افراد قرار می دهد.
کارشناسان برای بدست آوردن یک خواب ملایم و عمیق به افراد توصیه  می کنند 

دندان های خود را قبل از خواب در نور کم و یا حتی تاریک در حمام مسواک زنند.
 گفتنی است، پژوهشگران هشدار می دهند نور مصنوعی مانند نور چراغ باعث مهار 

هورمون خواب می شود و سبب بی خوابی و بدخوابی افراد می شود. 
بررسی ها نشان می دهند، براساس تحقیقات پژوهشگران دانشگاه آکسفورد نور ناشی از 

چراغ های روشن حمام باعث بی خوابی در افراد می تواند شود.
 کارشناسان علت را در انجام مسواک به عنوان آخرین کار قبل از خواب می دانند که 
باعث می شود نور زیادی وارد چشم ها شود و به تبع آن فرد دچار بی خوابی و افزایش سطح 
هوشیاری ذهن شود.  کارشناسان از جمله دیگر اقدامات جهت جلوگیری از بی خوابی را 
عدم مصرف نوشیدنی های حاوی کافئین چون قهوه، خوردن غذاهای پرچرب و دارای ادویه 
زیاد در ساعات پایانی شب، عدم استفاده از تلفن همراه، تبلت و رایانه حداقل دو ساعت قبل 
از خواب، عدم انجام ورزش حداقل 3 ساعت قبل از خواب و همینطور عدم مطالعه دروس 

سخت بویژه دروس فنی چون محاسبات ریاضی و فیزیک می دانند.

از چه زمانی غذا دادن به شیرخوار را شروع کنیم؟ 
نوزاد پس از متولد شدن باید از شیر مادر تغذیه کند اما به مرور زمان بعد از گذشت چند 

ماه باید به او غذای کمکی داده شود.
دکتر بسکی متخصص تغذیه جوان با اشاره به سن مناسب برای غذا دادن به نوزاد اظهار 
داشت: در سن ۴ ماهگی عضلات و اعصاب دهان نوزاد شروع به رشد کرده و قادر به غذا 
خوردن است و در این سن کودک توانایی گاز زدن را دارد و مادر کودک علاوه  بر شیر خود 
می تواند برنج له شده و فرنی به نوزاد خود بدهد.  وی بیان کرد: در سن 6ماهگی توانایی 
نوزاد بیشتر از قبل شده بطوری که قادر است که غذاهای حجیم تر از گذشته را بخورد و 
مادر برای تقویت قوای جسمانی فرزندش می تواند از نشاسته غنی شده، غلات استفاده 
کند.  این متخصص با بیان اینکه احتمال گیر کردن غذا در گلوی نوزاد وجود دارد افزود: 
در هنگام غذا دادن به نوزاد مادر باید کاملاً مواظب باشد تا لقمه غذا بزرگ نباشد تا مشکلی 
برای هضم نوزاد و یا خدای نکرده خفگی آن بوجود نیاید و همچنین مادر باید نوزاد خود 
را علاوه بر شیر خودش باید از مواد غذایی آهن دار به مقدار فراوان برای خون سازی کودک 
استفاده کند.  وی ابراز داشت: در سن 2 تا 10 ماهگی نوزاد، مادر می تواند به او غذاهایی 
مانند برگ کلم، گل کلم، عسل، جو، گندم و بیسکویت های نرم برای رشد بهتر اعضای 
بدنش بدهد.  وی ادامه داد: در سن 18 تا 2۴ ماهگی نوزاد می تواند میوه هایی چون انگور، 
گیلاس، آلو و حتی شیر کم چرب به او بدهد و مواد غذایی سرشار از انرژی مثل پروتئین 
را در برنامه های نوزاد خود قرار دهد.  بسکی در پایان گفت: تا قبل از یک سالگی از دادن 
عسل و شیرگاو به نوزاد باید خودداری شود زیرا دستگاه گوارش آن ضعیف بوده و احتمال 

ابتلای او به بیماری زیاد است.

چگونه از شر موهای وز خود خلاص شویم؟ 
کراتینه کردن متداولترین روش برای صاف شدن مو است که پروتئین کراتین را به مو 

تزریق می کند.
دکتر ساکت متخصص پوست و مو جوان در خصوص کراتینه کردن مو گفت: این 
روزها کراتینه کردن مو تبدیل به روشی رایج و آسان در جهت و نرم کردن موهای افرادی 
شده است که از مجعد بودن موهای خود ناراضی بوده و فرصت زیادی برای رسیدگی به 
موهایشان ندارند. وی خاطرنشان کرد: با توجه به این که جنس مو از کراتین است استفاده 
از این پروتئین در کل ضرری برای مو ندارد.اما افرادی که موهای خود را کراتینه می کنند 
باید توجه داشته باشند، در این روش پروتئین کراتین را به صورت مایع توسط ماده ای به 
نام »فورمالدئید« وارد مو کرده و توسط اتوی مو با حرارت زیاد روند صاف کردن مو انجام 
می شود و میزان فورمالدئید استفاده شده در این روش بسیار مهم است چرا که اگر میزان 

این ماده از حد نرمال بیشتر باشد، ممکن است به مو آسیب برساند. 
 ساکت در پایان گفت: در کل کراتینه کردن مو برای افرادی که موهایشان را از این 
طریق صاف می کنند خطری به همراه ندارد، تنها باید توجه داشته باشند که این روش را 
با فاصله ی زمانی کوتاه تکرار نکنند و هر ماه مقداری از موهای خود را به جهت جلوگیری 
از ایجاد موخوره کوتاه کرده و از نرم کننده ماسک مو و روغن های مناسب استفاده نمایند.

5 سه شنبه -بیست وششم آبان ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3869

محققان دانشگاه مورسیا کشور اسپانیا موفق به تولید لنز کاشتنی برای درمان بیماری تخریب 
لکه  زرد چشم شدند. بیماری تخریب لکه  زرد چشم با نام علمی دژنراسیون ماکولا، شایع ترین 
علت کوری در افراد با سن بیشتر از 55 سال است. در بیماری تخریب لکه  زرد، سلول های اصلی 
شبکیه چشم که مسؤول دید متمرکز هستند به تدریج از بین می روند و با پیشرفت این بیماری 
مهارت هایی مثل رانندگی یا مطالعه غیر ممکن می شود. محققان با مطالعه بر روی ساختار چشم 
دریافتند که با انتقال نور از بخش مسؤول دید مستقیم به سلول های دید حاشیه شبکه چشم 
می توان مشکلات بینایی این بیماران را درمان کرد. محققان برای درمان مشکلات بینایی ناشی 
از عارضه لکه  زرد، نوعی لنز قابل نصب در چشم ساختند که به کمک آن می توان دید متمرکز 
چشم را تا حدی درمان کرد. دکتر بابی کورشی، جراح چشم و سازنده این لنز کاشتنی اظهار 
کرد: نصب لنز های جدید تنها حدود 10 دقیقه زمان نیاز دارد، همچنین این عمل جراحی برای 
کسانی که یک بار به علت عارضه آب مروارید جراحی شده اند نیز مفید است. وی در ادامه افزود: 
لنزهای جدید مانند سایر لنز های موجود در درون چشم نصب می شوند و از نظر ساختاری، 
ترکیبی از دو لنز هستند. طراحی این لنزها به نحوی انجام شده که پرتوهای نور مستقیم که در 
حالت عادی به لکه  زرد چشم برخورد می کنند را منحرف کرده و به سلول های بینایی بخش 
حاشیه چشم منتقل می کند. کورشی در مورد هزینه نصب لنزهای ایمپلنت گفت: با توجه به 
پیچیدگی موجود در ساخت این لنزها و عمل جراحی حساس و دقیق، هزینه نصب برای هر 

چشم حدود 9000 دلار است. 

محلول گیاهی دورکننده آفات باغی تولید شد

کشف اکسیر جوانی در داروهای آلزایمر

معکوس کردن روند نابینایی ناشی از دیابت با درمان جدید

محققان امریکایی موفق به کشف دارویی شده اند که از آن با عنوان »اکسیری برای جوانی« 
یاد می کنند.

محققان امریکایی موسسه Salk Institute در کالیفرنیا، داروی خاصی با نام J1۴7 را مورد 
بررسی قرار داده و موفق به کشف اثرات شگفت انگیز این دارو بر جوانی شدند. محققان زمانی 
موفق به کشف اکسیر جوانی شدند که در حال بررسی تاثیرات داروی آلزایمر بر بدن بودند اما 
این دارو با یک اثر جانبی شگفت انگیز باعث جوان شدن موش های پیر شد. موش هایی که  
J1۴7 را دریافت کرده بودند از حافظه، ادراک و همینطور رگ های خونی مغزی سالم تری 
نسبت به سایرین برخوردار می شدند. حتی ظاهر فیزیکی این موش ها نیز بهبود قابل توجهی 
پیدا می کرد. آزمایش این دارو بر موش ها با موفقیت انجام شد و آزمایشات انسانی آن نیز تا 
پیش از سال آینده میلادی آغاز خواهند شد.  Antonio Currais سرپرست این  تیم 
تحقیقاتی می گوید : » ما پیش بینی نمی کردیم که شاهد این نوع از تاثیر ضد پیری در 
این دارو باشیم اما تحقیقات جدید نشان داد که J1۴7 موش های پیر را بر اساس برخی از 

پارامترهای فیزیولوژیکی جوان کرده است.« آلزایمر، نوعی از اختلال عملکرد مغزی است که در 
آن به تدریج توانایی  های ذهنی بیمار تحلیل رفته و باعث زوال قوای عقلانی می  شود. اختلال 
حافظه ، بارزترین ویژگی زوال عقل است. اختلال حافظه بتدریج ایجاد شده و پیشرفت می  کند. 
در ابتدا اختلال حافظه به وقایع و آموخته  های اخیر محدود می  شود ولی بتدریج خاطرات 
قدیمی نیز آسیب می  بینند. بیمار پاسخ سوالی که چند لحظه قبل پرسیده  است را فراموش 
کرده و دوباره همان سوال را تکرار می کند. تغییرات متعددی در مغز بیمار رخ می دهد که 
باعث کوچک شدن مغز و نیز از بین رفتن سلول  های مغزی می  شود و به جای آنها اشکال 
خاصی به نام »پلاک های پیری« در مغز شکل می گیرند. موش ها در چندین گروه مجزا با 
داروی J1۴7 مورد آزمایش قرار گرفته و محققان دریافتند موش های پیری که داروی آلزایمر را 
دریافت کرده بودند از حافظه و همینطور تست های ادراکی بهتری نسبت به موش هایی که این 
دارو را دریافت نکرده بودند، برخوردار شدند. حتی موش هایی که داروی  J1۴7 را دریافت کرده 
بودند، نشانه های کمتری از آلزایمر را نشان داده و متابولیسم آنها شبیه به موش های جوان بود.

محققان دانشگاه اموری پس از سالها تلاش تحقیقاتی، 
درمان جدیدی را معرفی کرده اند که می تواند امیدی برای 

دیابتی های مبتلا به نابینایی باشد.
در   Ranibizumab داروی  تزریق  محققان،  گفته  به 
مقایسه با درمان های سنتی مبتلایان به رتینوپاتی دیابتی 

پرولیفراتیو )PDR( باعث بهبود بینایی شد.
این اختلال زمانی رخ می دهد که سطوح بالای قند خون 
به سلول های پشت چشم آسیب می رساند و اگر درمان نشود 

می تواند فرد را نابینا کند.
بیماری PDR یکی از دلایل اصلی نابینایی در بیماران 
دیابتی بوده و درمان استاندارد آن در حال حاضر جراحی با 
لیزر است که می تواند منجر به از دست دادن دید محیطی و 

مشکل دید در شب شود.
اما درمان جدید به بیماران اجازه داده تا دید محیطی خود 
را نگه داشته و دید مرکزی شان نیز ارتقا یابد تا بتوانند با دقت 
بیشتری نمودار چشم را مشاهده کرده و بطور میانگین یک 
خطر کمتر از آن را بخوانند. دکتر تیموتی اولسن از دانشگاه 
اموری در آتلانتا اظهار کرد: این تحقیق مهم نشانگر گام بزرگی 
برای بیماران مبتلا به PDR بوده و به چشم پزشکان، گزینه 

دیگری را برای درمان بهتر آن ها ارائه می کند.
این تزریق برای سه ماه باید هر ماه یک بار انجام شود.

تعداد افراد بالغ مبتلا به دیابت از سال 2005 بیش از 65 
درصد افزایش یافته و تعداد بیشتری از افراد اکنون در معرض 

خطر نابینایی هستند. 

نسل پیشرفته ربات انسان نمای »سورنا« 
رونمایی شد

ربات انسان نمای ملی سورنا 3، ساخته شده توسط محققان دانشگاه تهران با حضور معاون 
علمی و فناوری ریاست جمهوری رونمایی شد.

پروژه نسل سوم ربات انسان نما ملی سورنا که در تاریخ بیستم خرداد ماه سال جاری به 
انجام رسیده امروز با حضور معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری، رئیس دانشگاه تهران و 

سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران رونمایی شد.
سورنا 3 با قدی برابر با 190 سانتی متر و وزنی در حدود 98 کیلوگرم در زمره ربات های 
انسان نما با اندازه واقعی انسان بالغ قرار می گیرد. این ربات در مقایسه با سورنا 2 پیشرفت های 
قابل ملاحظه ای داشته است به طوری که تعداد درجات آزادی از 22 درجه در سورنا 2 به 
31 درجه به سورنا 3 افزایش یافته است. از این تعداد 12 درجه آزادی در پاها، 16 درجه 
آزادی در دست ها، 2 درجه آزادی در گردن و یک درجه آزادی در کمر این ربات قرار دارد.

هر پای ربات دارای 6 درجه آزادی است که می توان گفت سه درجه آزادی در ران، یک 
درجه آزادی در زانو و دو درجه آزادی در مچ را داراست.

سرعت گام برداری در سورنا 3، 0.7 کیلومتر بر ساعت در مقایسه با سورنا 2 افزایش 
یافته است. از جمله قابلیت هایی که به نسل سوم ربات سورنا 3 اضافه شده است می توان 
به حرکت به روی سطوح ناصاف، حرکت به روی سطوح شیب دار، بالا و پایین آمدن از پله 
اشاره کرد. همچنین دور زدن با شعاع دلخواه، دور زدن درجا از دیگر قابلیت های حرکتی 

این ربات به شمار می رود.
سورنا 3 قادر است از هر دو طریق بینایی و شنوایی با محیط ارتباط برقرار کند و قابلیت 

صحبت کردن به صورت محدود را دارد.
ارتقای سطح هوشمندی این ربات اشیاء قابل تشخیص بوده و موقعیت آن برای گرفتن 

جسم در اختیار سیستم کنترلی قرار می گیرد.
همچنین شناسایی و تغییر صورت افراد در حال حرکت از دیگر قابلیت های سورنا 3 به 
شمار می رود. این ربات در حوزه شنوایی مجموعا 200 کلمه/جمله فارسی را می شنود. 
همچنین این ربات وضعیت بدن افراد را تشخیص می دهد. همچنین این ربات قابلیت تکلم 

200 کلمه/جمله هوشمند را دارد. 
پروژه ربات انسان نما ملی سورنا 3 توسط مرکز سیستم ها و فناوری های پیشرفته 
)CAST( دانشکده مهندسی مکانیک پردیس دانشکده های فنی دانشگاه تهران با مدیریت 
عقیل یوسفی کما مجری طرح و سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران به عنوان کارفرما 

انجام گرفته است.
 در این پروژه علاوه بر اساتید و دانشجویان دانشگاه تهران، از نخبگان دانشگاه ها و شرکت 

فعال در زمینه رباتیک بهره گرفته شده است.

ساخت لنز کاشتنی برای درمان شایع ترین 
علت کوری در پیری

محققان در یک شرکت دانش بنیان موفق به تولید محلول 
دور کننده آفات شدند که با استفاده از آن، آفات و حشرات 

بدون مقاومت در زمان های طولانی از بین می روند.
مریم غفاری، مدیر عامل یک شرکت دانش بنیان گفت: در 
این شرکت موفق شدیم محلول دورکننده ای را تولید کنیم 
تا علاوه بر آفات، حیواناتی همچون گرگ، شغال و خرگوش 
و .... که می تواند به محصولات یک باغ ضربه وارد کند را از 

محصول دور کند.
وی با بیان اینکه پایه این محلول دور کننده آفات، یک 
گیاه بومی استان کرمان است، عنوان کرد: بعد از استخراج 
ماده سمی از این گیاه و فرموله شدن، محلول دور کننده 
را تولید کرده و سپس در شیشه هایی با در پوش پارچه ای 

قرار می دهیم.
غفاری با بیان اینکه با تبخیر محلول و انتشار بوی سمی از 
این شیشه ها، آفات و حشرات از محصول یک باغ دور می 

شوند، گفت: در این شیشه ها مقدار 5 سی سی از محلول 
دورکننده آفات قرار می گیرد و در قسمت میانی درخت 
آویزان می شود. تاثیر این محلول به اندازه ای است که ۴ 
درخت از هر ۴ طرف درختی که مجهز به این محلول هست 

را پوشش داده و حشرات مضر را از محصول دور می کند.
وی با تاکید بر اینکه اثر گذاری این محلول تا شعاع 10 
متر است، گفت:  همچنین این محلول می تواند 13 درخت 
را تحت پوشش قرار دهد تا آفات آسیبی به محصولات یک 

باغ وارد نکند. 
مدیر عامل این شرکت دانش بنیان با بیان اینکه این 
محلول، فقط حشرات مضر را از بین می برد و آسیبی به 
حشرات مفید همچون زنبور عسل، کفش دوزک و ... نمی 
رساند، اظهار داشت: مدت ماندگاری محلول تا 13 روز است و 
بعد از تبخیر می توان مجددا شیشه را از این محلول پر کرد.

وی با بیان اینکه این گیاهی که محلول دورکننده را از 

آن تولید می کنیم به صورت خام، از کشور خارج می شود، 
گفت: تا کنون هیچ فراوری بر روی این گیاه انجام نگرفته بود 
که ما می توانیم با تولید محلول دور کننده آفت و حشرات 

از این گیاه بهره ببریم.
به گفته غفاری، آفت ها  معمولا در مقابل سم ها مقاوم می 
شوند که در این محلول این موضوع صدق نمی کند و جزء 

محصولات ارگانیک به شمار می رود.
وی با بیان اینکه معمولا سموم شیمیایی در آب و خاک 
یک باغ، نفوذ می کند و در جریان آب های زیرزمینی وارد 
آب شرب منطقه می شود، گفت: با توجه به اینکه پایه این 
محلول گیاهی است و مانند سموم شیمیایی ماندگاری در 
خاک و گیاه ندارد به همین دلیل استفاده از این گیاه مفید 

است.
 وی تاکید داشت: کاربرد این محلول برای انسان هیچ 

ضرری ندارد و تنها بر روی حشرات و آفات تاثیرگذار است.

چگونه آنتی بیوتیک مصرف کنیم؟  
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی مازندران گفت: در صورت تجویز داروی 

آنتی بیوتیک باید طول دوره مصرف به اتمام برسد. 
ابراهیم صالحی فر گفت: آنتی بیوتیک ها از داروهای بسیار مهم برای درمان عفونت ها 

هستند که مهم ترین چالش ایجاد شده مقاومت دارویی در مقابل آنتی بیوتیک ها است. 
وی با اشاره به نقش داشتن عناصر مختلف در ایجاد این مقاومت گفت: با مصرف بیشتر 
آنتی بیوتیک ها، میکروارگانیسم ها نیز راه های خنثی کردن اثر آنتی بیوتیک ها را تشخیص 
می دهند و هرچند این موجودات دارای ساختار بسیار ساده تری نسبت به سیستم ایمنی 

بدن هستند ولی بسیار هوشمندانه عمل می کنند. 
این متخصص داروسازی بالینی با اشاره به مشکلات بوجود آمده برای درمان بیماران به 
دلیل مقاومت ایجاد شده، گفت: در سه دهه گذشته آنتی بیوتیک ها خیلی تنوع نداشته اند 
و قسمت عمده این داروها مربوط به دو دهه قبل است و شرکت های دارویی برای احیا و 

ارائه داروی جدید آنتی بیوتیک رغبت نشان نمی دهند. 
وی با تاکید بر هزینه بر و زمان بر بودن ساخت داروی جدید، گفت: برای تولید یک داروی 
جدید حدود یک میلیارد دلار هزینه تحقیق و توسعه نیاز است و برای اتمام مراحل قبل 
از بالین و بالینی آن حدود 10 سال زمان نیاز است که در داروهای آنتی بیوتیک نیز این 
معضل وجود دارد.  عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی مازندران با اشاره به مصرف 
آنتی بیوتیک برای عفونت های باکتریایی گفت: برای عفونت های ویروسی نیاز به مصرف 
آنتی بیوتیک نیست و از مردم می خواهیم خودشان خودسرانه داروهای آنتی بیوتیک 

استفاده نکنند و برای بیماری های فصلی نیز نیاز به مصرف آنتی بیوتیک وجود ندارد. 
وی ادامه داد: در صورت تجویز داروی آنتی بیوتیک باید طول دوره مصرف به اتمام برسد 
و با بهبود حال عمومی و قطع شدن تب نباید مصرف آنتی بیوتیک ها قطع شود؛ چراکه 

موجب ایجاد مقاومت بدن در مقابل این دارو می شود. 
صالحی فر همچنین درباره مصرف بی رویه این داروها نیز گفت: شاهد هستیم که این 
بیماران با مراجعه به داروخانه ها و ارائه برگه خالی قرص دوباره برای تهیه آن اقدام می کنند 
که این کار درست نیست و برخی از این داروها صرفا یک قرص نیستند و از نظر کلاس 
جزو جدیدترین آنتی بیوتیک ها هستند و تنها راهکار برای برون رفت از مقاومت های به 

وجود آمده به شمار می روند. 

نور تلفن و تبلت تنظیم ساعت بدن را 
به هم می زند 

یکی از متخصصان برجسته خواب در انگلیس از سازنندگان تلفن های هوشمند و تبلت 
خواسته تا مسئولیت بیشتری به خرج دهند و امکانی را فراهم کنند که این وسایل شب ها 

به صورت خودکار وارد »وضعیت خواب« شوند و نور کمتری از خود ساطع کنند. 
به گفته پروفسور »پل گرینگراس«، نور این وسایل در شب باعث به هم خوردن تنظیم 

ساعت بدن می شود و افراد را دچار مشکلات بی خوابی می کند. 
وقتی هوا تاریک می شود، بدن هورمون ملاتونین، معروف به هورمون خواب ترشح 
می کند که باعث می شود افراد به خواب بروند. اما طول موج های خاصی به خصوص 
نور طیف آبی-سبز می تواند این سیستم را مختل کنند. پروفسور گرینگراس یکی از 

متخصصانی بوده که درباره تاثیر نور این وسایل بر خواب افراد مطالعه کرده است. 
 نتایج این بررسی نشان داد که روال فعلی در تولید تلفن های هوشمند و تبلت های 
جدید این است که این وسایل بزرگتر و پرنورتر و با کنتراست بیشتر باشند و بیشتر نور 

آبی ساطع کنند. 
پروفسور گرینگراس در این رابطه گفت: این وسایل برای استفاده در روز عالی هستند 

اما برای شب بسیار مضرند. 
به گفته پروفسور گرینگراس، یافته های موجود دلالت بر این می کنند که این وسایل 

هنگام شب می توانند به خواب رفتن را تا یک ساعت به تاخیر بیندازند. 
پروفسور گرینگراس می گوید که اکنون اپلیکیشن هایی برای کاهش نور آبی-سبز این 
وسایل طراحی شده و نرم افزارهایی مثل f.lux نیز می تواند به طور خودکار این طیف نور 
را فیلتر کنند.  او از سازنندگان تلفن های هوشمند و تبلت  خواست تا چنین امکانی را در 
محصولات خود تعبیه کنند و از همه مهمتر اینکه چنین قابلیتی به طور خودکار فراهم 
باشد. بردن تلفن یا تبلت به رختخواب روز به روز رایج تر می شود. مطالعه بسیار وسیعی که 
موسسه تحقیقات سرطان انگلیس در مدت ۴0 سال روی بیش از 100 هزار زن بالای 
16 سال انجام داد، سال گذشته منتشر و نشان داد که هر چه نور اتاق خواب حین خواب 

شبانه بیشتر باشد احتمال چاقی در زنان افزایش می یابد. 

توصیه تغذیه دانان آن است که حتما همراه مواد پروتئینی 
اعم از حیوانی )انواع گوشت، تخم مرغ، لبنیات( و یا گیاهی 
)حبوبات، غلات، مغز دانه ها( لازمست نان یا برنج یا سایر مواد 

نشاسته ای مصرف شود.
در این صورت مواد پروتئینی می توانند وظایف اصلی خود 
یعنی تامین رشد، ترمیم بافت ها، تولید ترشحات داخلی 
و واکنش های حیاتی را به خوبی انجام دهند. در غیر این 
صورت، یعنی چنانچه مواد پروتئینی را بدون مواد نشاسته ای 
مصرف کنیم، پروتئین به مصرف تولید انرژی می رسد، بدین 
معنا متابولیزه شده و تولید انرژی می کند، بنابراین، انسان 
دچار اختلالات و عوارض مختلف ناشی از کمبود پروتئین 
خواهد شد. به اضافه آنکه بدن انسان انرژی مورد نیاز خود 
را عمدتا از یک منبع گران یعنی مواد پروتئینی تامین 
می کند در حالیکه می تواند از منبع بسیار ارزان تر یعنی مواد 

نشاسته ای استفاده نماید.
پس: مصرف مواد پروتئینی به همراه مواد نشاسته ای 

توصیه می شود.
ترکیب دو نوع پروتئین گیاهی با هم

تنهایی مصرف شوند  به  پروتئین های گیاهی چنانچه 
نمی توانند کاربرد بالایی داشته باشند، بدین معنا که قادر 
نیستند به طور کامل و به مقدار کافی در بدن توسط سلول ها 
مورد استفاده قرار گیرند زیرا در برخی از اسیدهای آمینه 
کمبود دارند. ولی چنانچه دو نوع از پروتئین های گیاهی، 
مثلا مخلوط غلات و حبوبات )عدس پلو، آش، پلوشوید باقلا، 
دلمه و...( و یا مخلوط غلات و مغز دانه ها و یا حبوبات و 
مغز دانه ها به همراه یکدیگر مصرف شوند ارزش بیولوژیکی 
پروتئین آنها بسیار بالا می رود و به میزان بیشتری در بدن 

به مصرف می رسند.
مختصری  مقدار  با  گیاهی  پروتئین های  ترکیب 

پروتئین های حیوانی
چنانچه پروتئین های گیاهی با مقداری ولو مختصر از یکی 
از انواع پروتئینهای حیوانی مصرف شوند کاربرد آنها در بدن 
بالاتر خواهد رفت مثلا اگر خوراک لوبیا چیتی یا عدسی 
را با مقدار مختصری ماست یا کشک یا تخم مرغ و یا انواع 
دیگری از پروتئین های حیوانی مخلوط نمائیم، حاوی ارزش 
بالاتر از نظر پروتئین خواهد شد، یعنی همان مقدار مختصر 
پروتئین حیوانی به افزایش کاربردی پروتئین های گیاهی در 

بدن بسیار کمک خواهد کرد.
مصرف یکی از منابع ویتامین  C به همراه منابع 

گیاهی آهن
آهن حیوانی یعنی جگر و دل و قلوه، گوشت قرمز، ماهی 

و مرغ جذب بهتری نسبت به آهن موجود در منابع گیاهی 
دارد و حدود 30-10 درصد آن در دستگاه گوارش جذب 
می شود. اما آهن منابع گیاهی که شامل سبزیجات،  حبوبات، 
مغزدانه ها و غلات است جذب کمی داشته و حدود 5-10 

درصد آن جذب می شود. پس چه باید کرد؟
آیا نبایستی از منابع گیاهی آهن استفاده نمود؟ همانگونه 
خواص  دارای  گیاهی  مواد  است  مسلم  همگان  بر  که 
تغذیه ای بسیار خوبی هستند و حاوی مواد ضروری برای 
بدن می باشند. پس لازم است حتما در برنامه غذایی روزانه 
گنجانده شوند. اما برای افزایش جذب آهن گیاهی لازم است 
به مواد گیاهی حاوی آهن مقدار مناسبی از یکی از منابع 
ویتامین C )مثلا آب لیموترش تازه( به هنگام مصرف یعنی 
پس از آماده سازی و طبخ غذا، اضافه نمود، به این ترتیب آهن 

موجود در منابع گیاهی بهتر جذب خواهد شد.
تهیه دسرهای مفید

افرادی که عادت به مصرف بستنی دارند و در واقع بستنی 
را بسیار دوست دارند لازم است بدانند که بستنی به علت دارا 
بودن مقدار زیادی شکر و نیز چربی بالا، چنانچه در مصرفش 
چربی های  افزایش  و  چاقی  موجب  می تواند  شود  افراط 
نامطلوب خون، بالا رفتن فشار خون و در افراد آماده ابتلاء به 

دیابت )پردیابیتیک( منجر به دیابت بشود.
افرادی که به طور مکرر بستنی را به صورت مخلوط با 
برخی میوه ها مثلا طالبی، هلو، شلیل، گیلاس، آلبالو و بعضی 
میوه های دیگر میل کنند، اولا میوه ها می توانند جانشین 
بستنی شوند و به این ترتیب مقدار بستنی چربی دریافتی 
کاهش می یابد. علاوه بر آن می توانند از ویتامین ها و سایر 

مواد مغذی موجود در میوه ها استفاده کنند.
 چه موادی را با هم نخوریم , تغذیه سالم

مصرف دو نوع پروتئین های گیاهی به همراه یکدیگر 
ارزش بیولوژیکی پروتئین آنها بالا می برد.

کدام مواد را با یکدیگر مصرف نکنیم
باور غلط دیگری که در ذهن بسیاری از افراد تثبیت شده 
آن است که بلافاصله بعد از صرف غذا و یا با فاصله کوتاهی 
بعد از غذا باید شیرینی میل نمایند تا غذا بهتر هضم شود. 
این باور صحیح نیست. زیرا عمل هضم یک فرآیند طبیعی 
بدن است و به طور معمول غذا بایستی در دستگاه گوارش به 
خوبی هضم و جذب شود، چنانچه اختلالی در فرآیند هضم 
یا جذب رخ دهد، یک وضعیت غیرعادی است و باید شخص 
حتما تحت نظر متخصص گوارش به مداوا بپردازد. بنابراین 
برای عمل هضم نیازی به شیرینی نیست. عادت دادن خود 
به مصرف شیرینی بعد از غذا نه تنها مفید نیست بلکه موجب 

چاقی، افزایش چربی های نامطلوب خون و برقراری عادت 
غلط مصرف شیرینی متعاقب صرف غذا می شود.

خوردن نوشابه های گازدار به همراه غذا
بعضی از افراد معتقدند خوردن نوشابه های گازدار به همراه 
غذا، به هضم غذا کمک می کند. مصرف نوشابه نه تنها ضروری 
و مفید نیست بلکه زیان هایی نیز برای تمام افراد از کودک و 
بزرگسال، زن و مردم و پیر و جوان در بر دارد، بنابراین از 
چنین عادتی نیز نباید پیروی کرد و به هیچ وجه نباید خود را 

به مصرف نوشابه ها یا مواد غذایی زیان آور عادت داد.
خوردن آب و مایعات همراه غذا

باور برخی اشخاص این است که مصرف آب همراه غذا 
موجب بلع بهتر غذا می شود. در مورد بلع هم مانند هضم 
و جذب لازم است بدانیم که این عمل یک مکانیزم طبیعی 
است و پس از گذاردن غذا در دهان و جویدن لقمه، عمل 
بلع انجام خواهد شد. اختلال در بلع غذا از عوارضی است که 
حتما باید پیگیری و درمان شود، نوشیدن آب یا مایعات به 
مقدار زیاد همراه غذا موجب رقیق شدن شیره های گوارشی 
شده و مانع تاثیر کافی و کامل شیره های گوارشی بر روی غذا 
می گردد که نتیجه آن، اختلال در هضم و جذب غذا و دفع 

مواد مغذی از روده می باشد.
نوشیدن چای با فاصله نزدیک به غذا

متاسفانه یکی از عادات نامطلوب هم وطنانمان،  نوشیدن 
چای پس از صرف غذاست. چای با وجود آنکه به علت 
دارا بودن پلی فنل، برای سلامت شخص مفید است )البته 
چنانچه در نوشیدن آن افراط نشود و ضمنا چای کمرنگ 
نوشیده شود( اما به علت دارا بودن ماده ای به نام تانن، باعث 
دفع آهن غذا از بدن می شود، به این ترتیب که تانن موجود 
در چای با آهن غذا تشکیل ترکیبی به نام تانات آهن می دهد 

که غیرقابل جذب است و باعث دفع آهن می شود.
خوردن ماست یا نوشیدن دوغ همراه ماهی

برخی از افراد، با خوردن ماست یا دوغ همراه غذاهای حاوی 
ماهی موافق نیستند و معتقدند که باعث نفخ و ناراحتی 
گوارش می شود این مساله ارتباط زیادی با وضعیت گوارش 
شخص دارد. بعضی ها چنانچه ماهی را با دوغ یا ماست 
میل کنند دچار نفخ، اختلالات گوارشی و حتی گاه اسهال 
می شوند. برخی افراد دیگر در اثر خوردن این مواد غذایی 
با هم سردی شان می کند ولی بعضی دیگر در اثر خوردن 
ماهی با ماست یا دوغ دچار هیچ نوع عارضه ای نمی شوند. 
بنابراین هر فردی باید با توجه به وضعیت دستگاه های بدن 
خود و به خصوص دستگاه گوارش خود نوع تغذیه اش را 

مشخص نماید.

ساخت نمونه اولیه نانوابزار تشخیص سرطان
محققان اخیرا نانوابزاری برای تشخیص زودهنگام سرطان ارائه کردند. این دستگاه به صورت سیار بوده و به 
سادگی می توان آن را به نواحی دورافتاده روستایی برد. نمونه اولیه این دستگاه ساخته شده و اخیرا در نمایشگاهی 

در تایلند رونمایی شده است.
از یک دستگاه  اولیه  نمونه  به طراحی  )NANOTECH( موفق  نانو  فناوری    پژوهشگران مرکز ملی 
کولپوسکوپ دیجیتال شدند که از آن می توان برای تشخیص سرطان لوله فالوپ تخمدان استفاده کرد. این ابزار 
که به INSpectDX شهرت دارد به صورت سیار بوده و می توان به سرعت از آن برای شناسایی، تصویربرداری 

و ثبت نتایج حاصل از آزمایش های تشخیص سرطان استفاده کرد.
می گوید:   NANOTEC مرکز  در  مجتمع  نانوسیستم  بخش  محققان  از  تانتیسانتیسوم  کیتبونگ 
»بیمارستان ها و کلینیک های موجود در نواحی روستایی معمولا فاقد ابزار و ادوات مناسب برای تشخیص 
زودهنگام سرطان تخمدان هستند. این ابزار جدید می تواند به صورت سیار برای شناسایی سرطان استفاده شود. 
این دستگاه به پزشکان اجازه می دهد تا داده های بدست آمده از فرآیند تشخیص بیماری را از طریق سیستم 
مخابراتی بی سیم به مراکز درمانی شهری منتقل کنند. با این کار نتایج به سرعت ارزیابی شده و روش درمانی 
مناسب سریع برای بیمار تجویز می شود.« این نانوابزار اخیرا در نمایشگاه Thai Medi Fair که از تاریخ 18 

تا 20 آگوست در بانکوک برگزار می شود رونمایی شده تا سرمایه گذاران علاقه مند با این فناوری آشنا شوند.
همچنین این دستگاه به دانشکده پزشکی سیریراج در دانشگاه ماهیدول معرفی شده تا آزمون های بیشتری 

روی آن انجام شود. 

 چه موادی را با هم بخوریم؟ چه موادی را با هم نخوریم؟
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توصیه پلیس
محسنات و خوبی های 

حجاب اسلامی و مضرات 
بی حجابی را برای 

فرزندان خود بیان نمایید.

به مناسبت هفته کتاب 2۴ آبان تا 2 آذر؛

برای رشد مطالعه چه باید کرد؟
 آمار مطالعه در کشور رضایت بخش نیست و این بی توجهی می تواند در رشد و تعالی 

جامعه تاثیرات منفی برجای گذارد. برای رشد مطالعه در کشور چه باید کرد؟
 فرهنگ و شخصیت معمولا از دوره کودکی در انسان شکل می گیرد و تا پایان عمر نیز 
با او خواهد بود بر همین اساس فرهنگ مطالعه به عنوان یکی از عوامل رشد آدمی باید از 
این سنین در کودکان مورد توجه قرار گیرد. میزان علاقه به مطالعه و یادگیری در اولین 
سال های زندگی و حتی پیش از ورود به مدرسه شکل می گیرد و چنانچه این موضوع 
در این دوره مورد غفلت قرار گیرد می تواند زیان های زیادی به رش��د جامعه به همراه 
داشته باشد. خانواده در برنامه ریزی و ایجاد علاقه به مطالعه در فرزندان نقش مهمی را 
ایفا می کند و شناخت دقیق نسبت به فرزندان و شناسایی نیازهای اساسی آنها می توانند 
کمک موثری بر روند رشد ذهنی وتحصیلی آنها داشته باشند. آموزش روش های صحیح 
مطالعه به کودکانی که دارای عادات نامناسب و اشتباهی هستند، باعث می شود که هم 

والدین و هم کودکان از مطالعه کردن لذت ببرند.
آمار نشر حوزه کتاب کودک و نوجوان 

گزارش های موسسه خانه کتاب نشان می دهد بیش از سه هزار کتاب کودک و نوجوان 
از ابتدای امسال تاکنون به بازار نشر عرضه شده که بالغ بر یکهزار عنوان آن کمک درسی 
و آموزشی بوده و کودکان و نوجوان کمتر به کتاب خواندن عادت دارند. در حال حاضر 
شمارگان کتابهای خوب و با کیفیت بسیار پایین بوده و حدود 20 میلیون مخاطب در 
حوزه کودک و نوجوان داریم که همه گروه های سنی شامل خردسال، کودکان و نوجوانان 

را در بر می گیرد. 
زیر ساخت های لازم برای ترویج خرید کتاب وجود ندارد

برخی از کارشناسان حوزه فرهنگ بر این باورند که تولید بیش از اندازه کتاب و عرضه 
آن در بین مردم در شرایطی که زیر ساخت لازم برای کتاب خوانی و ترویج خرید کتاب 
در جامعه وجود ندارد و تقاضایی در بازار نیست سبب می شود که فقط بازار کتاب اشباع 
ش��ود و سبب پس زدن کتاب می ش��ود. به گفته آنان ،در کشور ما تولید در درجه اول 
دارای اهمیت، عرضه درجه دوم و مصرف در درجه آخر است، در حالی که این ترتیب باید 
برعکس باشد و به جای تقویت تولید و خرید تعدادی کتاب از ناشران باید مصرف و میزان 
تقاضا را تقویت کنیم. صادق نظری کارشناس و نویسنده در این زمینه می گوید:فضای 
ذهنی کودک و نوجوان از یکدیگر متمایز است و نوشتن برای این دو گروه تخصص های 
خود را می طلبد اما به واقع با توجه به شناختی که یک نویسنده نوجوان از اوضاع و شرایط 

یک کودک دارد، می تواند کودک نویس خوبی هم باشد.
ایده های نو در حوزه کتاب استفاده نمی شود

وی با بیان اینکه دغدغه ما کتاب کودک و کتابخوانی در مدارس است،ادامه می دهد: 
متاس��فانه از همه ظرفیت های خلاقانه جهت پالایش و گزینش ایده ها استفاده نمی 
شود. نسل های گذشته آن طور که باید راه را برای نسل جدید باز نکرده اند و آن چنان 
از ایده های نو استفاده نمی شود. این نویسنده با اشاره به اینکه با توسعه فرهنگی ،کشور 
می تواند ارتقا یابد،می افزاید:باید در بخش فرهنگ دغدغه داشته باشیم تا بتوانیم سطح 

انسانی افراد را ارتقا دهیم. 
کاهش کتابخوانی 

نظری تصریح می کند:ما باید این موضوع را قبول کنیم که کتابخوانی ما روز به روز در حال 
کاهش است. یک نویسنده کودک و نوجوان نیز با بیان اینکه تیراژ کتاب های کودکان به 
500 نسخه کاهش یافته است ، می گوید: این مسئله یک فاجعه فرهنگی در حوزه کتاب 
و کتابخوانی محسوب می شود. رودابه حمزه ای می افزاید: نوشته های خوب در حوزه شعر 
و قصه کودک وجود دارد اما شرایط چاپ مطلوب نیست و بسیاری از نویسندگان حاضر به 
انتشار آثار خود نیستند. وی با بیان اینکه مشکلات اقتصادی در سال های اخیر کیفیت کار 
ناشران را تحت تاثیر قرار داده است، اظهار می دارد: تورم اقتصادی در سال های اخیر دامن 
صنعت چاپ و نشر را هم گرفته و با افزایش قیمت مواد اولیه و عوامل فنی تولید چون کاغذ، 
مقوا، دستگاه چاپ و رنگ و غیره هزینه تولید کتاب را افزایش داده و به همین دلیل تیراژ 
کتاب های کودکان و نوجوانان بسیار پایین آمده است . این نویسنده، ناکارآمدی نظام توزیع و 
پخش را به عنوان یکی از عمده ترین مشکلات نشر و موثرترین عامل در کاهش سرانه مطالعه 
دانست و اضافه می کند: با این اوضاع در حوزه نشر، نباید انتظار داشته باشیم که کودکان 
با فرهنگ ایرانی پرورش یابند، انتشار کتاب های کودک کاهش یافته است و در عین حال 

بسیاری از کتاب ها به دلیل سیستم نامناسب توزیع به شهرستان ها و روستاها نمی رسد.
توزیع ناقص کتاب و عدم دسترسی مردم 

حمزه ای ادامه می دهد: توزیع ناقص و ناکارآمد کتاب امکان دسترسی مخاطبان به کتاب 
را از بین می برد و خود موجب کاهش تقاضا می شود. 

وی با بیان اینکه ، بازی های رایانه ای و دنیای مجازی جای کتاب و کتابخوانی کودکان 
را گرفته است ، تصریح می کند: نهادهای دولتی باید تدابیری مهم در این زمینه برای 
کودکان که سرمایه های فرهنگی و غیره کشور هستند، بیاندیشند. این نویسنده کودک و 
نوجوان خاطرنشان می کند: این نهادها باید با بازنگری در سیاست های فرهنگی و تدوین 
راهبردی ملی در صدد رفع مشکلات کتاب و کتابخوانی برآیند و از صنعت نشر حمایت 
کنند. بی توجهی به حوزه کتاب و کتابخوانی یک بیماری فرهنگی است و هیچ ابزار و 
وسایل ارتباطی نمی تواند مانند کتاب خواندن برای کودکان و نوجوانان لذت بخش باشد.

شاهکارهای ادبی به نمایش درآیند 
ضرورت دارد ش��اهکارهای ادبی کودکان و نوجوانان در قالب نمایش هایی در مدارس و 
کانون های فرهنگی به اجرا در آیند تا آنان نسبت به این آثار کنجکاو شده و به خواندن کتاب 
روی بیاورند، زیرا مطالعه کتاب مهارت های شناختی، عاطفی و اجتماعی را در کودکان و 
نوجوانان توسعه می دهد. هفته کتاب که از شنبه تا پایان هفته جاری ) 2۴ آبان تا 2 آذرماه( 
ادامه دارد فرصت مناسبی است تا به رشد مطالعه در میان کودکان و نوجوانان بیشتر دقت 

کنیم تا مطالعه و خواندن کتاب به یک فرهنگ در بین آینده سازان تبدیل شود.

از بین بردن حس حسادت در کودکان
یکی از مهم ترین دلایلی که نباید کودکان را با بچه های دیگر مقایسه کرد این است که روی 
اعتماد به نفس آنها اثر منفی خواهد گذاشت. جعفر بای آسیب شناس اظهار کرد: والدین نباید 
کودک خود را تحقیر و سرزنش کنند حتی برای اشتباهات و خطاهای او، بلکه باید ملایم و 
با لحن درست به او تذکر دهند.   وی افزود: اگر کودکان را با هم سن و سالان خود مقایسه 
شوند، اولین نتیجه قابل مشاهده بروز حس شدید در کودک خواهد بود که می تواند تاثیرات 
سویی را در برداشته باشد.   این آسیب شناس در پایان گفت:  خانواده بهتر صحیح رفتار 
کودک خودشان  را از نظر سنی و تجربه پایین آورده و در جایگاه کودک تصور کنند نه اینکه 

بخواهند کودک وارد دنیای خودشان کنند.
 
ترس کودکان را از بین ببرید! 

هرچه احساس اعتماد کودک قوی تر باشد، ترس خود را راحت تر بروز می دهد و بهتر 
می تواند با آن مقابله کند. جعفربای آسیب شناس اظهار کرد: یکی از اقدامات موثری که 
می تواند برای کاهش ترس کودکشان به گونه ای هدفمندانجام دهند این است که والدین 
برای آنها داستان بخوانند.  وی افزود: زمان خواب کودک را میتوان با تداعی های خوش 
وآرامش بخش همراه ساخت.به عنوان مثال مسواک زدن،شنیدن داستان ساده ویا خاطره 
ای از دوران کودکی می تواند ترس فرزند خود را کاهش داد.   بای تصریح کرد: والدین 
باید کودکان را همان طور که هستند بپذیرند،عاشقانه دوستشان داشته باشند وبه جای 
فریاد زدن آنها را در آغوش بگیرند.   این آسیب شناس در پایان گفت: هرگز نباید برای 
تربیت کودکان آنها را ترساند چون این کار درست مانند تنبیه بدنی در تربیت مضر است.

 
 

والدین مسئولیت پذیر
 فرزندان مسئولیت پذیر بار می آورند

اگر والدین کارهای کودکان را بدون مس��ئولیت پذیری انجام دهند، این عمل نه تنها 
کمکی به کودک نمی کند، بلکه منجر به بی مسئولیتی فرزندان نیز می شود.

جعفر بای آسیب شناس ، یکی از موارد اساسی در آموزش مسئولیت پذیری به کودکان، 
استفاده از عواقب طبیعی و منطقی رفتارها است.   وی افزود: والدین باید از همان سنین 
کودکی مس��ئولیت های را به فرزندان کوچک علاقه زیادی به کمک کردن دارند و در 
زمان کودکی این عمل باعث رشد و اشتیاق در آنها می شود.   بای تصریح کرد: مسئولیت 
پذیری مهارتی است که باید آن را به کودکان آموخت تا در آینده نه چندان دور در زندگی 
اجتماعی دچار مشکل نشوند.   این آسیب شناس در  پایان گفت: بعضی والدین آن قدر به 
کودکانشان مسئولیت می دهند و آن قدر سخت می گیرند که کودک را خسته و از دنیای 
کودکی جدا می کنند.   والدین باید اجازه بدهند کودک مطابق با سنش رشد کند و دوران 
کودکی اش را به خوبی بگذارند و مسئولیت کارهای خودش را به عهده بگیرد تا مفهوم کار 

درست و اشتباه را در همان کودکی به خوبی دریابد.

احترام در نام بردن کودک، لازم است
احترام به کودک یکی از عوامل مهم در رشد شخصیت کودک است.

جعفربای آسیب شناس اظهار کرد: اگر والدین نسبت به فرزندان خود احترام بگذارند، 
در تربیت آنها موفق تر هس��تند، چون کودکان در این موقع بهتر به حرف های والدین 
خود گوش می دهند.   وی افزود: آموزش  احترام یکی از مهمترین وظایف ،که به عهده 
والدین است وبهترین روش آموزش آن، نشان دادن احترام است.   بای تصریح کرد: درک 
وشکیبایی والدین به کودک کمک می کند تابرای خود احترام قاءل شود وخویشتن داری 
رابیاموزد.والدین باید به نیازهای روحی فرزندان وتمایل آنان به داشتن روابط صمیمانه با 
همسالان احترام بگذارند.   این آسیب شناس در پایان گفت: کودکان به صبوری، شکیبایی 

و محبت والدین نیاز دارند. معاونت اجتماعی – اداره آموزش همگانی 

 توبه هیچ شرطی ندارد
 توبه، یعنی حالت پشیمانی و تلاطم درونی که هیچ شرطی 
ندارد و اگر در قرآن کریم، شرایطی برای توبه بیان شده است، 
حاوی یک سلسله نکات مهمّ اخلاقی است. از جمله این که: 
انس��ان گنهکار، در اثر عادت به گناه، موفّق به توبه از گناه 
نمی شود یا در برخی از موارد، خود را گناهکار نمی شمارد که 
پشیمان شده و توبه کند و در مواردی نیز پشیمانی واقعی 
برای گناهکار رخ نمی دهد و ندامت او در اثر کیفری است که 
در مقابل راه خود مشاهده می کند و چنانچه رها شود، مجدّداً 
مرتکب همان گناهان خواهد شد و به دروغ، اظهار پشیمانی 
و ندامت می کند؛ بنابراین، توبه هیچ شرطی ندارد و صِرف 

پشیمانی حقیقی، تحقّق می یابد.
پذیرش توبه بدون شرط

از منظر قرآن کریم و روایات اهل بیت )علیهم السلام(، بلکه از 
نظر عقل، پذیرش توبه از سوی پروردگار متعال، هیچ شرطی 
ندارد. ارکان توبه که عبارتند از »ندامت قلبی، استغفار زبانی، 
عزم اصلاح و اصلاح«، باید محقّق شوند تا توبه پذیرفته شود، 
امّا رکن اساسی توبه، ندامت قلبی است که اگر واقعی باشد، 
به دنبال آن، س��ایر ارکان توبه، محقّق می گردند. یعنی به 
صرف پیدا شدن حالت درونی پشیمانی از گناه، توبه پذیرفته 
می شود؛ زیرا لازمه پشیمانی، اظهار پشیمانی )استغفار زبانی( 
و تصمیم بر ترک گناه )عزم اصلاح( و عمل بر طبق دستورات 
الهی )اصلاح( است .به بیان دیگر، اگر کسی از عمل زشت 
و ناهنجار خویش، اظهار پشیمانی ننماید یا تصمیم بر ترک 
گناه نداش��ته باشد یا طبق فرمان حق تعالی عمل ننماید، 
در حقیقت نس��بت به گناه خود پشیمان هم نشده است. 
بنابراین، نمی توان گفت: ارکان توبه، شرایط توبه هستند، بلکه 
توبه هیچ شرطی ندارد و آن ارکان، لازم و ملزوم توبه هستند.

حاصل س��خن اینکه، اگر کسی، هر چند گناهان او بزرگ 
و فراوان باش��د، به راس��تی از گذشته خود پشیمان شود و 
پشیمانی او با ترک گناه همراه باشد، به یقین باید بداند که 
خداوند تبارک و تعالی گناهان او را می آمرزد و بالاتر این که، 
سیّئات و بدی های او را به حسنات و نیکی ها مبدّل می سازد؛ 
چنانکه قرآن ش��ریف می فرماید: إلِاَّا مَنْ تابَ وَ آمَنَ وَ عَمِلَ 
ُ سَیِّئاتهِِمْ حَسَناتٍ ]فرقان/ 70؛  لُ اللهَّا عَمَلًا صالحِاً فَأوُلْئِکَ یبَُدِّ
ر. ک: طه/ 82، فرقان/ 71، قصص/ 67[. هنگامی که خداوند 
رحمان و رحیم، توبه بنده خویش را می پذیرد، پرونده سیاه 
و پر از گناه او را به پرونده درخشانی تبدیل می کند که در 

صفحه اوّل آن، ثواب توبه نمایان است و درخشندگی دارد.
تحلیل شرایط پذیرش توبه

حال ممکن است این سوال مطرح شود که اگر توبه هیچ 
شرطی ندارد، چگونه در آیاتی از قرآن کریم، شرایطی برای 
توبه ذکر ش��ده اس��ت؟ مثلًا در آیات 17 و 18 سوره نساء، 
چهار شرط برای پذیرش توبه از سوی حق تعالی بیان شده 
��وءَ بجَِهالةٍَ ثمَُّا  َّامَا التَّاوبةَُ عَلیَ اللهِ للَِّاذینَ یعَْمَلُونَ السُّ اس��ت:إن
یّئاتِ  یتَُوبوُنَ مِنْ قَریبٍ ]...[ وَ لیَْسَتِ التَّاوبةَُ للَِّاذینَ یعَْمَلُونَ السَّا
حَتّ��ی إذَا حَضَرَ احَدَهُمُ المَْوتُ قَالَ إنِیّ تبُْتُ الآنَ وَ لَا الَّاذینَ 
یمَُوتوُنَ وَ هُمْ کُفّارٌ ]نس��اء/ 18- 17[.توبه نزد خداوند، تنها 
برای کس��انی است که از روی نادانی مرتکب گناه می شوند 
س��پس به زودی توبه می کنند ... و توبه کس��انی که گناه 
می کنند تا وقتی که مرگ یکی از ایشان فرا می رسد، می گوید 
اکنون توبه کردم، پذیرفته نیست و )نیز توبه( کسانی که در 
حال کفر می میرند، پذیرفته نخواهد شد. همان گونه که در 
ظاهر این دو آیه شریفه ملاحظه می شود، چهار شرط برای 
پذیرش توبه تعیین شده است:1( گناه از روی جهالت و به 
خاطر نادانی باش��د )نه از روی علم و عمد(.2( توبه را تأخیر 
نیندازد.3( توبه قبل از دیدن مرگ باشد.۴( توبه بعد از مرگ 
نباشد.پاسخ این سوال به طور اختصار، آن است که: آنچه در 
ظاهر این دو آیه شریفه ملاحظه می شود، نیازمند توضیح و 
تفسیر است و این دو آیه شریفه، نکات ظریف و دقیق دیگری 
را درب��ر دارد که باید تبیین گردد. در واقع، ظاهر این آیات، 

علاوه بر این که خلاف آیات متعدّد دیگری است، خلاف سیره 
پیامبر اکرم )صلی الله و علیه وآله( و ائمّه هدی )علیهم السلام( 
در برخورد با گناهکاران نیز می باشد. افزون بر این، دین اسلام 
مدّعی است که بن بست در آن وجود ندارد و نپذیرفتن توبه از 
سوی خداوند متعال، نوعی بن بست به شمار می رود. بنابراین 
با توجّه به آنچه از ظاهر این دو آیه شریفه فهمیده می شود 
که توبه چهار گروه پذیرفته نمی گردد، باید نکات مهمّی را که 
در توضیح و تفسیر این دو آیه شریفه وجود دارد، بیان نماییم:

لجاجت در ارتکاب گناه
گاهی گناه در اثر طغیان یکی از غرایز اس��ت و در نتیجه، 
تسلّط هوی و هوس و طغیان غریزه یا صفت رذیله موجب 
می ش��ود که انس��ان، »معرفت« خود را تقریباً از دس��ت 
بدهد؛ قرآن ش��ریف این حالت را »جهالت« نامیده است و 
معلوم اس��ت که توبه از این نوع گناه پذیرفته است؛ امّا اگر 
ارتکاب گناه در اثر عناد و لجاج و از روی طغیانگری و انکار 
و دشمنی با حقّ و حقیقت باشد، طبیعی است که چنین  
گناهی، زمینه ساز عدم آمرزش الهی می شود. گناهی که از 
روی لجاجت و دشمنی با حق تعالی انجام می پذیرد، حکایت 
از کفر می کند و کس��ی  که با خداوند لجاج��ت ورزد و در 
مقابل حق ایستادگی کند، موفّق به توبه نخواهد شد؛ زیرا 
وقتی حالت عناد و لجاج در وجود کسی مسلّط شود، مانع 
از آن اس��ت که از کرده خود پشیمان گردد و مسلّماً بدون 
پش��یمانی، توبه محقّق نخواهد شد. بنابراین، این که قرآن 
ش��ریف »جهالت« را در توبه، شرط فرموده است، حکایت 
از یک نکته مهمّ اخلاقی دارد و آن، این است که: اگر گناه و 
نافرمانی از سر عناد و لجاج صورت گرفت، توبه از آن ممکن 
نیست و در حقیقت، چنین انسان گناهکاری توبه نمی کند 

که توبه او پذیرفته شود.
تسویف در توبه

گاهی، »تسَ��ویف« در توبه، یعنی به آینده واگذار کردن و 
بی اعتنایی به گناه و فراموشی آن، جای پشیمانی را در وجود 
انسان می گیرد و مانع از پدید آمدن حالت توبه می شود. در 
چنین وضعی معلوم اس��ت که این انسان، خود را گناهکار 
نمی داند تا توبه کند. پس اینکه قرآن ش��ریف »فوریت« و 
»عدم تأخیر« را در توبه ش��رط دانسته، باز هم حاوی یک 
نکته با اهمیت اخلاقی است و آن این که: بی اعتنایی به گناه، 

موجب عادت انسان به گناه می شود و در اثر عادت، قبح گناه 
از دل می رود و در نتیجه گناه از ضمیر آگاه انسان به ضمیر 
ناآگاه وی منتقل ش��ده و موجب می گردد تا انسان، خود را 
گناهکار نداند و در این صورت طبیعی اس��ت که توبه هم 
نمی کند.امام صادق )علیه السلام( در این زمینه، در یک بیان 
تحلیلی با ذکر یک تشبیه معقول به محسوس، می فرمایند: 
اگر کسی یک گناه مرتکب ش��ود، یک نقطه سیاه در دل 
او پدیدار می ش��ود. حال اگر توبه کند، آن سیاهی بر طرف 
می شود. ولی اگر توبه نکند و گناه دیگری انجام دهد، سیاهی 
دل او دو چن��دان می ش��ود و به همین ص��ورت ادامه پیدا 
می کند، تا سراسر دل او سیاه شود. به این ترتیب، گناهِ روی 
گناه، دل انسان را سیاه می کند و می میراند: »إذَِا أذَْنبََ العَْبْدُ 
کَانَ نقُْطَةً سَوْدَاءَ عَلیَ قَلبِْهِ فَإنِْ هُوَ تاَبَ وَ أقَْلعََ واَسْتَغْفَرَ صَفَا 
نبِْ  نبُْ عَلیَ الذَّا قَلبُْهُ مِنْهَا وَ إنِْ هُوَ لمَْ یتَُبْ وَ لمَْ یسَْتَغْفِرْ کَانَ الذَّا
وَادِ حَتَّای یغَْمُرَ القَْلبَْ فَیَمُوتَ بکَِثْرَةِ غِطَاءِ  وَادُ عَلیَ السَّا وَ السَّا
نوُبِ عَلیَْه« ]إرشاد القلوب إلی الصواب، ج 1، ص ۴6[. پر  الذُّ
واضح اس��ت که وقتی دل کسی سیاه شد، صاحب آن دل، 
هرگز رستگار نمی گردد. قرآن کریم در این باره می فرماید: 
ونَ]مطففین/ 1۴[  کَلاَّا بلَْ رانَ عَلی قُلُوبهِِمْ ما کانوُا یکَْسِ��بُ
چنین نیس��ت که آن ها می پندارند، بلکه اعمالشان چون 
زنگاری بر دل هایش��ان نشسته اس��ت. مهم تر آن که وقتی 
س��یاهی و تاریکی، در اثر گناهِ روی گناه، دل انس��ان را فرا 
گرفت، نه تنها توبه نمی کند، بلکه به استهزا آیات الهی نیز 
بوُا بآِیاتِ  وای أنَْ کَذَّا می پردازد: ثمَُّا کانَ عاقبَِةَ الَّاذینَ أسَاوُا السُّ
ِ وَ کانوُا بهِا یسَْتَهْزِوُنَ ]روم/ 10[ سپس سرانجام کسانی  اللهَّا
که اعمال بد مرتکب شدند به جایی رسید که آیات خدا را 
تکذیب کردند و آن را به مسخره گرفتند. بنابراین، منظور 
قرآن کریم از شرط دوّم توبه )به تأخیر نینداختن آن(، این 
است که اگر کسی توبه را به تأخیر بیندازد، گرفتار گناهِ روی 
گناه می شود و پس از آن، گناه خود را توجیه کرده و اصلًا 
توبه نمی کند که توبه او پذیرفته شود. در این مجال، تذکّر 
و توصیه همیشگی را تکرار کنیم که: »مراقب باشید گناه 
نکنید و اگر گناهی مرتکب شدید، فوراً توبه نمایید و اجازه 
ندهید گناه شما تکرار شود که گرفتار عادت به گناه و پس از 
آن توجیه گناه می شوید و این امر، بدبختی فراوانی به همراه 

خواهد داشت.«

آزاد سازی سوسنگرد؛ 
تجلی ایستادگی در کلام امام)ره( 

وقایع دفاع مقدس به جهت انطباق با اعتقادات و ارزش ها و فرهنگ اسلامی از ارزش 
ویژه ای در تاریخ میهن اس��لامی برخوردار است. آن دوران پر از حماسه به تعبیر مقام 
معظم رهبری سرشار از هزاران هزار حادثه است که حتی نتوانسته ایم فهرستی از آن ها 

تهیه کنیم.
حماسه شکست حصر سوس��نگرد در 26 آبان سال 59، یکی از وقایع سرنوشت ساز 
دوران دفاع مقدس است که کمتر به آن پرداخته شده. این حماسه بزرگ از افتخارات 
نظام اسلامی و برگ زرینی در دیوان دفاع مقدس می باشد و به دلیل مولفه های ویژه ای 
که در شکل گیری آن وجود دارد، گرامیداشت و یادآوری آن همچون سایر حماسه های 

دوران دفاع مقدس، ضرورتی گریزناپذیر است.
نهال نوپای انقلاب اسلامی هنوز به پایان دو سالگی خود نرسیده بود که دشمن بعثی با 
حمایت استکبار جهانی جنگ تحمیلی را آغاز نمود و در دومین ماه آن، در میان عواملی 
چون عدم انسجام نیروهای مسلح، کمبودها و تشدید مشکلات داخلی و درگیری های 
ایجاد شده توسط منافقین و ضد انقلاب، سوسنگرد به محاصره دشمن سرتاپا مسلح در 

آمد.
نقش موثر و قاطع گوهر ولایت فقیه و مدیریت و رهبری امام عظیم الشان)ره( و پیگیری 
نمایندگان خاص ایشان از جمله شهید چمران و حضرت آقا- که در آن زمان نماینده امام 
در شورای عالی دفاع بودند- همراه با مقاومت مردم و همت و حمیّت رزمندگان اسلام، 
باعث توقف محاصره دشمن و شکسته شدن حصر سوسنگرد شد و معادلات منطقه را 
بر هم زد؛ حماسه ای که اگر به وقوع نمی پیوست، استقرار عراق در جبهه میانی، سقوط 
اهواز و شهادت صدها رزمنده در حصر، از نتایج قطعی آن بود ضمن آنکه پیامدها و عوارض 
سیاسی نظامی خاص خود را نیز به دنبال داشت. لذا فرمان اکید حضرت امام)ره( در 25 
آبان 59 که "سوسنگرد تا فردا باید آزاد شود"، شکست حصر این شهر و حماسه ماندگار 
آزاد سازی سوسنگرد را به عنوان اولین پیروزی قوای اسلام در دوران دفاع مقدس رقم زد.

حقانیت راه و کلام امام عزیز، مدیریت الهی و قدرتمندی را در وجود ایش��ان متبلور 
ساخته بود به طوری که مشابه چنین حماسه هایی نیز از سوی ایشان در جریان پاوه، 
شکست حصر آبادان، حفظ جزایر و ... مشهود بود و با استقامت مردم و پیروزی قاطع و 
بی درنگ رزمندگان اسلام محقق گشت؛ از سویی دیگر صدام ملعون بارها با عربده کشی، 
وعده اعطای کلید بصره و بغداد را داده بود اما رزمندگان اسلام با توکل بر خدا به فتوحات 
عظیمی در آن دوران دست یافتند. هنر مدیریت بی نظیر امام عظیم الشان در آن شرایط 
خاص، اثبات این مطلب بود که ما باید روی پای خود بایستیم و دوست و دشمن خود را 
بشناسیم؛ مرور حماسه های جاودانی که با خون جوانان رشید و ایثار ایثارگران سرافراز و 
جانفشانی همه اقشار ملت بزرگ ایران عجین گشته و به ثمر رسیده است، حاکی از این 
پیام است که آحاد افراد جامعه برای مقابله با ظلم و استکبار و نفوذ ایادی آن، باید همواره 
آمادگی کامل داشته و در این راه با تبعیت از رهنمودهای رهبر فرزانه خویش، تجربیات 
گرانقدر دوران دفاع مقدس از جمله شکست حصر سوسنگر را برای مقابله همه جانبه با 
دشمنان در همه عرصه ها، درونی سازی و بکار گیری کند. امروز نیز خدمتگزاران نظام 
مقدس جمهوری اسلامی و امت سرافراز، پاسداری از پیام خون شهدا، عمل به وصایای 
امام راحل)ره( و رهنمودهای مقام عظمای ولایت را چراغ راه خود قرار داده و با همدلی و 
همراهی در تحقق آرمان های اسلام ناب محمدی)ص( تا تشکیل حکومت جهانی اسلام 

از هیچ کوششی فروگذار نخواهند کرد.
مدیر کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم

احمد حسینی

نیازهای سخت افزاری و نرم افزاری تفکیک زباله از مبدا

 گزارش/ سمیه رضایی

برای اجرای تفکیک زباله از مبدا و بازیافت آنها از یک سو باید 
زیرساخت های لازم برای جمع آوری جداگانه زباله ها ایجاد کرد و از 
سوی دیگر باید چاره ای فرهنگی اندیشید تا مردم به طور جدی و 

واقعی سعی در تفکیک زباله داشته باشند.
یکی از مهم ترین معضلات جامعه کنونی به خصوص در کشورهای 
در حال توسعه، مسئله دفع و بازیافت زباله است. با افزایش جمعیت 
و همچنین صنعتی شدن جوامع میزان تولید زباله افزایش یافته اما 
هنوز متناسب با میزان تولید زباله راهی برای بازیافت و دفع پسماندها 

پیدا نشده است.
وقتی وارد طبیعت می شویم و نگاهی به اطراف و محیط زیست 
خود می اندازیم محال است که در گوشه ای از طبیعت زباله ای 
روی زمین رها نشده باشد. اگرچه زباله های تر زودتر می توانند به 
چرخه طبیعت بازگردند اما امان از وقتی که حجمی انبوه از زباله ها 
را پلاستیک و شیشه شامل شوند آنگاه باید برای تجزیه و بازگشت 

دوباره آن ها به چرخه طبیعت سال ها در انتظار ماند.
برای رهایی از این معضل بسیاری از کشورهای جهان بحث 
تفکیک زباله از مبدأ را اندیشیده اند که با انجام این کار علاوه بر 
رعایت مسائل بهداشتی کالاهای حاصل از مواد بازیافتی نیز از 

سلامت بیشتری برخوردارند.
علاوه بر بحث سلامت، بازیافت زباله از مبدأ به میزان قابل توجهی 

از هزینه های جمع آوری و ساماندهی زباله ها می کاهد از این رو 
بحث تفکیک زباله از مبدأ مورد توجه مسئولان قرار گرفته و بر این 
عمل تأکید می شود. با این حال قابل ذکر است تا زمانی که خود 
مردم نسبت به کاهش تولید زباله اهتمام نورزند و در این زمینه 
فرهنگ سازی نشود حل این معضل با اقدامات ده ها نهاد و سازمان 

هم همچنان با چالش روبه رو می شود.
طبق آمار مقدار تولید زباله برای هر نفر در جهان چیزی معادل 
300 تا ۴00 گرم است که این میزان در ایران حدود 700 گرم یعنی 
دو برابر میانگین جهانی است. در ایران سالانه حدود 18 میلیون تن 
زباله تولید می شود که نسبت به میزان جمعیت، سه برابر تولید زباله 

چین است.
در استان قم نیز میزان حجم تولید زباله بالاست و بر اساس 
آمار در این استان نیز روزانه 700 تن زباله تولید می شود که 20 
درصد از زباله های شهری قم را زباله های خشک شامل می شوند. 
زباله خشکی که در شهر قم مورد  نیز میزان  در سال گذشته 
بازیافت قرار گرفت حدود 1500 تن بود و همین مسئله مسئولان 
سازمان مدیریت پسماند را بر آن داشته تا برای کاهش تولید زباله 
و فرهنگ سازی در این خصوص و همچنین تفکیک زباله از مبدأ 
دست به کار شوند و در تمام مناطق هشت گانه شهرداری قم اقدام به 
اجرای توسعه طرح تفکیک زباله از مبدأ کنند و بتوانند از این طریق 
به دستاوردهایی در این حوزه نائل آیند. همچنین قابل ذکر است 
که در شهر قم 11 غرفه تفکیک زباله شهری در حال فعالیت است.

سید عبدالله میر ابراهیمی سرپرست سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری قم تفکیک زباله را امری مهم خواند و گفت: سازمان 
پسماند اقداماتی را برای تفکیک زباله در مبدأ در نظر گرفته است. وی 
با اشاره به مزایای تفکیک زباله در مبدأ گفت: انجام این عمل از حجم 

زباله ها می کاهد و می توان زباله های خشک را قابل بازیافت کرد.
میر ابراهیمی با بیان اینکه باید از تفکیک های غیرمجاز در مبدأ 
جلوگیری کرد ادامه داد: این عمل نیازمند جمع آوری و ساماندهی 
دوره گردهاست و همچنین طبق قانون مدیریت پسماند نسبت به 

ساماندهی گاراژها اقدام شده است.
وی خواستار همکاری دیگر سازمان ها در این خصوص شد و افزود: 
با نیروی انتظامی و خدمات شهری شهرداری مکاتبات صورت گرفته 

است تا برنامه ریزی های لازم در این زمینه انجام شود.
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم نقش مردم در 
مدیریت پسماند را مهم خواند و گفت: در صورتی که خود مردم نیز 
در این زمینه مشارکت داشته باشند ارائه خدمات به آن ها مطلوب تر 
انجام خواهد شد. وی با اشاره به آموزش بازیافت و تفکیک پسماند 
به شکل رودررو در مناطق دو و 6 شهرداری قم افزود: همچنین 
بروشورهای آموزشی و کیسه های مختص زباله های خشک در این 

مناطق توزیع خواهد شد.
قابل ذکر است که بحث پاکی و پاکیزگی که اسلام دائماً بر آن 
تأکید دارد تنها مختص پاکیزگی انسان و پاکی جسم نیست بلکه 
نظافت و زیبایی شهری و بحث توجه به دفع اصولی و صحیح 

پسماندها نیز از جمله مواردی است که مستلزم توجه است.
در این خصوص حجت الاسلام والمسلمین سیدمحمد آتش زر 
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم با اشاره 
به حدیثی از حضرت محمد )ص( که پاکیزگی نیمی از ایمان است، 

گفت: این احادیث نشان از اهمیت پاکیزگی در دین اسلام دارد.
وی با بیان اینکه دین اسلام تأکید جدی بر زندگی پاک و منزه 
دارد، ادامه داد: لازم است افراد بر اساس سبک زندگی که اسلام 

مشخص کرده است حرکت کنند.
حجت الاسلام آتش زر با اشاره به اینکه اکنون تنها سازمان های 
مدیریت پسماند شهرداری ها وظیفه نظافت شهری را برعهده دارند، 
گفت: لازم است توسط مسئولان در این خصوص چاره اندیشی شود 

و مردم نیز در این عرصه وارد شوند.
وی با بیان اینکه تاکنون اجرای طرح تفکیک زباله از مبدأ با 
دستاوردهای مطلوبی همراه بوده است، ادامه داد: نقش مردم در 

پیشرفت و توسعه ظرفیت های شهری غیرقابل انکار است.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم، قم را 
شهری پاک خواند و گفت: ضروری است که قم به الگویی برای سایر 
شهرها و جوامع تبدیل شود که تحقق این امر همکاری شهروندان در 

رعایت نظافت شهری را می طلبد.
قابل ذکر است که تفکیک زباله در حفاظت از محیط زیست 
تأثیری بسزا دارد و این عمل می تواند نویدبخش جامعه ای سبز 
و عاری از آلودگی برای نسل آینده و فرزندانمان باشد. همچنین 

تفکیک زباله می تواند تأثیری بسزا در اقتصاد داشته باشد.
در این خصوص رضا حیدری کارشناس ارشد محیط زیست 
تفکیک زباله را یک امر شاخص و حیاتی برای صیانت از محیط 
زیست خواند و گفت: اجرای این طرح علاوه بر اینکه از آلودگی های 

زیست محیطی جلوگیری می کند، اقتصاد را نیز رونق می بخشد.
وی ادامه داد: اجرای این طرح می تواند به ایجاد اشتغال و پایین 

آوردن هزینه های جمع آوری پسماندها کمک کند.
وی با اشاره به وجود پسماندهای آسیب زا در محیط زیست گفت: 
استفاده از ظروف یک بار مصرف به تشدید آلودگی محیط زیست 
کمک می کند که باید در این خصوص اطلاع رسانی و فرهنگ سازی 
صورت گیرد. حیدری با اشاره به انواع پسماندها از جمله کشاورزی، 
صنعتی، پزشکی و... گفت: لازم است شهرداری در تمام این حوزه ها 
بازیافت صحیح پسماندها کند چراکه  اقدام به تفکیک، دفع و 
سوزاندن و دفن کردن زباله ها روشی منفی و مخرب برای کنترل 

پسماند است.
حیدری با اشاره به ماندگاری بالا و عدم تجزیه پسماندهای خشک 
در محیط گفت: در صورت تفکیک این مواد می توان آن ها را به 
چرخه مصرف بازگرداند و به صورت عملیاتی و کاربردی از آن ها 
استفاده کرد. کارشناس محیط زیست فرهنگ سازی در خصوص 
کاهش تولید زباله را بسیار مهم دانست و ادامه داد: استفاده از ظرفیت 
رسانه ها برای فرهنگ سازی و همچنین تهیه بروشور در خصوص 

مضرات تولید پسماند می تواند در این خصوص مؤثر باشد.
قابل ذکر است که یکی از ارکان مهم در رسیدن به توسعه پایدار 
بحث مدیریت پسماندهاست که در سال 1383 با به تصویب رسیدن 
قانون مدیریت پسماند، این امر مورد توجه اکثر دستگاه ها و سازمان ها 
قرار گرفت؛ اما به نظر می رسد که اجرای تفکیک زباله از مبدأ و 
بازیافت آن ها نیازمند سخت افزارها و نرم افزارهای لازم است. از یک 
سو باید زیرساخت های لازم برای جمع آوری جداگانه زباله ها ایجاد 
کرد و از سوی دیگر باید چاره ای فرهنگی اندیشید تا مردم به طور 

جدی و واقعی سعی در تفکیک زباله داشته باشند.

آگهی فقدان سند مالکیت
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صفحه 231 دفتر 689 ذیل ثبت 1322۴0 بنام محمد مومنی صادره و تسلیم شده است سپس طی سند 3883-91/10/28 دفتر 88 قم به مهتاب فریدونی انتقال 
قطعی شده است مفقود گردیده لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی 
وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ 

نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقرارت اقدام خواهد شد.
جعفرکاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 
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در ابتدای نهمین جلسه رسیدگی به اتهامات متهم ردیف اول 
پرونده نفتی وکیل بانک مسکن یکی از سازمان های شاکی از بابک 

زنجانی مطالبی را در خصوص صحبت های متهم بیان کرد.
احمدپور با تشکر از دادگاه و زحمات بازپرس پرونده گفت: بازپرس 
پرونده و نماینده دادستان تهران و همچنین قاضی دادگاه بسیار 

هوشمندانه عمل کردند.

مسائل مطرح شده از سوی بابک زنجانی 
خارج از چارچوب کیفرخواست بوده است

وکیل بانک مسکن در واکنش به برخی گفته های متهم در 
جلسات نهم، دهم و هجدهم آبان اعلام کرد: مسائل مطرح شده 
از سوی بابک زنجانی خارج از چارچوب کیفرخواست بوده است و 
مسائلی را به بانک مسکن نسبت دادند که باعث تشویش اذهان 

مدیران، مشتریان این بانک و همچنین مردم عادی شد.
وی با اشاره به این جمله متهم مبنی بر اینکه )در یک روز غیر 
تعطیل مدیران بانک مسکن از من خواستند مبلغی را به آنها کمک 
کنم(، گفت: زنجانی اعلام کرده بود با توجه به اینکه قرار بوده است 
دادگاه به پرونده هیات مدیره این بانک رسیدگی کند آنها از من 
خواسته بودند مبلغی را به آنها کمک کنم. من هم 65 میلیون یورو را 
تبدیل به ریال کرده و درنهایت 67 میلیارد تومان بابت تسویه شرکتی 

به بانک مسکن واریز کردم.
احمدپور تصریح کرد: زنجانی اعلام کرده بود پس از این واریز 
پولش را از بانک مطالبه می کند؛ اما بانک به جای پول در اختیارش 

ملک قرار می دهد.
وکیل مدافع بانک مسکن در خصوص این ادعای بابک زنجانی 
توضیح داد: شرکتی با مدیریت آقای )ا. ر( تسهیلاتی را از بانک اخذ 
کرده بود که معوق مانده بودند، از آنجایی که وثیقه های ارزشمند 
در اختیار بانک داشت آقای )ر( از بابک زنجانی می خواهد کل این 
معوقات را پرداخت کرده و در عوض وثیقه های در گروه بانک را 

دریافت کند.
وی با بیان اینکه این معامله به صورت شفاهی و بین سه نفر 
مطرح می شود، گفت: زنجانی بر روی سربرگ شرکت »اس تی 
تی بنکرز« نامه ای را به هیات مدیره بانک مسکن می فرستد و پیرو 
مذاکره حضوری در خصوص پرداخت بدهی شرکتی به مبلغ 67 

میلیارد تومان آمادگی خود را جهت پرداخت بدهی اعلام می کند.
وی ادامه داد: متعاقب این نامه آقای )ا. ر( در نامه ای به عنوان 
مدیرعامل وقت بانک اعلام می کند که املاک مربوط به اینجانب 
شامل املاک امیر آباد، کیش، مرزداران و پاسداران به نام بانک مسکن 
شده است با توجه به تسویه بدهی از سوی بابک زنجانی کل املاک 

تحویل ایشان شود.

علت عدم انتقال رسمی اسناد به نام بابک زنجانی
 از سوی بانک مسکن چه بود؟

وکیل مدافع بانک مسکن با اشاره به نامه نگاری هایی که در 
خصوص نقل و انتقال اموال مذکور انجام شد، عنوان کرد: بابک 
زنجانی در نامه ای به مدیر حقوقی بانک مسکن اعلام داشته است 
شش ماه از پرداخت بدهی 67 میلیارد تومانی گذشته است؛ اما بانک 
نسبت به انتقال سند رسمی اقدامی نکرده است بنابراین تقاضای 

عودت اسناد وکالتی را دارم.
احمد پور در خصوص علت عدم انتقال رسمی اسناد به نام بابک 
زنجانی توضیح داد: با توجه به اظهارات مدیران قبلی و فعلی بانک، 
به علت پرداخت های صورت گرفته تفاوت هایی ایجاد شده بود و 
مبلغ پرداختی تکافوی کل بدهی را نمی داده است و مسئولان با وی 

در حال مذاکره بودند تا همه بدهی پرداخت و انتقالات انجام شود.
وکیل مدافع بانک مسکن به اظهارات بازپرس پس از دستگیری 
زنجانی اشاره و تصریح کرد: دستور قضایی بازپرس حکایت از این دارد 
که در قبال پرداخت بدهی 67 میلیارد تومانی املاک در رهن بانک 
مورد توافق قرار گرفته و جزو اموال زنجانی محسوب می شده است؛ 
چرا که دستور توقیف این اموال صادر شده است بنابراین اگر اموال 

برای زنجانی نبود علتی برای توقیف آنها وجود نداشت.
احمدپور با تکذیب بخشی از ادعاهای بابک زنجانی عنوان کرد: 
ادعای زنجانی که عنوان کرده بود به خاطر استیصال مدیران بانک 
و جلوگیری از بازداشت آن ها اقدام به پرداخت بدهی کرده است 
صحیح نیست؛ چرا که ایشان قبل از اقدام در مورد تسویه حساب 
برای شرکت »عراق سیر اویل« بیش از 355 میلیارد ریال بدهکار 

بوده است.
وی با بیان اینکه بانک مسکن قصد عدم انتقال اسناد را نداشته 
است، گفت: علت زمانبر بودن این مسئله عدم پرداخت بدهی کامل 
آقای )ا.ر( بوده است بنابراین با وجود اینکه خود زنجانی هم می داند 
و در دادگاه هم اظهار داشته است که کلیه اموال خود و خانواده اش 
توقیف شده است با این حال طوری رفتار می کند که واریز وجه 
به قصد مساعدت بوده است.به هر حال امیدواریم با توضیحات فوق 

زنجانی از حراج میز و صندلی های بانک مسکن منصرف شود.

اظهارات بابک زنجانی در خصوص
 محکومیت بانک مسکن کذب محض است

احمد پور به بخش دیگری از اظهارات بابک زنجانی در تاریخ 18 
آبان اشاره و تصریح کرد: بابک زنجانی بانک مسکن را محکوم به یک 
میلیارد کرده است و این درحالی است که با بررسی های انجام شده 
مشخص شده است که اظهارات وی در خصوص محکومیت بانک 
مسکن کذب محض است و له یا علیه این بانک محکومیتی در داخل 

و یا خارج از کشور مطرح نبوده است.
وی از طرح شکایت علیه بابک زنجانی خبر داد و عنوان کرد: با 
توجه به این که این صحبت های متهم از مصادیق نشراکاذیب است 
در اولین فرصت از او شکایت کرده و او را تحت تعقیب کیفری قرار 

می دهیم.
وکیل مدافع بانک مسکن در ادامه قرائت شکایت این بانک از 
بابک زنجانی عنوان کرد: بخشی از شکایت بانک مسکن در خصوص 
ارائه سیستم »آی وان تو آی وان« و چگونگی سپرده گذاری و ارسال 

پیام های واهی ارزی به حساب اشخاص حقوقی است.

ماجرای نحوه ورود و آشنایی زنجانی با بانک مسکن
وی به نحوه ورود و آشنایی زنجانی به بانک مسکن اشاره و تصریح 
کرد: ابتدای ورود مربوط به سال 89 با درخواست تنزیل سفته های 
صادره »عراق سیو اویل« به نمایندگی )م . ق( به موجب 418 میلیارد 

و 270 میلیون تسهیلات بوده است.
احمد پور با اشاره به محدودیت های بانک ها ناشی از شرایط 
تحریم گفت: همانطور که در کیفرخواست نیز مطرح شده بود به 
دلیل تحریم ها محدودیت هایی در سیستم سوئیفتی و ارسال حواله 
های ارزی ایجاد شده بود و زنجانی از این فرصت سوء استفاده کرده و 
سیستمی به نام »آی وان تو آی وان« طراحی و با کارت های اعتباری 

در اختیار بانک ها قرار می داده است.
وکیل مدافع بانک مسکن اظهار داشت: با توجه به دستورات 
مدیرعامل وقت مبنی بر استفاده از این سیستم و برون رفت از 
مشکلات ناشی از تحریم 3 میلیون کارت اعتباری از شرکت »اس 
تی تی بنکرز« خریداری می شود و در نهایت هیات مدیره بابت 10 
میلیون یورو خرید در هفته موافقت و جمعاَ 96 فقره کارت اعتباری 
به مبلغ بیش از 91 میلیون یورو بابت استفاده از سیستم ای وان تو 

ای وان خریداری می شود.
احمد پور عنوان کرد: روزهای ابتدایی خرید این کارتها و استفاده 
از سیستم طراحی شده از طریق این سیستم حواله های ارزی واریز 
می شدند؛ اما پس از آن ماهها طول می کشید که حواله های ارسالی 
به حساب ذی نفعان واریز شود و در مواردی نیز هیچ گاه حواله ای 

به دست مشتریان نرسید.
وکیل مدافع بانک مسکن با اشاره به اعتراض مشتریان از این 
رویه گفت: با توجه به افزایش اعتراضات مشتریان بانک مسکن از 42 
میلیارد یورو باقی مانده کارت های اعتباری استفاده نکرده و قرار شد 
این مبلغ به شرکت »اس تی تی بنکرز« مرجوع شود. لازم به ذکر 
است این شرکت 165 میلیون ریال فقط بابت نصب دو دستگاه »آی 

وان تو آی وان« دریافت کرده است.
وکیل مدافع بانک مسکن اظهار داشت: درحالی بابک زنجانی 
بیش از 92 میلیون کارت اعتباری به بانک مسکن فروخته و پولش 
را نیز دریافت کرده بود در موارد متعددی حواله های ارزی به حساب 
ذی نفعان واریز نمی شد و چون سیستم طوری طراحی شده بود که 
حواله ها به حسابی به اسم بابک زنجانی واریز می شد و ایشان هر وقت 

که می خواستند این حواله ها را جا به جا می کرده و یا در حساب 
خود نگه می داشتند.

وی در بخش دیگری از قرائت شکایت بانک مسکن به افتتاح 4 
فقره حساب در بانک FIIB اشاره کرد و افزود: نظر به اینکه تحریم 
های تحمیلی موجب شده بود مشکلات و محدودیت هایی برای 
سیستم سوئیفتی بانک های داخلی اتفاق بیفتد بانک های کشور در 

جهت رفع مشکلات درصدد چاره اندیشی بودند.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه سه وزیر وقت و رئیس بانک مرکزی 
در آن زمان به نوعی بانک FIIB مالزی را مورد تأیید قرار داده بودند 
و از طرف دیگر بانک مسکن 60 درصد سهام این بانک را خریداری 
کرده بود تمامی این مسائل باعث جلب اعتماد مدیران بانکی شده بود.

احمدپور ادامه داد: بانک FIIBطی نامه ای اعلام می کند اطلاعات 
حساب بانک مسکن در این بانک به شرح زیر است و بانک مسکن 
اقدام به واریز مبالغ 70 میلیون لیر ترکیه، 240 میلیون یوان چین  
 FIIB و 365 میلیون یورو به حساب های مفتوحه خود نزد بانک

می کند.
 احمد پور عنوان کرد: به دستور بانک مسکن از محل این 
حساب ها به حواله ذی نفعان ارسال می شده است ولی مبلغ 70 
میلیون لیر ترکیه، 161 میلیون و 284 هزار یوان چین و 22 میلیون 
و 769 هزار یورو در حسابهای بانک مسکن نزد بانک FIIB باقی می 
ماند و پس از این بانک مالزیایی نه تنها به پیام های بانک مسکن 
پاسخ نمی دهد بلکه از استرداد مبلغ باقی مانده به ارزش 65 میلیون و 
 FIIB 500 یورو خودداری می کند. با توجه به اینکه خبر تحریم بانک
اعلام می شود عدم امکان انتقال بین المللی حساب های بانک مسکن 

طی نامه ای اعلام می شود.
وی افزود: با وجود عدم انتقال مبالغ فوق شرکت »اس تی تی 
بنکرز« طی نامه ای در سال 91 از بانک مسکن درخواست می کند 
مبلغ 500 میلیارد وون کره جنوبی را به حساب شرکت نیکو واریز 
کند. بانک مسکن نیز طی نامه ای اعلام می کند در صورتی که بانک 
FIIB معادل مبلغ درخواستی را واریز کند تا این درخواست عملی 
شود و در نهایت هم این اتفاق نمی افتد و وجهی به شرکت نفتی 

»ن« واریز نمی شود.

درخواست مدیرعامل سابق 
سازمان تأمین اجتماعی از بانک مسکن

وی به درخواست مدیرعامل سابق سازمان تأمین اجتماعی از 
بانک مسکن اشاره و عنوان کرد: مدیرعامل سابق سازمان تامین 
اجتماعی به مدیر عامل بانک مسکن مراجعه و به صورت دست 
نویسی درخواست می کند حساب های ارزی برای سازمان وی افتتاح 
شود و با اصرار نامبرده نامه ای در همان روز به حساب مفتوحه صادر 
و به مدیرعامل سابق سازمان تامین اجتماعی تحویل داده می شود. 
وی ادامه داد: با افزوده شدن نام بابک زنجانی و بانک FIIB در لیست 
تحریم های جدید در تاریخ 91.10.13 جهت آگاه کردن سازمان 
تأمین اجتماعی از وضعیت جدید بانک مسکن نامه ای را مبنی بر عدم 
امکان استفاده از حواله های ارزی و دستور مراقبت های لازم به سازمان 

تأمین اجتماعی ارسال می کند.
احمدپور عنوان کرد: با ارسال این نامه ها چندین پیام به بانک 
مسکن ارسال و اعلام می شود تا حواله 442 میلیاردی را برگشت 
دهد. سازمان تأمین اجتماعی نیز استرداد حواله مذکور را منوط به 
دادن لاشه های چک نزد بانک می داند. همانطور که معاون دادستان 
نیز در کیفرخواست اعلام کرده بود تأمین اجتماعی تعدادی از شرکت 
های خود را به ارزش 4 میلیارد و 400 میلیون دلار با بابک زنجانی 
مورد معامله قرار می دهد و پس از ارسال حواله به شرکت »اس تی تی 
بنکرز« بابک زنجانی پرداخت وجه فوق به تأمین اجتماعی را موکول 

به اخذ چک تضمینی می داند.
وکیل مدافع بانک مسکن ادامه داد: سازمان تأمین اجتماعی چون 
نامه تأیید فوق را در اختیار دارد 5 فقره چک تضمینی را صادر و در 
اختیار بابک زنجانی قرار می دهد و این چک ها همان چک هایی است 

که استرداد آن ها را شرط بازگشت حواله ها می داند.
احمدپور با اشاره به عناوین مجرمانه بابک زنجانی در خصوص 
فعالیت هایش با بانک مسکن عنوان کرد: زنجانی از طریق خرید سهام 
بانک FIIB و کنت مالزی به ارزش 12 میلیون دلار و فروش 60 
درصد سهام آنها به 20 برابر یعنی مبلغ 90 میلیون دلار به بانک 

مسکن می کند.
وی با اشاره به نامه و تأیید سه وزیر سابق و رئیس بانک مرکزی 
وقت گفت: اخذ تأیید بابک زنجانی از سه وزیر و رئیس بانک مرکزی 
وقت زمینه اعتماد مدیران بانکی و جلب اعتماد آنها به بابک زنجانی 
فراهم می شود و متهم مدیران را جهت رفع مشکلات بانکی امیدوار 
می کند. به همین منظور بانک مسکن اقدام به افتتاح 4 فقره حساب 
بانکی در بانکهای خارجی زنجانی می کند و مبالغی را نیز به حساب 

این بانکها واریز می کند.

هیچ وجه و حواله ای به حساب های مفتوحه
 بانک مسکن واریز نشده است

احمد پور به سفر هیات بازرسی به مالزی اشاره و تصریح کرد: 
هیاتی متشکل از نمایندگان دادستانی و کارشناسان بانک مرکزی 
جهت بررسی عملکرد بانک های زنجانی به مالزی سفر می کند تا 
اظهارات وی در خصوص در اختیار داشتن وجوه را مورد بررسی 
قرار دهد که مشخص می شود بانکهای مذکور اعتبار لازم را نداشته 

است.
وکیل مدافع بانک مسکن با تأکید بر اینکه هیچ وجه و حواله 
ای به حساب های مفتوحه بانک مسکن واریز نشده است، گفت: 
این وجوه به حساب های آقای زنجانی واریز شده اند و صرفه هزینه 
های شخصی وی شده است علاوه براین زنجانی از این وجوه بانک 
مسکن طلب پیمانکاران نفت را پرداخت کرده است و این درحالی 
است که زنجانی باید طلب را از جای دیگری پرداخت می کرده 

است.
وی مدعی شد، بابک زنجانی بانک های خارجی خود و تأیید وزرا 
و عدم پرداخت وجوه بانک مسکن را ابزاری متقلبانه مطرح کرده است 

تا با امیدوار نمودن مدیران بانکی به آنها وعده دروغین دهد.
احمد پور فعالیت های بابک زنجانی را مصداق بارز کلاهبرداری 
دانست و افزود: از جمله جرائم زنجانی عبارت است از کلاهبرداری، 
تسهیل مال از طریق نامشروع، خیانت در امانت. همچنین جرائم 
وی در مورد سه فقره حواله ارزی بانک مسکن واضح و آشکار 
است و با توجه به این سه فقره اقدامات وی نشانگر عملی مجرمانه 

بوده است.
وکیل مدافع بانک مسکن ادامه داد: بخشی از فعالیت های بابک 

زنجانی مصداق بارز جعل و استفاده از اسناد مجعول بوده است.
وی خطاب به دادگاه گفت: ضمن صدور حکم قاطعانه خواستار 
حکم به رد وجوه ارزی مورد کلاهبرداری هستیم که معادل 56 

میلیون و 500 یورو می باشد.
وی از تنظیم دادخواست ناشی از ضرر و زیان این مبلغ به بانک 
مسکن خبر داد و گفت: خواستار صدور تأمین اموال متهم هستیم 
علاوه بر این دادخواستی ناشی از ضرر و زیان وارده را نیز تنظیم و به 

دادگاه تقدیم خواهیم کرد.

138 شرکت در تفاهم نامه زنجانی و مدیرعامل سابق 
سازمان تامین اجتماعی قید شده است

در ادامه این جلسه نماینده حقوقی سازمان تامین اجتماعی با 
اشاره به تفاهم نامه بابک زنجانی با سازمان تأمین اجتماعی گفت: 
بر حسب اسناد تفاهم نامه ای بین شرکت هلدینگ سورینت قشم و 
آقای ) ح . س( و سازمان تأمین اجتماعی با موضوعیت خرید تعدادی 

از شرکت های این سازمان منعقد می شود.
وی با بیان اینکه شرکت های این سازمان در سه دسته قابل 
تفکیک هستند، گفت: بخشی از شرکت ها غیر بورسی هستند که 
تعداد آنها 69 شرکت است و برخی نیز شرکت هایی هستند که 
دولت برای رد دیون خود به سازمان تامین اجتماعی داده است که 
تعداد آنها 30 شرکت و مابقی شرکت های بورسی هستند که تعداد 
آنها 47 شرکت بوده است و جمعا 138 شرکت مورد تفاهم نامه 

سازمان تأمین اجتماعی و بابک زنجانی بوده است.
نماینده حقوقی سازمان تأمین اجتماعی با اشاره به اینکه ارزش 
این تفاهم نامه 4 میلیارد یورو ین ژاپن بوده است، گفت: توافق شده 
است با توجه به سهام و ارزش هر شرکت مورد معامله قرار گیرد و 
شرکت های مورد انتخاب بورس بر اساس قیمت روز مورد معامله قرار 
گیرند و شرکت هلدینگ مبلغ را در حساب ارزی نزد بانک مسکن که 
به موجب نامه ای از طرف مدیر عامل وقت تعریف شده بود واریز کند.

وی عنوان کرد: در تفاهم نامه ذکر شده است مسئولیت وجه بر 
عهده خریدار خواهد بود و چنانچه در اثر تحریم قبل از واریز مشکلی 

بوجود باید رفع و حل آن به عهده شرکت هلدینگ بوده است.
وی به تعهدات سازمان تأمین اجتماعی در این تفاهم نامه اشاره 
و تصریح کرد: پس از دریافت وجه در حساب معرفی شده یک فقره 
چک معادل مبلغ دریافتی به شرکت هلدینگ به عنوان ضمانت ارائه 
کند.در راستای تفاهم نامه مدیر عامل سابق سازمان تأمین اجتماعی 

خواستار افتتاح حساب در بانک مسکن می شود.
وی در خصوص اختلاف مبلغ در این تفاهم نامه گفت: اختلافی 
پیش آمده بود که در شعبه 1057 کارکنان دولت نیز مطرح شد و به 
طور کلی این اختلاف مبلغ بر سر 13 هزار میلیارد ریال در محاسبه 

تبدیل ین به ریال مطرح شده بود.
 نماینده حقوقی سازمان تأمین اجتماعی عنوان کرد: مدیرعامل 
سابق سازمان تامین اجتماعی به موجب نامه ای خطاب به مدیر عامل 
بانک مسکن اعلام می کند مبلغ مورد اشاره در تفاهم نامه به بانک 
مرکزی واریز شود و درنهایت مدیر کل بین الملل بانک مسکن عنوان 

می کند وجه مورد نظر قابلیت تبدیل بین المللی ندارد.
وی در خصوص جرائم صورت گرفته از سوی بابک زنجانی عنوان 
کرد: کلاهبرداری و خیانت در امانت بخشی از جرائمی است که بابک 

زنجانی نسبت به سازمان تأمین اجتماعی انجام داده است.

شکایت وزارت نفت نوعی اعتراف نامه است
در ادامه جلسه دادگاه بابک زنجانی برای ارائه دفاعیات در جایگاه 
حاضر شد و خطاب به قاضی گفت: صادق ترین افرادی که تا الان 
در مورد پرونده من صحبت کرده اند نماینده وکیل سازمان تامین 

اجتماعی بود.
وی ادامه داد: من متوجه نشدم شکایت شرکت اچ کی و شرکت 
نفت از من تنظیم کیفر خواست بود یا طرح شکایت؛ چراکه شکایت 
وزارت نفت طبق بیان بازپرس در سال 93 انجام شده بود و ربطی به 

متنی که وکیل آن قرائت کرد، نداشت.
متهم نفتی ادامه داد: وکیل شرکت اچ کی در جایگاهی نیست که 
بخواهد کیفر خواست تنظیم کند و از زندگی خصوصی من صحبت 
کند وی لایحه دفاعیه نتظیم کرده و با دفاعی که انجام داده آسیب 
جدی به وزارت نفت زده است در اصل آمده ابرویی بردارد اما چشم 
را کور کرده است، بنابراین دفاع شرکت نفت در اصل اعتراف نامه و 

معجزه الهی در این روزهای سخت است.
وی تصریح کرد: وکیل شرکت اچ کی بنده را متهم به دزدی 
کرده که این امر حتما توسط وکلای من پیگیری می شود اینکه در 
پرونده من نبش قبر کرده اند و اعلام کرده اند که من دارای شناسنامه 
های جعلی بوده ام با وجود اینکه این پرونده مختومه شده و به آن 
رسیدگی شده است صحیح نیست و نیازی به بیان این موضوعات 

نیست.
بابک زنجانی ادامه داد: حراست نفت می دانسته که من چه 
چیزهایی در پرونده دارم از طرفی کسی که کار می کند دچار اتهامات 

حقوقی می شود و من پیامبر خدا نبودم که عاری از خطا باشم.

وزارت نفت حتی یک فقره قرارداد با من ندارد
متهم نفتی تصریح کرد: شما )وکیل شرکت نفت( بیان کردید 
که زنجانی تعدادی نامه به وزارت نفت ارسال کرده است من نیز بیان 
کردم که وزارت نفت بار خود را ارسال کرد و من قادر به ترخیص 
بارها نبودم و برای اینکه این بارها متروکه نشود هزینه کردم و آنها را 
جابجا کردم، تاکنون هیچ بارنامه و مدرکی دریافت نشده است بنابراین 
قصور خود را بی دلیل به من منتقل نکنید صاحب کالا وزارت نفت 

و شرکت )ن( بوده است.
بابک زنجانی درخصوص صحبت های وکیل شرکت اچ کی مبنی 
بر اینکه 11 فقره قرارداد فروش نفت با وی دارند، گفت: قرارداد دو 
طرفه است و وزارت نفت و شرکت اچ کی برخلاف ادعاهای اعلامی 

حتی یک فقره قرارداد با من ندارند.

ال عقیلی همان آقای )م س( معروف به سیدی است
وی ادامه داد: شما به من دو بارنامه که برای یک کشتی بود 
تحویل دادید و به خواسته شما آن را به شرکت »ال عقیلی« دادم 
که شما خودتان رفتید و 40میلیون دلار گرفتید، ال عقیلی همان 
آقای )م س( معروف به سیدی است که 5 میلیارد یورو به وزارت 

نفت بدهکار است.
بابک زنجانی درخصوص صحبتهای وکیل شرکت نفت مبنی بر 
اینکه گفته بود بانک مالزی یک وسیله است تصریح کرد: چگونه 
است که می گویید بانک مالزی یک وسیله است وبابک زنجانی طرف 
حساب است آیا هر جا به نفع است بانک قانونی است و هر جا به نفع 
نیست وسیله است، شما وکلا نمی توانید مسئولین را زیر سوال ببرید، 
شما هم مثل خانم )م م( در پرونده شده اید که از هیچ چیز خبر 

ندارید و توهین می کنید.

بالانس شیت شرکت نفت هدایت شده است
بابک زنجانی خطاب به وکیل شرکت اچ کی گفت: شما به بالانس 
شیت نفت اشاره کردید و نامه شرکت قسم خورده ای را به عنوان 
حسابرس اعلام کردید، آیا 660میلیون که خودتان پول بردید حساب 
نیست و چرا نباید در بالانس شیت باشد بنابراین این بالانس شیت 

هدایت شده است.
وی مدعی شد: بنده تا امروز به حرمت اشخاص حرفی نزدم، 
نامه ای که از معاونت وزارت اطلاعات به آقای )ش( ارجاع شد مبنی 
بر اینکه خانم های )م( و تعدادی اشخاص فاقد صلاحیت از وزارت 
هستند، این نامه هم اکنون موجود است که ارائه می دهم، من که 
وزارت نفت نیستم که پرسنلم را تخریب کنم بلکه با احترام بیان کردم 

که این افراد اطلاعی ندارند.

ادعای جدید بابک زنجانی درمورد ایمیلی 
از سوی معاون وزیر اطلاعات

بابک زنجانی خطاب به کارشناس بانک مرکزی که گفته بود شما 
انگار به جای بانک مرکزی همه کار می کردید، گفت: شما مدیران 
و کارشناسان محترم در مقام خود هستید که از مسائل کلان کشور 
اطلاعی ندارید من امروز مستند اعلام می کنم که معاون وزیر 
اطلاعات نامه ای به )ش( داده و از من درخواست می کنند که به 
دلیل اینکه بانکهای FIIB و کنت تنها روزنه نظام در این روزهای 
سخت است، آقای زنجانی اطلاعاتی از این عملکرد خود را در اختیار 
کسی قرار ندهد و در جایی ثبت نشود، این نامه با ایمیل از سوی 

)ش( به من ارسال شد.
بابک زنجانی اظهارات رئیس بانک مرکزی در خصوص واهی 

دانستن پول های خود را دخالت در کار دادگاه عنوان کرد.
وی تصریح کرد: در جلسات پیشین وکیل نفت بیان کرده است 
که نفت ما جزء کالاهای حلال و مجاز است و حال در مکتوبه ای 
اعلام کرده اند که نفت ایران کالای سیاه است و هیچ گمرکی آن را 

تحویل نمی گیرد.
)و د( واسطه ارتباط من با وزارت نفت نبوده است

بابک زنجانی در خصوص صحبتهای وکیل شرکت اچ کی که 
گفته بود که آقای)ش( زنجانی را به وزارت نفت معرفی کرده و )و د( 
واسطه بوده است مدعی شد: ارتباط من با نفت به دلیل اداره خزانه 

داری شما آقای )د(و بدهی های خزانه داری شما به من بوده است.
توضیحات زنجانی  درباره نحوه آشناییش با )ود(

بابک زنجانی تصریح کرد: نحوه آشنایی من با )ود( مربوط به 
واردات دارو و مرغ است و وی واسطه ارتباط من با وزارت نفت نبوده 

است.
تحریم پارس جنوبی ارتباطی به بنده ندارد

بابک زنجانی در خصوص صحبتهای وکیل اچ کی که گفته بود که 
زنجانی صدماتی به پارس جنوبی زده است گفت: این حرفها صحت 
ندارد بهتر است از دو نفر که در مورد پارس جنوبی اطلاع دارند پرس 
و جو شود بیش از 4 سال بود که وزارت پول طلبکاران را نداده بود و 

من اگر پول کسی را نداده باشم پول دو پیمانکار را داده ام.
وی ادامه داد: من وظیفه نداشتم قرارداد پارس جنوبی را برای شما 

حفظ کنم این موضوع مربوط به تحریم های ظالمانه است.
پیش پرداخت 7 دکل را پرداخت کرده ام

متهم نفتی تصریح کرد: پارس جنوبی زمانی می تواند کار کند که 
دسترسی آن به ذخایر دریایی فراهم شود چرا که بدون نفت کاری 
نمی تواند انجام دهد و این کار نیاز به دکل دارد، قطر، عربستان و 

امارات بیش از چندین دکل دارند اما ایران دکلی نداشت.
بابک زنجانی گفت: سال 88 هفت دکل نفتی را از طریق ارتش 
چین از یک شرکت آمریکایی خریدم. کسانی که کار تجاری بزرگ 
انجام می دهند مثل کارمندان نیستند بلکه در تجارت بزرگ اعتبار 

مهم است.
بابک زنجانی مدعی شد: من پیش پرداخت 7 دکل را پرداخت 
کردم، سال 90 سه دکل به کشور فروخته شد و در حال حاضر هم 
یک دکل صفر کیلومتر در حسابهای ایزو به وزارت نفت تحویل دادم.
ادعای شرکت )ف( مبنی بر دیده شدن آب در نفت و طرح 

شکایت علیه این شرکت توسط )ش( در امارات
بابک  زنجانی در خصوص بردن نفت به شرکت )ف( گفت: به 
مدت 5 ماه بارها در مالزی قابل جابجایی نبود چرا که مدارک وجود 
نداشت، از آقای)ش( خواستم این کار را پیگیری کند شما دو بار نامه 
دادید که آن را به ال عقیلی دادم که 40 میلیون دلار آن را گرفتید و 

بار دیگر دست خانمی در چین بود.
وی ادامه داد: وقتی بارها به شرکت )ف(، آقای )ش( من را به 
دبی دعوت کرد و من با توجه به اینکه رئیس شرکت )ف( فرد بزرگ 
و رئیس پلیس دبی بود از )ش( خواستم که به نحوی شرکت )ف( 
را درگیر کند که در این راستا )ش( با شرکت )ف( روابط دوستانه 

ایجاد می کند.
بابک زنجانی افزود: شرکت )ف( به )ش( می گوید من تعدادی 
ال سی دارم و )ش( از این شرکت ال سی مدت دار و یکی دو فروند 
کشتی نفت کش برای کارهای بازرگانی گرفت اما روابط )ش( با 
شرکت )ف( خصمانه می شود و آنها اعلام می کنند که در بارتان آب 
بوده است و با هم درگیر می شوند که )ش( شکایتی علیه شرکت 

)ف( در امارات تنظیم می کند.
متهم نفتی در خصوص صحبتهای وکیل شرکت نفت که گفته 
بود )ف ( مجرم است گفت: من وقتی به دفتر مدیر کل بانک مرکزی 
آمدم آنها به مصوبه ای دادند و آقای )ف( در حراست بانک مرکزی 
کار داشت و من با وی تماس گرفتم و )ف( گفت که در حراست 
بانک است بنابراین چون در بانک مرکزی کارداشته نمی توان گفت 
که مجرم است چرا که وی به خاطر من آنجا نبوده است و من را به 

آنجا نبرده است.
تلاش وزارت نفت برای بد جلوه دادن من هدایت شده است

وی مدعی شد: بانک مرکزی قراردادهایی که می گوید با من 
امضاء کرده است را نشان دهد، اینکه می گویند شیخ حشر چگونه 
15 میلیارد یورو در اختیار من قرار داده است باید بگویم کسانیکه 
کار بزرگ انجام می دهند مثل کارمندان نیستند، در کار بزرگ اعتبار 
حاکم است و مصداق آن پولهایی است که من به حساب بانک مسکن 
ریختم و 15 میلیارد یورویی است که از شیخ حشر گرفتم بنابراین 
اینها مسائلی نیست که بتوان در مورد آن به قانون و ماده استناد کرد.

کارت آی وان توسط بانک مالزی صادر شده است
بابک زنجانی در خصوص صحبتهای وکیل اچ کی مبنی بر 
استفاده از کارت آی وان در بانک مرکزی بدون مجوز مدعی شد: 
باید بگویم این کارت توسط بانک مالزی صادر شده است و اگر نیاز به 
مجوز باشد تمام مردم دنیا وقتی از کارتهای اعتباری خود استفاده می 
کنند باید مجوز بگیرند در حالی که مشتری که خدمات می گیرد 

نیاز به مجوز ندارد.
ماجرای افتتاح حساب در بانک مرکزی تاجیکستان

 و نامه ای که سر از سفارت آمریکا در آورد
متهم نفتی تصریح کرد: اینکه وزارت نفت اعلام کرده که بارها 
برای پول به خارج از کشور رفته ام و همیشه دست خالی برگشته ام 
باید بگویم که مورد اول آن مربوط به یکی از کشورهای همسایه در 
زمان تحریم است، از آنجا که وزارت نفت و بانک )م( حسابی نداشت 
من دستور پرداخت وجه را از سوی بانک )ک( به بانک مرکزی 

تاجیکستان دادم.
وی ادامه داد: سپس مسئولین بانک )م( به تاجیکستان رفتند و 
قرار شد بانک )م( در ایران در بانک مرکزی تاجیکستان حساب باز 
کنند و سپس از بانک مرکزی تاجیکستان نامه ای دریافت کردم و با 

آن نامه به ایران برگشتند.
بابک زنجانی ادامه داد: بعد از مدتی به طور عجیب، نامه سر از 
سفارت آمریکا در آورد و این سفارت بانک تاجیکستان را مورد تهدید 
قرار داد و بانک مرکزی تاجیکستان طی یک سوئفیت اعلام کرد به 

دلیل تحریم قادر به انجام عملیات نیست واینگونه پرونده را بستند.
ماجرای تامل دو بانک خیم اگزیم و جی پی مورگان

بابک زنجانی با بانک خیم اگزیم در روسیه اشاره کرد و گفت: این 
مورد برای بعد از تحریم ها است که شرکت اچ کی اعلام کرد بانک 
)م( حسابی در بانک خیم اگزیم روسیه باز کرده که طی آن من با 

مدیر خیم اگزیم ملاقات کردم.
وی ادامه مدعی شد: من شخصا می گشتم تا بانکهای مختلفی را 
برای دور زدن تحریم ها پیدا کنم، بانکی در کانادا برای جابجایی پول 
ها پیدا کردم که مدیران آن ایرانی بودند و مبلغ حدود 2میلیارد به 
حساب جی پی مورگان واریز کردیم و این بانک به بانک خیم اگزیم 
اعلام کند که مبلغ 2 میلیارد به حساب شما پول ریختم که در این 
میان بانک جی پی مورگان می پرسد این مبلغ بنام چه کسی است 

بنده گفتم شما واریز کنید به شما لفظی اعلام می شود.
بابک زنجانی تصریح کرد: جلسه ای در بانک )م( گذاشتیم و 
آقایان گفتند به بانک جی پی مورگان بنویسید این پول مربوط به 
شرکت BMI است و بانک )م( نامه ای نوشت که بنده پول را به 
حساب بانک )م( ایران واریز کردم و مدارک آن موجود است این در 
حالی است که آقایان من را زیر سوال بردند که می خواهم از این بانک 

تقلب کنم در حالی که ما چاره ای نداشتیم.
متهم نفتی افزود: آقای )X( از مدیران کنت تاجیکستان است و 
موفق به پرداخت مبلغ از یک بانک روسی شد و این نامه به رئیس کل 
بانک مرکزی ارسال و رونوشتی هم به دادستانی و قوه قضائیه رفت که 
با توجه به اینکه از طریق تلکس به راحتی ارسال نمی شود به صورت 

دستی به وکیل بنده ارجاع شد.÷

نقش شورای نگهبان در 
شطرنج انتخاباتی اصلاح طلبان

از چندماه پیش و در آستانه انتخابات مجلس دهم، بحث 
ها بر سر چند و چون بررسی صلاحیت ها آغاز شد. نقدها 
تکراری اند و پاسخ های شورای نگهبان تکراری تر. انتقادها 

حتی با تصمیم شوای نگهبان برای جایگزینی تعبیر »عدم احراز صلاحیت« به جای »رد 
صلاحیت« که از بار معنایی منفی کمتری برخوردار است، کمتر نشده و البته مقاومت 
شورای نگهبان هم از اصرار بر اصولش کاهش نیافته است. در این فضا روشی که برخی 
چهره های شاخص سیاسی برگزیده اند، لابی با شورای نگهبان درباره کاندیداهای خاص 

است. لابی ای که در دوره های پیش در موارد متعددی جواب داده است.
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شاخه های مختلف اصلاح طلبان، بسته به میزان تندروی یا اعتدال شان، روشهای 
متفاوتی را برای فضاسازی انتخابات مجلس دهم ترسیم کرده اند. دست کم در مورد تعداد 

نامزدها دو روش برشمرده شده است.
نخست اینکه سونامی داوطلبان را راه بیاندازند و با استفاده از عدم تایید صلاحیت بسیای 

از آنها، با بهره گیری از روش مظلوم نمایی، بازار انتخابات را به سود خود گرم کنند. 
شورای نگهبان در برابر این فرایند که اجرای آن توسط تندوهای اصلاح طلب متصور 
است، دو راه در پیش رو  خواهد داشت: یا مقهور فضای ناشی از تکثر نامزدها خواهد شد 
)که فرضی بعید است( و یا صلاحیت تعداد زیادی را احراز نخواهد کرد )که فرضی واقعی 
تر است(. به نظر می رسد در هر دو حالت، توپ در زمین شورای نگهبان است و فرصت 

فضاسازی برای تندروهای اصلاح طلب فراهم خواهد شد.
دومین روش اصلاح طلبان، معرفی کاندیداهای محدود است. همانگونه که برخی اصلاح 
طلبان معتدل گفته اند این روش به منظور پرهیز از التهاب سیاسی در انتخابات و نیز کاهش 
مانور شورای نگهبان در رد صلاحیت هاست. حتی برخی چهره های شاخص اصلاح طلب از 
جمله محمدرضا عارف از لابی با اعضای شوای نگهبان سخن گفته اند که برداشت عمومی 
از این حرف آن است که جریان اصلاح طلب به دنبال اخذ تضمین هایی در این زمینه است.

اگر اصلاح طلبان چنین روشی را پیشه کنند، به احتمال زیاد با اعتراض بخش تندرو 
خود مواجه خواهند شد. اما بخش اعتدالی اصلاح طلبان در انتخابات ریاست جمهوری 
اخیر دریافته اند، تن دادن به حداقل ها می تواند برای آنها بیشترین منفعت را داشته باشد. 
اینکه جسته گریخته بعضی اصلاح طلبان از حمایت خود از معتدل های اصولگرا سخن می 
رانند، ناظر به این نکته است که در پی آنند که با کمترین هزینه، بالاترین بهره را ببرند. 
طبعا شورای نگهبان در چنین فضایی اولا با حجم کمتری از کاندیداها روبرو خواهد بود 
و هم هجمه کمتری را متوجه خود می کند. در عین حال اصلاح طلبان به هدف خود به 

طور نسبی دست می یابند.
کدام حالت بیشتر به سود اصلاح طلبان است؟

اگر فرض کنیم اصلاح طلبان با تعداد زیادی نامزد وارد انتخابات شوند و تایید صلاحیت 
شده های آنها زیاد باشد، با توجه به اختلافات نسبتا گسترده ای که میان آنها وجود دارد و 
توافق بر سر نامزدها برایشان بسیار مشکل است، تصور سونامی شکست برای آنها اصلا دور 
از انتظار نیست. در این حالت شورای نگهبان، ناخواسته عملا شکست را به اصلاح طلبان 

هدیه داده است.
در فرض دوم )محدود بودن کاندیداها( هر چند بخشی از تندروهای این جناح ممکن 
است از شرکت در انتخابات صرفنظر کنند، اما بخش معتدل این جناح تلاش خواهد کرد 
با جمع آوری پتانسیل های خود، به حداکثر وحدت و بیشتین آرا دست پیداکند. هرچند 

که در بین بخش اعتدالی و شبه اعتدالی اصلاح طلبان نیز اختلافاتی به چشم می خورد.

علی لاریجانی:

همه جا نباید از ابزار رهبری استفاده کرد
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: ممکن است بگوییم چون در رأس قانون اساسی 
رهبری وجود دارد و ایشان حرف آخر را می زنند بنابراین می توان انسجام ایجاد کنیم، 
این حرف، حرف کاملی نیست، رهبر معظم انقلاب حتما عنصر انسجام بخش در کشور و 

یک موضوع قدرتمند برای تنظیم امور هستند اما همه جا نباید از این ابزار استفاده کرد.
علی لاریجانی روز دوشنبه در همایش استحکام ساخت درونی قدرت در دانشگاه عالی 
دفاع ملی اظهارداشت: در مسایلی مانند موضوع هسته ای و ملی باید حتما از جایگاه مقام 
معظم رهبری خط گرفته شود اما همه جا این طور نیست و این حُسن نیست همه جا 
از این ظرفیت استفاده شود، این ظرفیت باید همه جا بماند بنابراین باید ساز و کارهای 

درونی سامان یابد.
وی افزود: در دولت گذشته حدود 500 هزار نفر جذب دستگاه های دولتی شدند که 
این خلاف قانون بود و در حال حاضر نیز تعدیل نمی شوند، ما یک نظام مردم سالاری دینی 
در کشور داریم و مسایلی مردم سالاری برای کشور به همراه داشته که مهم است و ثبات و 

جایگاه ایجاد می کند و از عناصر قدرت است.
رییس مجلس با تاکید بر لزوم جراحی بخش هایی از اقتصاد کشور تصریح کرد: باید 
ساماندهی برای انسجام در کشور برای جراحی به وجود آید البته اگر راهی غیر از این هست 
گفته شود. عضو شورای عالی امنیت ملی با بیان این که ایجاد امنیت وظیفه حکومت است، 
افزود: به تعبیر علامه طباطبایی برای جامعه یک روح جمعی وجود دارد و جامعه یک 

تشخص واقعی دارد و همان چیزی است که مردم با آن زندگی می کنند.
لاریجانی ادامه داد: مردم با عرفیات اجتماعی و فرهنگی زندگی می کنند و بستر 
فرهنگی و اجتماعی جامعه را معرفی می کند که در این رابطه نکات برجسته و چالشی 
وجود دارد البته ما نقاط قوتی داریم مانند تفکر دینی که در فرهنگ به بار نشسته و 
مناسبات تحت تاثیر موضوعات دینی است اما باید در فهم دین نیز توجهاتی صورت گیرد، 
آیا تلقی ما از دین با صد سال پیش یکسان است؟ اجتماعیات ما با صد سال پیش چه 
تغییری کرده؟ به هر حال در تعاملات مختلف و فهم های گوناگون تلقی های متفاوتی پیدا 

می شود البته عناصر ثابت نیز وجود دارد. 
وی افزود: رهبر معظم انقلاب بارها درباره تهاجم فرهنگی مطالبی را فرموده اند، مراوده 
فرهنگی وجود داشته اما کارهای دیگری نیز بوده است چون می خواستند مطابق میل آن 
ها رفتار کنیم. در زمان رضاشاه موضوع کشف حجاب صورت گرفت که بی تاثیر نبود، البته 
با زحمات علما و متدینین با آن مقابله شد، البته پسر رضاشاه نیز دین گریزی را دنبال کرد 

و عرفیاتی را باب کرد.
رییس مجلس گفت: در مطالعات باید توجه داشت که علاوه بر امور ثابت، امور سیال 

نیز باید بررسی شود.

 در نخستین جلسه دادگاه؛

سعید مرتضوی تفهیم اتهام شد
 سعید مرتضوی مدیر عامل سابق سازمان تامین اجتماعی و دادستان سابق تهران در 
نخستین جلسه دادگاهش در ارتباط با دو فقره از شکایت ها درباره وی مورد تفهیم اتهام 

قرار گرفت.
نخستین جلسه دادگاه سعید مرتضوی با موضوع شکایت شکات خصوصی صبح روز 
دوشنبه درشعبه 1057 دادگاه کیفری 2 تخلفات کارکنان دولت به ریاست قاضی حیدری 
برگزار شد. در این جلسه از دادگاه، عباس پالیزدار به عنوان شاکی ردیف اول و مصطفی 
ترک همدانی وکیل شکات سازمان تامین اجتماعی به عنوان شاکی ردیف دوم حضور 

داشتند. 
در آغاز نخستین جلسه دادگاه سعید مرتضوی به دستور قاضی دادگاه، شکایت عباس 
پالیزدار مبنی بر افترا و اعتراض به بازرسی از منزلش در زمان ریاست مرتضوی بر دادستانی 
تهران مطرح شد و این موضوع مورد بررسی قرار گرفت. سپس، مصطفی ترک همدانی با 
حضور در جایگاه، شکایت شکات سازمان تامین اجتماعی را قرائت کرد که به دلیل ضیق 

وقت، بررسی شکایت قرائت شده به تاریخ بعدی دادگاه مرتضوی موکول شد.
جلسه دوم دادگاه سعید مرتضوی در ارتباط با شکایت شکات سازمان تامین اجتماعی 

شانزدهم دی ماه سال جاری برگزار می شود.

 علیزاده طباطبایی مطرح کرد:

تشریح آخرین وضعیت پرونده  
مهدی هاشمی 

وکیل مدافع مهدی هاشمی و احسان مازندرانی به تشریح آخرین وضعیت پرونده 
موکلان خود پرداخت.

سیدمحمود علیزاده  طباطبایی صبح دیروز پیش از ورود به دادگاه انقلاب در جمع 
خبرنگاران در خصوص پرونده مهدی هاشمی گفت: موکلم در ملاقاتی که با خانواده اش 
داشت مطرح کرده که رأی صادره از سوی دادگاه خلاف بین شرع است زیرا در رأی دادگاه 

نوشته  شده بر اساس شهادت شهود، در حالی که در دادگاه شاهدی وجود نداشته است.
وی با بیان اینکه از رییس دستگاه قضایی درخواست کرده ایم جلسات دادگاه منتشر 

شود، اظهار داشت: منتظر هستیم ببینیم آیا با این درخواست موافقت می شود یا خیر.
علیزاده  طباطبایی در پاسخ به این سوالی مبنی بر اینکه آیا موکلتان با خانواده اش ملاقات 
حضوری داشته  یا خیر؟ گفت: بله، با اعضای خانواده به جز خانم مرعشی و وکلا ملاقات 

حضوری انجام شده است.
وی درباره آخرین وضعیت پرونده احسان مازندرانی تصریح کرد: نسبت به قرار بازداشت 

که از سوی دادگاه برای موکلم صادر شده بود، اعتراض کردیم که این اعتراض رد شد.
این وکیل پایه یک دادگستری افزود: پرونده مربوطه از شعبه 28 دادگاه انقلاب طی یکی 

دو روز آینده به دادسرا ارجاع خواهد شد.

نکته

اخبار

محمد مهاجری 

در نهمین جلسه دادگاه علنی بابک زنجانی چه گذست؟

ماجرای ارتباط ارتش چین با میلیاردر نفتی
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بدان كه نیازخْواه، آبرویش را با اظهار حاجت 
پیش تو حفظ نكرده است. پس تو آبرویت را با 

ردّ نكردن )و دریغ نداشتن از( او نگاه دار.
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آیت ا... محمد جواد فاضل لنکرانی با 
بیان اینکه خدمت به قم عبادت است و این 
شهر در جهان اسلام دارای جایگاه و مقامی 
مقدس می باشد گفت: شهر مقدس قم با 
انقلاب گره خورده و هر چه به اعتبار این 
شهر اضافه شود به اعتبار انقلاب افزوده شده  

وباید این امر در تمامی امور تحقق یابد.
 این عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه 
مقدم  اصفهانیان  مهندس  دیدار  در  قم 
شهردار منطقه یک قم تعدادی از معاونین و 
مسوولان این منطقه اظهارداشت: مردم ناظر 
بر اقدامات شهرداری در شهر می باشند و 
می بینند در شهر چه اقداماتی انجام میشود 
و چه پروژه هایی به بهره برداری می رسد، 
لیکن اگر حال مردم رعایت و قانونمند با آنان  
برخورد شود برکات زیادی حاصل و ذهنیت 

مردم نیز تغییر می یابد.
تقدیر از خدمات شهرداری 

در ماه محرم 
وی همچنین از زحمات شبانه روزی 
شهری  های  پروژه  اجرای  در  شهرداری 
تقدیر و تشکر نمود و گفت: کمبودهایی 
در قم احساس می شود که ان شاءالله با 
همکاری شهرداری و مردم این نواقص نیز 
مرتفع گردد و شهر مقدس قم به یک شهر 
نمونه در کشور تبدیل گردد. رییس مرکز 
فقهی ائمه اطهار )ع( در ادامه از خدمات 
شهرداری منطقه یک در ماه محرم و ایجاد 
فضایی مناسب با جایگاه  شهر مقدس قم 
تقدیر و از تلاش شبانه روزی پرسنل منطقه 
یک در راستای خدمات رسانی به زائرین  و 
مجاورین حضرت معصومه )س( تشکر نمود.

از  همچنین   لنکرانی  فاضل  ا...  آیت 

حقوق  رعایت  دلیل  به  مقدم  مهندس 
شهروندان و رعایت کرامت انسانی شهروندان 
در اجرای پروژه های شهری به صورت ویژه 

تقدیر و تشکر کرد.

شهردار منطقه یک قم:
اهتمام ویژه به تسریع و اتمام پروژه 

های عمرانی و خدماتی داریم
شهردار منطقه یک قم نیز در این دیدار 
در  شده  انجام  اقدامات  اهم  از  گزارشی 
راستای اجرای پروژه های عمرانی و خدماتی 
و فعالیت های انجام شده در ماه محرم الحرام 
در راستای ارائه خدمات مطلوب به عزاداران 

حسینی ارائه ن کرد. 
مهندس مهدی اصفهانیان مقدم اظهار 

داشت: با توجه به تاکیدات شهردار محترم 
کلانشهر قم دکتر سقائیان نژاد مبنی بر 
تسریع و اتمام پروژه های عمرانی و خدماتی،  
ضمن رعایت شاخص های کمی و کیفی 
، همکاری و مشارکت شهروندان محترم و 
دستگاه های ذیربط در تسریع، تکمیل و 
بهره برداری پروژه های عمرانی و خدماتی را  
یکی از نکات حائز اهمیت این امر برشمرد. 

ضمن  ادامه  در  مقدم  اصفهانیان 
ارائه  گزارشی از اهم  اقدامات انجام شده 
در راستای ماه محرم اعم از فضاسازی و 
تبلیغات محیطی مناسب با این ایام، نصب 
المان های مناسبتی و ... گفت خوشبختانه 
امسال با توجه به تاکیدات شهردار محترم 
کلانشهر قم مساعدت و همکاری مناسبی با 

هیئات مذهبی و مساجد صورت گرفت که 
این خود نشان از تعامل مجموعه شهرداری 
با شهروندان محترم و مجموعه های ذیربط 

می باشد. 
شهردار منطقه یک قم نیز با اشاره به 
اهتمام ویژه و جدی شهرداری برای رفع 
به  گفت:  احتمالی  معضلات  و  مشکلات 
حمدا... پروژه های خوبی در سطح منطقه 
طی چند ماه گذشته به بهره برداری رسیده 
و تمامی سعی و تلاش ما بر این است که 
پروژه  به موقع سایر طرح ها و  اجرای  با 
بر رعایت حقوق شهروندی در  ها، علاوه 
چارچوب قوانین و ضوابط، خدماتی در خور 
شان زائرین و مجاورین شهر کریمه اهل بیت 

سلام ا... را ارائه دهیم.

آیت ا... فاضل لنکرانی در شهردار منطقه یک قم:

خدمت به قم عبادت است
اخبار

استاندار در دیدار با روسای شورای استان
 شهرستان و شهر قم تاکید کرد: 

پرهیز شورا از ورود به مسائل جناحی
استاندارقم با تاکید بر پرهیز شوراها از ورود به مسائل گروهی و جناحی 
گفت : شوراها باید بیشتر دنبال انجام وظایف قانونی خود باشند و ازهرگونه 

ورود به مسائل گروهی و جناحی پرهیز کنند.
استان،  اسلامی  شوراهای  روسای  با  درنشست  صادقی  مهدی  سید 
شهرستان و شهر قم بر استفاده از ظرفیت شوراها تأکید نمود و اظهار داشت: 
خوشبختانه شوراها با ظرفیت خود بسیار کمک مسئولین دولتی هستند و 
باید از این ظرفیت بیشتر استفاده گردد و این امر باید مد نظر دستگاههای 

اجرایی استان قرار گیرد
وی افزود: ما اعتقاد داریم می بایست با ایجاد یک همدلی بین مسئولین 

استان و شوراها به سوی پیشبرد اهداف عالی استان گام برداریم.
مهندس صادقی در ادامه در خصوص پرهیز شوراها از ورود به مسائل 
گروهی و جناهی اظهار داشت: شوراها باید بیشتر دنبال انجام وظایف قانونی 

خود باشند و از هرگونه ورود به مسائل گروهی و جناحی پرهیز کنند
رئیس شورای اسلامی استان نیز در این نشست بر توسعه همه جانبه 
شهرهای اقماری استان تأکید کرد و اظهار داشت: شهرهای اقماری قم 
می توانند به عنوان یک پتانسیل خوب مانع از مهاجرت مردم به شهر 

قم باشند.
حسن بختیاری در همین رابطه افزود : از مسئولین استان این انتظار می 
رود که برای توسعه این شهرها و ایجاد زیرساخت های مناسب در شهرهای 

تابعه اقدامات لازم را انجام دهند.
رئیس شورای اسلامی شهرستان قم نیز طی سخنانی در این نشست 
شوراها را خدمتگذار مردم دانست و تأکید کرد: ما معتقدیم شوراها یک 
نهاد خدمتگذار و به عنوان نمایندگان مردم فارغ از هرگونه مسائل جناحی و 
سیاسی همیشه آماده کمک به مسئولین در جهت حل مسائل و مشکلات 

مردم می باشند.
سعادتمند  افزود: ما در راستای تحقق این هدف از حضرتعالی به عنوان 
عالی ترین مقام دولتی استان این درخواست را داریم تا از نظرات و همکاری 
شوراها در تصمیم گیری های استان، شهرستان و بخش  بیشتر استفاده شود 
و از آنها در جلسات کارگروه های تخصصی استان که در استانداری برگزار می 

گردد دعوت بعمل آید.
رئیس شورای شهر قم نیز در این نشست گزارشی از پروژه های شهر قم 
ارائه کرد و اظهار داشت: خداروشکر پروژه های بسیار عظیمی در شهر قم در 

حال اجراست که مترو و مونوریل از جمله مهمترین آنهاست.
ولی الله بیاتی  در همین رابطه افزود: تا کنون شورا و شهرداری قم در 
اجرای این پروژه ها با مشکلات فراوانی از جمله کمبود منابع مالی روبروهستند 
و با توجه به اینکه شهر قم به عنوان آبروی استان محسوب می شود این تقاضا 
را داریم تا با کمک تمام مسئولین استان این دست پروژه ها که بعضا ملی نیز 

هستند به سرانجام برسند.
ضرورت اتخاذ راهکارهای عملی و اجرایی برای کاهش  فرار مالیاتی

استاندار قم  همچنین صبح دیروز در حاشیه ی بازدید سرزده از اداره کل 
امور مالیاتی قم واقع در خیابان امام خمینی)ره( ، با اشاره به مزایای اجرای 
دولت الکترونیك از جمله شفاف سازی و افزایش سرعت و دقت در خدمات 

رسانی، بر ضرورت الکترونیکی نمودن همه ی فرایندهای مالیاتی تاکید کرد.
سید مهدی صادقی، ضرورت تلاش این مجموعه برای افزایش رضایتمندی 

مردم در کنار عمل به قوانین و مقررات را مورد توجه قرار داد.
استاندار قم با اشاره به برخی قوانین مزاحم و ناکارآمد در زمینه ی امور 
مالیاتی افزود: متولیان این عرصه باید ضمن احصاء مشکلات، برای حل آنها 

چاره اندیشی کنند.
نماینده عالی  دولت در استان با تاکید بر ضرورت الکترونیکی نمودن همه 
ی فرایندهای مالیاتی تصریح کرد: این مسئله ضمن تسریع در انجام وظایف، 

موجب شفاف سازی در خدمت رسانی به مردم خواهد شد.
صادقی دریافت مالیات را یکی از راه های پیشبرد اهداف اقتصادی کشور 
دانست و خاطرنشان کرد: دریافت مالیات باید با لحاظ شرایط و رضایتمندی 

مؤدیان انجام شود. 
وی با اشاره به آمار فرار مالیاتی در سطح کشور و استان، بر ضرورت بررسی 
و اتخاذ راهکارهای عملی و اجرایی لازم برای پیشگیری و کاهش این معضل 

تاکید کرد.

معاون بهبود تولیدات دامی جهاد کشاورزی استان خبر داد:

فعالیت 188 زنبوردار در استان قم
معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاوزی استان قم از فعالیت 

188 زنبوردار در این استان خبر داد.

حسین علی بیگی اظهار داشت:  در سرشماری صورت گرفته از کلنی 
های زنبورعسل در سال 94 که از تاریخ چهارم لغایت نهم مهرماه به صورت 
سراسری و به طور همزمان درکل کشور برگزارگردید ، در استان قم 188 
زنبور دار با تعداد 13 هزار و 793 کلنی شناسایی شده که مشغول به فعالیت 

می باشند. 
وی افزود: در راستای حمایت از زنبورداران استان تعداد 97 نفر جهت 
استفاده از بیمه تامین اجتماعی از طرح هدفمندی یارانه ها معرفی گردیده 
اند و امیدواریم این طرح ادامه داشته باشد تا بتوانیم خدمتی به این قشر 

زحمتکش کرده باشیم. 
معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان قم در ادامه 
سخنان خود به خدمات دیگر این سازمان اشاره کرد و افزود: معرفی جهت 
استفاده از تسهیلات بانکی ، برگزاری کلاس آموزشی جهت ارتقاء سطح 
دانش زنبورداران، صدور دفترچه جدید زنبورداری، بازدید از زنبورستانها جهت 
رفع مشکلات زنبورداران استان به دلیل استقرار زنبورداران مهاجر و  صدور 
مجوزهای کوچ از دیگر خدمات سازمان جهاد کشاوزی استان قم بوده است. 

وی اضافه کرد: از مشکلات پیش آمده در استان کوچ بدون مجوز  برخی 
از زنبورداران استانهای دیگر به داخل استان است که این موضوع بروز مسائل 

حقوقی، مشکلات بهداشتی و تولیدی را برای زنبورداران استان در پی دارد.

مدیرعامل توزیع برق استان قم خبر داد:

تخفیف 6 ونیم  میلیاردی 
ویژه مشارکت کشاورزان و صنایع 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم از تخفیف 6 میلیارد و پانصد  
میلیون ریالی ویژه مشارکت بخش های صنعت و کشاورزی در قم خبر داد.

مهدی آهنین پنجه با اشاره به عبور موفقیت آمیز برق قم از تابستان 
گرم امسال تصریح کرد:با تلاش و همکاری شبانه روزی کارکنان برق قم 
و همچنین مدیریت مصرف شهروندان قمی به ویژه مشترکین صنعتی و 
کشاورزی  خوشبختانه توانستیم از تابستان گرم و طاقت فرسا به خوبی عبور 
کنیم. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم افزود: در این طرح تعداد  
105 مشترک صنعتی و کشاورزی  جهت مدیریت بار شبکه مشارکت داشته 

و مجموعاً بیش از  17 مگاوات کاهش پیک بار صورت گرفته است. 
وی در ادامه ضمن قدردانی از همکاری  و مشارکت بخش های صنعت و 
کشاورزی خاطرنشان کرد: مشترکین صنعتی و کشاورزی که در این طرح با 
شرکت توزیع نیروی برق استان قم در جهت کاهش پیک بار همکاری داشته 
اند بالغ بر 6 میلیارد و پانصد میلیون ریال در قبض های برق آنها تخفیف 

اعمال شده است.

هدف اصلی داعش در حملات پاریس، ربودن فرانسوا اولاند بود
گفته می شود: پایگاه اسرائیلی دبکافایل نوشت: هدف اصلی مهاجمان حملات پاریس، فرانسوا اولاند 
بوده است. براساس اطلاعاتی که از بررسی سیستم های ارتباطی مهاجمان حملات پاریس به دست آمده 
است، آنها بر حضور اولاند در بازی دوستانه فرانسه و آلمان تاکید می کردند. این مسئله نشان دهنده آن 
است که مهاجمان قصد داشتند اولاند را یا ترور کنند یا به گروگان بگیرند. به همین دلیل است که فرانسوا 
اولاند، روز شنبه بلافاصله بعد از این حملات، داعش را تلویحا به اقدام جنگی متهم کرد. یکی از تروریست 
های عامل حملات پاریس پیش از آنکه بمیرد، فریاد زد، این نتیجه سیاست خارجی اولاند است. براساس 
اظهارات شاهدان، یکی دیگر از آنها که به سمت رستورانی در پاریس تیراندازی می کرد، فریاد زد، این 
به خاطر سوریه است. به نظر می رسد وقوع شش عملیات جداگانه در پاریس برای به اشتباه انداختن 
نیروهای امنیتی فرانسه و انجام هدف آخر یعنی ترور اولاند بوده است. دبکا فایل در خاتمه با زیر سئوال 
بردن دستگاه های اطلاعاتی فرانسه و فقدان عوامل انسانی مسلط به زبان عربی برای پیشگیری قبل از وقوع 

حادثه نوشت: حملات خرابکارانه داعش در فرانسه، خبری بد برای پایتخت های کشورهای غربی است.

مانع نفود نشویم نه اینکه انگ بزنیم
گفته می شود: پورمحمدی وزیر کششور درباره سوء استفاده از واژه نفوذ توسط برخی افراد گفت: 
آنچه رهبری معظم انقلاب درباره نفوذ فرمودند مساله دقیق و حکیمانه ای است و از اول انقلاب هم 
این مضوع وجود داشته است. وی افزود: بدیهی است که هر چی موقعیت مان در منطقه و جهان بالاتر 
رود تلاش بیشتری برای نفوذ صورت خواهد گرفت، امروز خوشبختانه با به دست اوردن برجام دستاورد 
چشمگیری برای ایران به وجود امده و جایگاه منطقه ای ما هم ارتقاء یافته، پس طبیعی است که تلاش 
برای نفوذ بیشتر شود. از این رو تذکر رهبری به جا بوده است اما دیگران نباید از این امر سو استفاده کنند، 

باید تلاش کنیم مانع نفوذ شویم نه اینکه به یکدیگر انگ نفوذ بزنیم و یکدیگر را متهم کنیم.

هشدار امیرپوردستان به داعش
گفته می شود: فرمانده نیروی زمینی ارتش تاکید کرد: قبل از رسیدن دشمن به مرز، اقداماتش خنثی 
خواهد شد و داعش مطمئن باشد که اگر کوچکترین غلطی کند با پاسخ تند و کوبنده ایران همراه خواهد 
شد. امیر پوردستان با اشاره به تهدیدات اخیر داعش پس از انفجارهای پاریس گفت: داعش تهدید کرده که 
گزینه های پس از فرانسه روسیه و ایران هستند و در این رابطه وزیر امورخارجه عراق هم هشدار لازم را داد 
اما ارتش جمهوری اسلامی ایران اعلام می کند که ترسی از این تهدیدات ندارد و در دیاله عراق نیز خط قرمز 
40 کیلومتری ترسیم شده و ضمن تقویت نیروهای تحت امر اخطار شدید دادیم که اگر اقدامی صورت پذیرد 

با پاسخ قاطع و کوبنده نیروهای مسلح ایران انجام خواهد شد و مشابه این کار را در افغانستان هم داشتیم.

کلید خوردن جنگ جهانی سوم!
گفته می شود: روزنامه یدیعوت آحارونوت در گزارشی، وقوع حملات تروریستی در گوشه و کنار 
جهان را به جنگ جهانی سوم تعبیر کرد. در این گزارش آمده است: جنگی که جهان اکنون شاهد آن 
است با درگیری های دیگر تفاوت دارد. این جنگ، زمینی، دریایی و هوایی است و شامل تمامی کشورهای 
جهان می شود. جنگ دنیای امروز، جنگ میان افراط گرایان و کسانی است که مخالف پذیرش خاستگاه 
سیاسی و ارزش های گروه های افراطی هستند. نگارنده گزارش در خصوص حملات تروریستی پاریس 
می نویسد: از فاجعه تروریستی فرانسه به ویژه پس از آنکه گروه تروریستی داعش مسئولیت آن را به عهده 
گرفت، می توان اینطور برداشت کرد که امکان حمله داعش به اهداف مورد نظرش بسیار آسان است و با 

کمترین تلاش و خطرپذیری می تواند اهداف خود را عملی کند.

عربستان رکن آبادی را به اسرائیل تحویل داد؟
گفته می شود: پانوراما الشرق الاوسط می نویسد: عربستان سعودی در آغاز منکر ورود "رکن آبادی” 
به این کشور شد و شبکه العربیه نیز مدعی شد که سفیر سابق ایران در لبنان با اسم مستعار وارد خاک 
عربستان شده است اما پس از این اقدام ایران تصویر گذرنامه "غضنفر رکن آبادی” را منتشر کرد. این پایگاه 
می افزاید: تلویزیون ایران فیلمی را پخش کرد که نشان دهنده سخنرانی "رکن آبادی” در میان جمع 
زیادی از حجاج ایرانی در صحرای عرفه است. این پایگاه خبری می نویسد: "غضنفر رکن آبادی” شخصیتی 
انقلابی است که اسرائیلی ها به خاطر حضورش در لبنان به عنوان سفیر ایران در بیروت وی را به خوبی 
می شناسند؛ وی نوامبر سال 2013 هدف حمله جماعت عبدالله عزام به سرکردگی تروریست سعودی 
"ماجد الماجد” قرار گرفت؛ عربستان به طور محرمانه ماجد الماجد را در بیمارستانی در بیروت کشت و 
جسدش را به ریاض منتقل کرد. پانورا الشرق الاسط می افزاید: مهم ترین اظهار نظر اسرائیلی ها پس از 
گذشت چند روز از فاجعه منا این بود که اسرائیل یک صید ایرانی گرانبها را به دست آورده است. این پایگاه 
با اشاره به اینکه پایگاه های خبری ایرانی به نقل از "مرتضی آقا تهرانی” نماینده مجلس این کشور نوشتند 
که امروز خبری به دست ما رسید که نشان می دهد رکن آبادی زنده و در دست رژیم صهیونیستی است 
می افزاید: ایران از طریق عمان پیامی به حکام سعودی فرستاده که در آن تاکید داشته که رکن آبادی را 
زنده می خواهیم. پانوراما الشرق الاوسط در پایان می نویسد: طرح خصمانه سعودی نشان از هماهنگی و 

همکاری مشترک این رژیم با صهیونیست ها دارد.

آیا بابک زنجانی اعتصاب غذا کرده است!؟
گفته می شود: رئیس سازمان زندان ها پاسخ سؤالی در مورد ادعای بابک زنجانی در خصوص اعتصاب 
غذا برای گرفتن کاغذ را داد. اصغر جهانگیر در پاسخ به سؤالی مبنی بر ادعای بابک زنجانی در خصوص 
اعتصاب غذا برای گرفتن کاغذ ادامه داد: زندان های ایران نسبت به زندان های دیگر در سطح بالاتری 
قرار دارد و مسائل حقوق بشری را رعایت می کند و حتی کار به جایی رسیده که خیلی از همکاران ما 
می گویند زندانبانان زندانی و زندانیان زندانبان هستند. وی با بیان این جمله که »من اینگونه ادعاها را به 
صورت تکذیب می کنم«، افزود: جای تعجب دارد که افرادی که این همه به آنها کمک کرده ایم اینگونه 

مسائل را مطرح می کنند.

 تامین اجتماعی به بابک زنجانی بدهکار است؟!
سعید مرتضوی دیروز پس از خروج از دادگاه در پاسخ به سئوالی مبنی بر اینکه موضوع واگذاری مبالغی 
به سازمان تامین اجتماعی در پرونده بابک زنجانی چیست گفت:  آن موضوع بحث دیگری است. تفاهم نامه 
ای در آن زمان وجود داشت که پس از آن تفاهم نامه بابک زنجانی به شماره ارزی سازمان تامین اجتماعی در 
مالزی پولی را واریز می کند و چند روز پس از واریز آن پول از سوی آمریکا و اتحادیه اروپا این حساب توقیف 
می شود و تحت تحریم قرار می گیرد. وی ادامه داد: ما هم در آن تفاهم نامه رعایت این احتیاط ها را کرده ایم 
و در یکی از بندهای تفاهم نامه آورده بودیم که اگر این پولی که واریز می شود مشمول تحریم قرار گیرد و به 
هر دلیلی وی نتواند آن را به ریال تبدیل کند و به ایران بیاورد و نتواند به حساب تامین اجتماعی بریزد،  ما هیچ 
شرکتی را واگذار نمی کنیم. با این شرط که در تفاهم نامه آوردیم وی آن را امضا کرده؛ بنابراین هیچ تعهدی به 
سازمان تامین اجتماعی در این زمینه مربوط نمی شود. مرتضوی یادآور شد: این پول اکنون در حساب تامین 

اجتماعی است، ولی توقیف شده و فکر می کنم حدود 442 میلیارد ین ژاپن است.

مغز متفکر حملات پاریس شناسایی شد 
گفته می شود: رسانه های فرانسوی دیروز )دوشنبه( از فردی نام بردند که ادعا می شود مغز متفکر 
طراح حملات هفت گانه پاریس است که 132 کشته وبیش از 350 زخمی بر جای گذاشت. به گزارش 
خبرگزاری اسپوتنیک، گفته می شود »عبدالحمید اباعود«، 27 ساله و مراکشی متولد بلژیک طراح حملات 
انتحاری و تیراندازی های جمعه شب در استادیوم فوتبال، سالن کنسرت و چندین رستوران پاریس معرفی 
شده است. رادیو »ار تی ال« این خبر را منتشر کرده است اما جزئیاتی درباره منابع این خبر ارائه نداده 
و هیچ نهادی تاکنون آن را تایید نکرده است. این رسانه  فرانسوی اباعود را به عنوان یکی از شبه نظامیان 
گروه تروریستی داعش معرفی می کند. اباعود که گفته می شود در مولن بک بروکسل اقامت داشته، ادعا 
می شود روابط مداومی با یکی از عوامل حملات پاریس که در بروکسل زندگی می کرد داشته است. بنا 
به اعلام منابع آگاه، تلفن همراه اباعود متعلق به یونان است. پیش از این مقامات یونانی اعلام کرده بودند، 
یک پاسپورت سوری متعلق به پناهجویان در نزدیکی جسد یکی از عوامل حملات پاریس کشف شده 
است. منابع پلیس آمریکا و فرانسه با این حال اعلام کردند، نام و تصویر این پاسپورت سوری با عامل حمله 
تطابق نداشته و شماره آن نیز نادرست بوده است. به گفته این منابع پاسپورت کشف شده جعلی بوده و 
احتمالا در ترکیه درست شده است. در همین حال حکم بازداشت هشتمین مظنون حملات اخیر پاریس، 
یکی از سه برادری که با اجاره ماشینی عوامل انتحاری را به مرکز پاریس منتقل کردند، صادر شده است.

پاسخ جهانگیری به سخنان آملی لاریجانی
گفته می شود: اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اظهارات برخی که می گویند 
کجای این کار افتخار دارد، با طرح این پرسش که اگر این نتایج افتخار نیست حتماً فشارهای روی ملت 
افتخار است، اظهار کرد: در همه نظرسنجی هایی که درباره توافق هسته ای صورت گرفته است بیش از 
85 درصد مردم از این موضوع حمایت کرده اند. مراجع، مقام معظم رهبری و مجلس شورای اسلامی نیز 
این توافق را تأیید کرده اند. وی با اشاره به برخی انتقادات که به رئیس جمهور می شود، اظهار کرد: ما برای 
حل مشکلات مردم و کشور باید این مسائل را تحمل کنیم و نباید از کوره در برویم و ناراحت شویم؛چراکه 

آمده ایم مشکلات را حل کنیم.

»خندوانه« بر می گردد
گفته می شود: رامبد جوان به تازگی در صفحه اینستاگرامش از شروع مقدمات سری سوم »خندوانه« 
پس از تولید فیلم تازه اش »نگار« خبر داده و بهروز بقایی گزارشگر این برنامه نیز این خبر و حضور خود 
را در استان های ایران به عنوان گزارشگر »خندوانه« تایید کرده است. بهروز بقایی در گفت و گو با 
سینماپرس، با اشاره به این که این روزها روی چند طرح مختلف برای تغییر شکل برنامه »خندوانه« کار 
می کند، گفت: »با تصویب این طرح ها تصور می کنم »خندوانه« با شکلی جدید روی آنتن خواهد رفت.«

آغاز خرید و فروش وام خودرو در فضای مجازی
گفته می شود: پس از اینکه تسهیلات در نظر گرفته شده برای خودروها در عرض 6 روز به پایان رسید، 
درخواست خرید این تسهیلات در فضای مجازی شروع شد. با وجود اینکه خودروسازان اصلی فروش خود 
را متوقف کرده اند، مردم بیکار ننشسته اند و پیش از آنکه مسئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت به طور 
رسمی پایان این فروش را اعلام کنند، شروع به خرید و فروش این وام ها در شبکه های اجتماعی کردند. این 
در حالی است که هنوز خریداران به یقین نمی دانند این خودروها را در چه زمانی تحویل می گیرند و معلوم 
نیست چه هزینه هایی باید اضافه بر این مبالغ بپردازند. البته با توجه به 4 ساله بودن این وام ها خرید و فروش 
آن کار سختی خواهد بود ولی برای کسانی که خواهان این وام ها هستند، انجام این کار غیرممکن هم نیست.

مدیر گروه کودک و نوجوان شبکه دو استعفا کرد
گفته می شود: در پی استعغای علی زارعان از مدیریت گروه کودک و نوجوان شبکه دو، طی حکمی از 
سوی محمدرضا جعفری جلوه، آذرمیدخت آذرهوش به عنوان مدیر گروه کودک و نوجوان این شبکه منصوب 
شد. آذرمیدخت آذرهوش دانش آموخته کارشناسی ارشد ادبیات نمایشی بوده و از سوابق کاری وی می توان 
به مشاور مدیر شبکه دو، مدیر روابط عمومی شبکه دو و همچنین مدیر روابط عمومی معاونت سیما اشاره کرد.

تذکر باهنر به معلمان میهمان مجلس
گفته می شود: در جلسه علنی دیروز مجلس یک فوریت طرح استفساریه قانون الحاق یک تبصره 
به ماده 17 قانون تعیین تکلیف استحدام معلمین به تصویب نمایندگان رسید. پس از اعلام تصویب این 
فوریت تعدادی از معلمان که به عنوان میهمان در جلسه حضور داشتند با کف زدن در پارلمان، از این 
مصوبه مجلسی ها ابراز خوشحالی کردند. همین موضوع موجب تذکر محمدرضا باهنر نایب رئیس دوم 
مجلس که ریاست صحن علنی را بر عهده داشت، شد. باهنر پس ازتذکر به میهمانان گفت: کف زدن 
در صحن علنی توسط میهمانان جلسه علنی، تخلف است؛ هر نوع اظهارنظر میهمانان پارلمان در جلسه 

علنی ممنوع است.
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معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی استاندار قم از تمدید مهلت معرفی پژوهشگران و 
فناوران برتر استان تا سی ام آبان ماه خبر داد.

به گزارش روابط عمومی استانداری قم اسماعیل رستمی در چهارمین جلسه ستاد هفته 
ی پژوهش و فناوری استان قم طی سخنانی بر ضرورت مشارکت فعال دستگاه ها در برگزاری 

هر چه باشکوه تر برنامه های هفته ی پژوهش تاکید کرد.
معاون استاندار قم با اشاره به برنامه ریزی های صورت گرفته برای برگزاری جشنواره 
تجلیل از پژوهشگران و فناوران برتر استان گفت: بر اساس فراخوان اولیه ی کمیته ی 
علمی،  دستگاه ها و مراکز علمی و پژوهشی تا 25 آبان مهلت معرفی افراد برگزیده ی 

خود را داشتند.
جانشین رئیس ستاد هفته ی پژوهش و فناوری استان قم با بیان اینکه این مهلت به مدت 

پنج روز دیگر تمدید شده است تصریح کرد: دستگاه ها تا سی ام آبان می توانند با توجه به 
شاخص های اعلام شده نسبت به معرفی فناوران و پژوهشگران برتر خود اقدام نمایند.

رستمی با اشاره به اینکه مراسم تجلیل از پژوهشگران و فناوران برتر استان به میزبانی 
دانشگاه قم برگزار خواهد شد افزود: طبق سنوات قبل در این مراسم از تعدادی از برگزیدگان 

حوزه های مختلف پژوهشی و فناوری استان تجلیل به عمل خواهد آمد.
وی همچنین با اشاره به برنامه ی برگزاری نمایشگاه و فن بازار هفته ی پژوهش و فناوری 
در استان قم اظهار کرد: دستگاه ها و موسسات پژوهشی باید در اولین فرصت با مراجعه به 

پارك علم و فناوری استان برای شرکت در این نمایشگاه ثبت نام نمایند. 
معاون استاندار قم بابیان اینکه فرصت ثبت نام در نمایشگاه محدود خواهد بود از دستگاه 

ها خواست تا در اسرع وقت آمادگی خود را اعلام نمایند.

هیدِ )ع( لامُ عَلَی الْحُسَیْنِ الْمَظْلُومِ الشَّ السَّ
با عنایت به این که موکب حضرت معصومه سلام الله علیها 

به همت مردم خیر و نیکوکار استان مقدس قم از 15 صفر به مدت 1۰ روز، 
در مسیر حرکت پیاده روی زائران اربعین حسینی در کربلای معلی، آماده 
خدمات رسانی به عزاداران و زوار پیاده حضرت سیدالشهدا علیه السلام 

خواهد بود، لذا ستاد بازسازی عتبات عالیات واقع در خیابان مصلی جنوبی 
بین کوچه 18 و 2۰  از امروز تا دوم آذرماه جاری به صورت 24 ساعته آماده 

دریافت کمك ها و نذورات غیر نقدی شما همشریان محترم می باشد. 
همچنین شماره حساب ۰194۰۰94۰۰۰۰4  نزد ''بانك ملی ایران'' برای واریز 

کمك های نقدی خیرین ارجمند معرفی می گردد. 

معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی استاندار قم خبرداد:

تمدید مهلت معرفی  پژوهشگران و فناوران برتر 

»اطلاعیه  مشاركت در  برپایی موكب حضرت معصومه)س( «

مناقصه گزار: شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران منطقه قم
موضوع مناقصه: تأمین خودروهای استیجاری و سرویس ایاب و ذهاب کارکنان انبار نفت قم 

محل دریافت اسناد مناقصه: متقاضیان می توانند برای دریافت اسناد مناقصه )شامل دفترچه پیمان و اسناد ارزیابی کیفی(          
به نشانی قم، خیابان امام خمینی)ه(، جنب پمپ بنزین، شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم، دبیرخانه کمیسیون مناقصات 
یا پایگاه های اینترنتی Http://Iets.mporg.ir  و Http://monaghese.niopdc.ir  مراجعه نمایند. )ضمناً متن آگهی در پایگاه اینترنتی

www.shana.ir درج می گردد(.     
تلفن تماس: 12-36623211- 025 داخلی 1175

نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: واریز سپرده نقدی به مبلغ 93,000,000 ریال )نود و سه میلیون ریال( به حساب 
شماره 4120010400000  )کد شناسه: 35200000036( بانك ملی شعبه امام خمینی )ره( به نام شرکت ملی پخش فرآورده های 

نفتی منطقه قم یا ضمانت نامه معتبر بانکی معادل آن.
تاریخ و مکان برگزاری جلسه توضیح و تشریح اسناد مناقصه: ساعت 10 صبح روز سه شنبه مورخ 1394/09/03 در سالن 

جلسات شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم واقع در خیابان امام خمینی )ره(.
مهلت ارائه پیشنهاد: آخرین مهلت تحویل اسناد مناقصه شامل تضمین شرکت در مناقصه )پاکت الف(، دفترچه پیمان )پاکت 
ب(، پیشنهاد قیمت )پاکت ج( به صورت لاك و مهر شده و همچنین مدارك و مستندات ارزیابی کیفی و HSE به دبیرخانه کمیسیون 

مناقصات، ساعت 15 روز سه شنبه مورخ 1394/۰9/1۰ می باشد.
تاریخ و محل گشایش پیشنهادها: ساعت 10 صبح روز سه شنبه مورخ 1394/۰9/17 در سالن جلسات شرکت ملی پخش 

فرآورده های نفتی منطقه قم.
شرایط متقاضی:

 1. درخواست کتبی، ارائه اساسنامه شرکت، آگهی ثبت در روزنامه رسمی و آخرین آگهی تغییرات در شرکت.
2. ارائه تأییدیه صلاحیت ایمنی و گواهی تأیید صلاحیت در زمینه حمل و نقل از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی. 

3. احراز امتیاز قابل قبول براساس معیارهای ارزیابی کیفی و توانمندی بهداشتی، ایمنی و زیست محیطی 
4. ارائه تأییدیه حسن انجام کار از کارفرمایان قبلی و رونوشت قراردادهای مربوطه و مفاصا حساب بیمه قراردادهای مذکور.

حداقل تعداد مناقصه گران جهت گشایش پیشنهادها: 3 مناقصه گر

شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی ایران منطقه قم

           روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم 

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای  » شماره  ک م ق/94/552« - نوبت دوم

»کمیته اطلاع رسانی ستاد تسهیلات زائرین استان قم«


